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معــاون فنی گمرک ایران از لغو ممنوعیت فصلــی واردات برنج خبر داد. این لغو 
ممنوعیت که پایان آبان ماه باید انجام می شد، چند روزی زودتر از موعد مقرر صورت 
گرفت که علت آن نامطلوب بودن فضای نگهداری محموله های وارد شــده در بنادر و 
جلوگیری از فساد احتمالی کالا عنوان شده است. اما همین لغو ممنوعیت احتمالاً کاهش 
جزئی قیمت برنج را به دنبال خواهد داشت. به گزارش گمرک ایران، »مهرداد جمال 
ارونقی« در این زمینه گفت: پس از پیگیری های گمرک ایران، وزارت جهاد کشاورزی 
با توجه به پایان فصل برداشت برنج، مطلوب بودن فضای نگهداری محموله های وارد 
شده به بنادر و گمرکات کشور و جلوگیری از فساد احتمالی کالا، با هدف ایجاد تعادل 
و ثبات بازار، لغو ممنوعیت فصلی برنج را به وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ کرد. او 
با بیان اینکه واردکنندگان این کالا می توانند نسبت به ترخیص محموله های موجود در 
گمرک با رعایت مقررات اقدام کنند، تصریح کرد: ۱۵ هزار تن برنج که از زمان ترخیص 
قبــل از ممنوعیت فصلی در گمــرکات باقی مانده بود و ۸۵ هزار تن برنج وارداتی که 
پس از آغاز ممنوعیت به بنادر کشور رسیده اند اما مجوز خروج از گمرکات را نداشتند، 
از روز گذشته قابلیت ترخیص داشتند. ارونقی تأکید کرد: گمرک ایران طی چند روز 

گذشــته با انعکاس موضوع رســوب برنج در گمرکات کشور از مراجع نظارتی، وزارت 
جهاد کشاورزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت درخواست لغو ممنوعیت فصلی برنج 
را کرده بود. گفتنی است واردات برنج در فصل برداشت )از ابتدای مرداد تا پایان آبان 
ماه( با هدف حمایت از تولیدکنندگان داخلی ممنوع است و اجازه ترخیص و ورود این 
محصول به کشور وجود ندارد. طبق ابلاغیه وزارت صمت به گمرک ایران، امسال مقرر 
شــد که ممنوعیت فصلی واردات برنج از ابتدای مرداد ماه اعمال شــود، ولی صرفاً آن 
بخــش از محموله های برنج وارداتی که قبل از ۳۱ تیرماه دارای اعلامیه ورود و قبض 
انبار هستند مشروط به اینکه دارای ثبت سفارش باشند، امکان ترخیص داشته باشند. 
در این فاصله، حدود ۱۳ هزار تن برنج که قبل از اول مرداد به ایران رسیده ولی قبض 
انبار آن بعد از ممنوعیت بود، طی رایزنی هایی که بین گمرک و دستگاه های اجرایی 
صورت گرفت ترخیص شــد. حدود ۱۵ هزار تن برنج نیز اکنون در گمرک وجود دارد 
که مانده واردات قبل از ممنوعیت فصلی اســت. در آغاز آبان ماه نیز سازمان حمایت 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان از آزاد شــدن ثبت ســفارش واردات برنج به دلیل 

ضرورت تأمین نیاز کشور و تنظیم بازار خبر داده بود.

با ورود بخش عمده ای از جمعیت کشور به بازار سرمایه، وضعیت این بازار به یکی 
از دغدغه های اصلی مردم و مسئولان تبدیل شده است. طبق گزارش های ارائه شده 
هم اکنــون بیش از ۵7 میلیون ایرانی یعنی حدود 67 درصد از جمعیت ۸۵ میلیونی 
کشور ســهامدار بورس هستند و آزادسازی بخش عمده سهام عدالت نیز باعث شده 
است تا دهک های پایین درآمدی نیز حضور پررنگی دراین بازار داشته باشند.برهمین 
اســاس، ریزش شدید شاخص کل بورس از ارتفاع نزدیک به 2.۱ میلیون واحدی به 
۱.۱ میلیون واحد در ســال گذشــته، موجب زیان و اعتراض سهامداران شد. بدین 
ترتیب ســاماندهی این بازار یکی از مطالبات اصلی مردم از دولت ســیزدهم اســت 
که در میان اولویت های اصلی دولتمردان نیز دیده می شــود. در این راســتا، دولت 
سیزدهم از ابتدای فعالیت خود، برنامه هایی را برای بازگشت تعادل به بازار سرمایه در 
 دستور کار خود قرار داد که طی هفته های اخیر این اقدامات سرعت قابل توجهی به 

خود گرفته است.
طی روزهای اخیر با تشــکیل کمیته مشترک میان رئیس کل بانک مرکزی، وزیر 
اقتصاد و رئیس ســازمان بورس، گام بزرگی برای ثبات بخشــی به این بازار و ســایر 
بازارها برداشــته شد که بواســطه هماهنگی و یکصدایی بازار پول و سرمایه عملیاتی 
خواهد شــد. روز گذشــته نیز، سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی به 
صحــن علنی مجلس رفت تــا زمینه های هماهنگی میان دولت و مجلس برای بهبود 
شــرایط بازار سرمایه را فراهم کند.نگاهی به روند شاخص های بازار سرمایه از ابتدای 
فعالیت دولت ســیزدهم تا روز گذشته نشــان می دهد با وجود نوساناتی که مشاهده 
می شود و جزو ذات این بازار است، بازدهی این بازار مثبت بوده است. در مجموع به 

دلیل تأکیدات فراوان رئیس جمهوری و همچنین وزیر اقتصاد بر ضرورت ساماندهی 
بورس، جو مثبتی در این بازار و میان سهامداران ایجاد شد. برهمین اساس از همان 
روز برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری در 2۸ خرداد ماه ســال جاری، شاهد روند 
صعودی شاخص کل بورس هستیم، به طوری که از آن تاریخ تا روز گذشته شاخص 
کل بورس با رشــد ۳00 هزار و یک واحدی معادل 26.۱ درصد رشــد داشته است. 
در روز کاری پیــش از برگزاری انتخابات )26 خرداد( شــاخص کل بورس عدد یک 
میلیون و ۱47 هزار و 67۵ واحد را نشان می داد که در روز گذشته به یک میلیون و 
447 هزار و 676 واحد رسیده است.از زمان آغاز به کار رسمی دولت سیزدهم یعنی 
از ۱2 مرداد ماه نیز، مقایســه شــاخص کل بورس با روز گذشــته حاکی از رشد ۸9 
هزار و 7۸۱ واحدی اســت که بدین ترتیب شاخص 6.6 درصد افزایش داشته است. 
براســاس این گزارش در روز ۱۱ مرداد ماه، شاخص یک میلیون و ۳۵7 هزار و ۸9۵ 
واحــد بود که دیروز به یــک میلیون و 447 هزار و 676 واحد افزایش یافت. این در 
حالی اســت که شــاخص کل بورس در اوایل شهریورماه رکورد بیش از ۱.۵ میلیون 
واحدی را نیز در کارنامه خود دارد.بررسی روند شاخص کل بورس به عنوان مهمترین 
شاخص بازار سرمایه طی ماه های گذشته نشان می دهد که با وجود نوساناتی که رخ 
می دهد، روند افزایشــی داشته اســت. برهمین اساس در حالی که پیش از انتخابات 
ریاســت جمهوری شاخص در کانال ۱.۱ میلیون واحدی قرار داشت، در روز دوم تیر 
ماه به کانال ۱.2 میلیونی، در 2۱ تیرماه کانال ۱.۳ میلیونی و در ۱۳ مرداد به کانال 
۱.4 میلیون واحد دســت یافت که پس از یک نوســان پس از رسیدن به کانال ۱.۵ 

میلیون واحد، کاهش یافت.
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ممنوعیت واردات برنج لغو شدممنوعیت واردات برنج لغو شد

نیکو خردمند گفت: هیچ وقت در سینما و تلویزیون کوتاهی 
و بلندی نقش و اینکه اسمم کجا باشد برایم خیلی مهم نبود. 
زمانیکه با بهمن فرمان آرا درباره نقش در فیلم »خاک آشنا« 
صحبت کردیم، خیلی خوشحال شدم هم برای همکاری با 
فرمان آرا و هم برای نقشــم زیرا بسیار متفاوت بود؛ زنی که 

صاحب نمایشگاه نقاشی بود.
موزه سینمای ایران در ادامه انتشار سلسله نشست های تاریخ 
شفاهی خود به مناســبت زادروز زنده یاد »نیکو خردمند« 
بازیگر و دوبلور سینما و تلویزیون، بخش هایی از گفتگو با این 
هنرمند را که در سال ۱۳۸7 انجام داده را منتشر کرده است 

که در زیر می خوانید.
 به نقل از روابط عمومی موزه ســینما، نیکو خردمند با بیان 
اینکه ســال ۱۳۱۱  در پامنار به دنیا آمده است، گفت: پدر 
و عمــوی کوچکم هردو علاقــه مند به تئاتر و ســینما و از 
بنیانگذاران تئاتر در ایران بودند. تمامی فیلم هایی که برای 
نمایش به ایران می آمدند، پدرم جز اولین مخاطبانی بود که 

آنها را می دید.
وی ادامه داد: هنوز دیپلم نگرفته بودم که به میدان ارگ اداره 
رادیو رفتم  و به مدیر آنجا که آقای بزرگمهر بود، گفتم می 
خواهم گوینده شوم و بعد از صحبت و تست گرفتن گوینده 
شدم . البته در ابتدا به من می گفتند که فقط ساعت بگویم  
و دیالوگش هم یادم اســت که باید می گفتم» اینجا تهران 
اســت«خردمند با بیان اینکه در خانواده ما سینما اهمیت 
زیادی داشته است، خاطرنشان کرد: یکی از کارهای ضروری 
که ما همیشه انجام می دادیم و ضروری بود رفتن به سینما 
با خانواده بود و علاقمندی من از دوبلــه با دیدن فیلم ها از 
کودکی شــروع شــد؛ از دوبله ای که برای شخصیت های 

خارجی فیلم ها انجام می شد.
وی همچنین گفت: حتی الان که بیشــتر بازیگر هستم تا 
دوبلور باز هم گویندگی را ترجیح می دهم. یکی از فیلم هایی 
که در آن دوبلور بودم و همیشه در خاطرم مانده است فیلم 
»ناگهان تابســتان« بود که به جای  الیزابت تایلور صحبت 
کردم . در آن زمان خیلی تجهیــزات حرفه ای دوبله وجود 
نداشت و کار ما ســخت بود به عطور مثال، زمانیکه جمله یا 
کلمه ای را اشتباه می گفتیم باید دوباره از ابتدا شروع به گفتن 
می کردیم.خردمند با اشــاره به اینکه اولین کارم در سینما 
با واروژ کریم مسیحی بوده است ادامه داد: اولین فیلمم در 
بازیگری »پرده آخر« بود که  برای آن نقش جایزه هم گرفتم. 
یادم می آید که فیلمبرداری آن طولانی شد و کریم مسیحی 

برای رساندن به جشنواره فشرده کار می کرد.

کوتاهی و بلندی نقش 
برایم مهم نبود رشد بازار سرمایه در دولت سیزدهم

مجتبی مراد حاصلی 
کارشناس 

احیایی درست بازار در زمان حال 

آن چه از سینگال های بازارها در هفته های گذشته و توقع معامله گران 
انتظار می رفت، فاز کاهشی بازارهای مالی به ویژه دلار و طلا بوده است. اما در 
هفته آخر مهرماه قیمتها به گونه ای غیر منتظره در حالت نوسانی قرار گرفتند 

و باعث شد تا سایه فضای احتیاط در خرید و فروش همچنان باقی بماند.
الگوی معاملات در هفته گذشــته نشان داد که دلار تمایلی برای کاهش 
قیمت تا مرز پیش بینی شــده 26 هزار تومان را ندارد و در محدوده قیمتی 
27 هزار تومان در رفت و برگشــت بود. خبرهای سیاسی مبنی بر به تعویق 
افتادن مذاکرات هسته ای و عدم پذیرش پیش شرط های ایران در خصوص 
رفع تحریم ها توسط کنگره آمریکا، از دلایل بلاتکلیفی این در این بازار بوده 
است. با چنین دیدگاهی برای برخی از معامله گران، دورنمای رسیدن به توافق، 
بیشتر از قبل دور از ذهن می رسد و بنابراین می توان انتظار داشت که بازار تا 
تعیین تکلیف موضوع توافق تمایلی به تداوم کاهش قیمتها نداشته باشد. از 
طرفی اعلام سیاست های رئیس جدید بانک مرکزی مبنی بر تقویت عرضه 
ارز و اختصاص ارز مطابق با الویت های کشور، سینگالی است تا بازار مجددا 
وارد فاز افزایشی نشود. مجموعه این عوامل فضای احتیاط را مجددا در بازار 
ارز حاکم کرده است. سکه در هفته گذشته نیز دچار نوسانات شدید شد در 
حالی که هفته را با ۱۱۸00 هزار تومان آغاز کرد. بخشــی از افزایش قیمت 
سکه نیز ناشی از رشد بهای اونس طلا در بازارهای جهانی بود اما دوشنبه با 
افت ۱۳0 هزار تومانی مواجه شــد و روز سه شنبه افزایش یافت و در نهایت 

هفته را با قیمت ۱۱7۳0 هزار تومان به پایان رساند.
بازار بورس با وجود اینکه در شهریور ماه پالس رشد و بهبود را به بازار مخابره 
نمود اما در مجموع از ابتدای سال تاکنون تحت تاثیر متغیرهای اثرگذار و اخبار 
سیاسی داخلی و خارجی غیر قابل پیش بینی و شکننده شده است. در هفته 
گذشته شاخص کل سهام با رشد 2.۸ درصدی مجددا به بالای مرز ۱ میلیون 
و 400 هزار واحد برگشــت و روند نسبتا ثابتی را تا روز سه شنبه طی نمود 
اما در آخر هفته با کاهش ۱۳۱00واحدی مواجه شد. افزایش ارزش جهانی 
کامودیتی ها بر شاخص کل در هفته گذشته اثر مثبت داشت. هر چند که به 
نظر می رسد بازار سهام زین پس حساسیت خود را نسبت به قیمت جهانی 
کامودیتی ها از دست بدهد و دنبال رو قیمت دلار باشد به همین دلیل عدم 
توانایی دلار برای رسیدن به مرز 27 هزار و ۵00 تومان نیز احتیاط معامله گران 
را افزایش داد. آن چه مشــخص است معامله گران بازار بورس انتظار بالایی 
نسبت به احیای برجام دارند که منجر به افزایش خریدها در بازار شده است. 
بیشتر تحلیلگران معتقدند که بازار سهام برای رشد نیاز به زمان بیشتری دارد 

و در کوتاه مدت بازار روند متعادلی نخواهد داشت.
قیمــت انواع نفت در پی کاهش 4۳۱ هزار بشــکه ای ذخایر نفت خام و 
فرآورده آمریکا افزایش یافت به طوریکه نفت برنت به بشکه ای ۸۵.72 دلار و 
نفت اوپک به ۸4.20 دلار رسید. با توجه به اینکه در هفته های اخیر کمبود 
زغال سنگ و بنزین در چین، باعث افزایش قیمت گاز در سراسر جهان شد، 
انتظار میرود که تولیدکننــدگان انرژی برای تأمین برق به نفت روی آورند. 
آژانس بین المللی انرژی نیز هفته گذشته پیش بینی رشد تقاضای جهانی نفت 

را ۵00 هزار بشکه در روز افزایش داد.
در هفته های گذشته، بیت کوین که نتوانسته بود از مرز مقاومتی ۵۸ هزار 
دلار عبور نماید در هفته اخیر با اعطای مجوز به ایجاد صندوق قابل معامله 
بورسی بیت کوین توسط فدرال رزرو، با قدرت از مرز 60 هزار دلار گذشت و 
تا کانال 64 هزار دلار پیشــروی کرد. این رشد، سرمایه گذاران برای رسیدن 
قیمت این رمزارز تا نقطه ۸0 هزار دلار امیدوار نمود هر چند سیاســت های 
کشــورهای جهان به ویژه چین در برخورد با این رمز ارز ممکن است مسیر 

دیگری را رقم بزند.
فلز زرد روند صعودی خود را از هفته گذشــته آغاز کرد و توانسته خود را 
تا کانال هزار و 79۳ دلاری بالا بکشد. با توجه به نگرانی ها از رشد فشارهای 
تورمی بیشتر تحلیلگران نسبت به ادامه دار بودن روند صعودی اونس جهانی 
طلا امیدوارند و انتظار می رود این فلز گرانبها در هفته آتی با قدرت از مرز هزار 
و ۸00 دلار بگذرد. شاخص دلار اما روند نسبتا ثابتی را پیشت سر گذاشت. 
عدم تحقق اشتغال پیش بینی شده در آمریکا و نگرانی¬ها از انقباضی شدن 

سیاست پولی فدرال رزرو شاخص دلار را در محدود 9۳ واحد نگه داشت.
بازار فلزات اساســی در هفته گذشته وارد فاز اصلاحی شدند. به طوریکه 
سرب و نیکل هر کدام با رشد ۵.۵7 و 2.64 درصد روبرو شدند. این در حالی 
است که آلومینیوم با کاهش شدید ۸.2۳ درصد مواجه شد، نگرانی ها از بحران 
انرژی و رشد تورم جهانی و همچنین ادامه رشد قیمت نفت نیز نگرانی ها از 
بازیابی تقاضا برای کامیودیتی ها را کاهش داد و این موضوع تأثیر مثبت بر 

قیمت برخی فلزات داشت.
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ســعیده محمد  -   ایده روز | رشــد 
اقتصادی هشــت درصدی برای سال آینده 
هدفگذاری شده اســت، تحقق این میزان 
رشد نیازمند فراهم کردن بسترهایی است 
که از سیاستگذاری اقتصادی در سطح کلان 
تا رسیدگی به مشکلات بنگاه های اقتصادی 
کوچک و متوســط را در بر می گیرد که به 
نظر می رســد دولت همه این شرایط را در 

نظر گرفته است.
رشد اقتصادی هشت درصدی در کانون 
برنامه های دولت سیزدهم قرار گرفته است. 
»مسعود میرکاظمی« رییس سازمان برنامه 
و بودجه کشور در آخرین اظهار نظر خود در 
این زمینه در کمیسیون کشاورزی مجلس 
اظهار داشــت: بودجه ســال ۱40۱ بر دو 
محور رشــد اقتصادی و افزایش بهره وری 

متمرکز خواهد بود.
رییــس جمهوری نیز در جلســه هفته 
گذشــته دولت تأکید کرد: رشد اقتصادی 
بدون حضور همه دستگاه ها و اعطای سهم 
بــه هر یک از آنها اتفــاق نمی افتد، بر این 
اساس برای ایجاد رشد هشت درصدی همه 
دستگاه ها، استان ها و استانداران باید نقش 

جدی ایفا کنند.
رونــد مثبت رشــد اقتصادی از ســال 
گذشــته آغاز شــد و تاکنون ادامه داشته 
است. رشد اقتصادی کشور در سال ۱۳99 
بــه قیمت پایه )به قیمت های ثابت ســال 
۱۳90( نســبت به ســال قبل بــه ترتیب 
»بــا نفت« ۳.6 درصد و »بدون نفت« 2.۵ 
درصد بود. البته در فصل نخســت ســال 
 ۱۳99 رشد اقتصادی منفی 2.۵ درصد بود 
کــه به تدریج تا 7.7 درصد در فصل چهارم 

رسید.
آخرین گزارش بانک مرکزی نیز نشــان 
می دهد که این رشد حدود هفت درصدی 
در سه ماهه نخست ۱400 نیز تداوم داشته 
اســت. در مقایسه با دوره مشابه سال قبل 
به ترتیب از افزایــش 6.2 و 4.7 درصدی 

برخوردار است.
ناخالص  تولید  همچنین، درصد رشــد 
داخلی کشــور با نفت و بدون نفت در سه 
ماهه چهارم سال ۱۳99 به ترتیب برابر  با 
۵.4 درصد و ۳.4 درصد بود. این رشــد در 
فصل نخست امسال به ترتیب به 6.2 درصد. 

4.7 درصد رسیده است.

 تحقق رشد ۸ درصدی امکان پذیر 
است

تداوم این رشــد و رسیدن آن به هشت 
درصد به دلایل مختلفی امکان پذیر است. 
نخست اینکه تحریم های اقتصادی که زمانی 
فروش نفت کشور را به مقدار قابل توجهی 
کاهش داده بود اکنون تا حدودی به واسطه 

تغییر و تحولات بین المللی دیگر آن شدت 
دو سال گذشته را ندارد. گزارش ها حاکی 
از این اســت که میزان صادرات نفت ایران 

روند افزایشی دارد.
این موضوع هم رشــد اقتصادی بخش 
نفتــی را به طــور مســتقیم تحــت تاثیر 
قــرار می دهــد و هم بر رشــد بخش های 
غیرنفتی اثر غیرمســتقیم خواهد داشــت. 
 در صورتی کــه در آینده نزدیک تحریم ها

 برداشــته شود بی شــک رشد بخش نفتی 
عددی بسیار فراتر از مقدار کنونی را تجربه 

خواهد کرد.
دوم، موضــوع کرونا نیز دســت کمی از 
تحریم نداشت و اثر آن بر افت اقتصاد ایران 
بسیار شدید و ناگهانی بود. محدودیت های 
کرونایی بســیاری از کســب و کارها را با 
مشــکلات اساســی رو به رو کرد و میزان 
رشد اقتصادی به ویژه در بخش خدمات را 
به شدت پایین آورد. اکنون که واکسیناسیون 
به میــزان قابل توجهی افزایش یافته و در 
آینــده نزدیک کنترل و مهار بیماری کرونا 
محقــق، یا دســت کم از حالت همه گیری 
 خارج خواهد شد، بازگشت رونق به کسب و 
کارها و بنگاه های مختلف اقتصادی دور از 

دسترس نیست.
یا  اقتصــادی  بنگاه هــای  از  بســیاری 
تعطیل شــده اند یا بــا کمترین ظرفیت به 
فعالیت خود ادامه می دهند. پر شــدن این 
ســایه حمایت های  در  خالی  ظرفیت های 
دولت ســخت نیســت. بنابراین، حتی اگر 
 ســرمایه گذاری جدیــدی هــم به صورت 
جدی انجام نشود با احیای کسب و کارهای 
کنونی، رشــدی که مد نظر دولت است در 

سال نخست محقق خواهد شد.   

 برای تداوم رشد اقتصادی چکار 
باید کرد؟

مســلم اســت که دولت تداوم رشــد 
اقتصادی و پایداری آن را نیز مد نظر دارد. 
رشد اقتصادی پایدار اهمیت زیادی دارد و 
نیازمند سیاستگذاری های درست در اقتصاد 
تولید،  مالیات، کاهــش هزینه های  کلان، 
افزایش بهره وری، جذب ســرمایه گذاری و 

مواردی از این دست است.
تــا زمانی که بودجــه ۱40۱ به عنوان 
نخســتین بودجه دولت ســیزدهم تقدیم 
مجلس نشود نمی توان چشم انداز روشنی 
از وضعیت اقتصادی در آینده نشان داد، اما 
بر اساس اظهار نظرهای رییس جمهوری و 
تیم اقتصادی دولت می توان برآورد کرد که 
عزم دولت برای انجام اقدام های اساسی در 
راســتای تحقق رشــد اقتصادی مطلوب و 

تداوم و پایداری این رشد، جدی است.  
یکی از مشــکلات و معضلات سال های 
اخیر رشد لجام گسیخته نقدینگی و افزایش 
پایه پولی کشور بوده است. ناترازی بودجه 
و جبــران کســری آن از طریق چاپ پول 
و عدم نظارت درســت بر عملکرد بانک ها 
نقدینگی را بــه بالای 4000 هزار میلیارد 
تومان رســانده اســت. این امر یعنی تورم 
بیشــتر و بی ثباتــی روزافــزون در فضای 
اقتصادی کشور. کنترل و هدایت نقدینگی 
در ماه های پایانی ســال ۱400 و در سال 
آینده بیــش از هرچیز دیگری برای تداوم 
این رشــد مثبت اهمیــت دارد. دولت در 
صورت پیروی از سیاست های درست مالی 
 و پولــی از طریق بانــک مرکزی، می تواند

 نقدینگی را کنترل و آن را به سمت تولید 
هدایت کند.  

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور 
نیز بــا بیان اینکه نگاه ما به بودجه ۱40۱ 
نگاه تحولی است، تاکید کرد: در سال های 
گذشــته بــه دلیل کســری بودجه و عدم 
تحقق برنامه ها، خلق پول افســار گسیخته 
اتفاق افتاده که ایــن موضوع، تورم بالا بر 
اقتصاد تحمیل کرده و سطح معیشت مردم 

پایین آمده است.
براســاس آخرین گزارش بانک مرکزی، 
حجــم نقدینگی در پایان مرداد ماه ۱400 
به رقم ۳92 هزار میلیارد تومان رسیده که 
در مقایســه با مرداد ۱۳99 معادل ۳9.۱ 
درصد رشد داشــته است. سال گذشته در 
ماه مرداد میزان نقدینگی حدود 2۸۱ هزار 

میلیارد تومان بود.
در دو ماه گذشته دولت سیزدهم تلاش 
کرده اســت که بدون خلق پول هزینه های 
جــاری خود را تامین کند و جلوی رشــد 
بیشــتر نقدینگی را بگیــرد. علاوه بر این، 
کنترل و نظارت بانک ها را نیز در دستور کار 
قرار داده است. این اقدام ها، در کنار کاهش 
نرخ تورم نقطه به نقطه نشــان می دهد که 
سیاستگذاری اقتصاد کلان در مسیر درست 
قرار گرفتــه و امید آن می رود که با تداوم 
اصــلاح نظام بانکی، انضباط مالی و نظارت 
همــه جانبه بانک مرکزی بــر بانک ها، نه 
تنها رشــد نقدینگی مهار شود، بلکه به با 
هدایت آن به سمت تولید به پایداری رشد 

اقتصادی کمک کند.

نیازمند  اقتصادی  رشد  پایداری   
سرمایه گذاری است

کلان،  اقتصــاد  شــاخص های  وقتــی 
از جملــه نــرخ تــورم، رشــد نقدینگی و 

غیره به ســر و ســامان برســد بخشی از 
ســرمایه گذاری  بــرای  لازم  منیــت   ا
فراهم می شود. ســرمایه گذاران خارجی و 
داخلی در یک بســتر باثبــات اقتصادی به 
ســرمایه گذاری گرایش پیدا می کنند و با 
راه اندازی بنگاه های اقتصادی جدید، زمینه  
پایداری رشد اقتصادی را فراهم می کنند.

اکنون پایین بودن امنیت سرمایه گذاری 
از مهمترین موانع ســرمایه گذاری است. بر 
اساس دوازدهمین گزارش فصلی سنجش 
»امنیــت ســرمایه گذاری« در ایــران که 
توســط مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی منتشر شده است، در پاییز ۱۳99 
شاخص کل امنیت سرمایه گذاری 6.۳7 از 
۱0 )۱0 بدترین حالت( بوده اســت. مقدار 
عددی این شــاخص در مطالعه فصل قبل 
از آن )تابســتان ۱۳99(، 6.46 و در پاییز 
ســال قبل )۱۳9۸(، عدد 6.۱2 محاســبه 
شــده بود که نشان می دهد ارزیابی امنیت 
ســرمایه گذاری در پاییز ۱۳99 نسبت به 
 فصل قبل از آن، قدری مناسب تر )بهتر( و 
نســبت به فصل مشــابه ســال قبل، بدتر 

ارزیابی شده است.
به طور کلی چنان چه بستر اقتصادی که 
در آن سرمایه گذاری اتفاق می افتد، حاکی 
از امنیت سرمایه و تثبیت اقتصادی باشد، 
سرمایه گذاری به سمت سرمایه گذاری های 
فیزیکی و بلندمدت خواهد رفت. در صورت 
نبــود امنیت ســرمایه گذاری، فعالیت های 
اقتصادی چشم انداز بلند مدتی برای خود 

متصور نمی شوند.

 لزوم کاهش هزینه های تولید 
امروزه بر کســی پوشــیده نیســت که 
متوســط  و  اقتصادی کوچک  بنگاه هــای 
نقشــی کلیدی در ایجاد اشتغال و افزایش 
رشــد اقتصــادی دارند. این نــوع بنگاه ها 
در اختیــار بخش خصوصی قــرار دارند و 
تــوان رقابت در بازارهای داخلی و خارجی 
مهمترین مساله آنها است. به دلیل بی ثباتی 
در بــازار ارز، بالا بودن نــرخ تورم، مالیات 
 و ســایر موارد، هزینه هــای تولید در این

 بنگاه ها بالا و ارزش افزوده کالای تولیدی 
پایین است.  

ضروری است که دولت سیاست حمایت 
از این بنگاه هــا با هدف کاهش هزینه های 
تولید را در دســتور کار خــود قرار دهد. 
بدون شک اقدام های دولت در ایجاد ثبات 
اقتصادی در ســطح کلان، اثرات مثبتی بر 
تولید و رشد در این بنگاه ها خواهد داشت 
اما تامین ســرمایه مالی مــورد نیاز آنها از 
طریق اعطای تسهیلات با نرخ بهره پایین، 
کاهش مالیات و مواردی از این دســت نیز 
می تواند به این بنگاه ها بسیار کمک کند.

رشد اقتصادی 8 درصدی در بودجه ۱۴۰۱ امکان پذیر است؟

 وزارت امور اقتصــادی و دارایی در اطلاعیه ای در 
واکنش به طرح برخی مباحث در فضای عمومی مبنی 
بر »اثر انتشار مبلغ قابل توجهی اوراق مالی اسلامی بر 
شاخص بازار سهام«، اعلام کرد: از ابتدای مهرماه امسال 
هیچ اوراقی از سوی دولت منتشر و عرضه نشده است.

به گزارش از وزارت امور اقتصادی و دارایی، آخرین 
عرضه اوراق دولت در ۳0 شــهریور ۱400 برگزار و از 
ابتدای مهرماه سال جاری اوراقی از سوی دولت منتشر 

و عرضه نشده است.
همچنیــن در هفت ماهه ابتدایی امســال در ازای 
دریافــت مبلغ 44۱ هــزار و 4۸۱ میلیارد ریال بابت 
فروش 6 ماهه نخست سال جاری اوراق مالی اسلامی، 
مبلغ 46۸ هزار و 79۸ میلیارد ریال برای تسویه اصل 
و ســود اوراق مذکور از ســوی خزانه داری کل کشور 

پرداخت شده است.
در مجموع مبلغ 27 هزار و ۳۱7 میلیارد ریال مازاد 
بر دریافتی برای تســویه اصل و ســود اوراق پرداخت 

شده است.
برپایه ایــن گزارش، ظرفیت پیش بینی شــده در 
بندهای ذیل تبصره ۵ قانون بودجه ســال ۱400 کل 
کشــور برای تامین مالی دولت از محل انتشــار اوراق 
مالی اســلامی مبلغ یک میلیون و ۳2۵ هزار میلیارد 
ریال اســت که از رقم مذکور، تا پایان شهریور ماه در 
مجموع مبلغ یک میلیــون و 26۵ هزار میلیارد ریال 

منتشر شده است. 

از ابتدای مهر ماه امسال اوراقی از سوی دولت منتشر 
و عرضه نشــده و حجم عمــده ای از مبالغ مربوط به 
معاملات اوراق مالی اسلامی در بازار سرمایه در راستای 
عملیات بازار باز بانک مرکزی )در قالب معاملات ریپو 
و ریپو معکوس( برای کنترل نرخ سود بازار بین بانکی 
است و در اصل ارتباطی به فروش و عرضه اولیه اوراق 
از سوی دولت به منظور جبران کسری بودجه در بازار 
سرمایه ندارد. ریپو قراردادی است که براساس آن یک 

سرمایه گذار، اوراق بهادار خود را به سرمایه گذار دیگری 
واگذار کرده و به طور هم زمان متعهد می شود که همان 
اوراق بهادار یا معادل آن را در آینده و با قیمت از قبل 
تعیین شده و بالاتری بازخرید کند. قراردادهای ریپو، 
در تخصیــص بهینه ســرمایه در بازارهای مالی نقش 
بســزایی ایفا می کنند.وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
تاکید کرد که موضوع مذکور مربوط به فعل و انفعالات 
ذیل عملیات بازار باز بانک مرکزی با استفاده از اوراق 

دولتــی در بازار ثانویه بوده و فاقد ظرفیت تامین مالی 
دولت برای جبران ناترازی بودجه است.

همچنی اسناد خزانه اســلامی منتشره، بر مبنای 
واگذاری تدریجی توســط دستگاه های اجرایی بدهکار 
و از طریق دارنــدگان آن امکان معامله در بازار ثانویه 
را پیــدا می کنند و در اصل انتشــار اســناد مذکور به 
منزله جمــع آوری نقدینگی بــرای دولت معادل رقم 

منتشره نیست.
در 6 ماهه نخســت امسال مبلغ ۳۸۵ هزار و 4۱9 
میلیارد ریال برای بازپرداخت اصل و ســود اوراق مالی 
اســلامی به دارندگان اوراق یاد شــده پرداخت شده 
اســت که مقایســه آن با مبلغ دریافتی از محل اوراق 
نقدی منتشره به مبلغ 44۱ هزار و 4۸۱ میلیارد ریال، 
نشان دهنده این است که خالص دریافتی دولت از محل 
انتشــار اوراق مالی اسلامی در نیمه نخست سال مبلغ 

ناچیز ۵6 هزار و 62 میلیارد ریال است.
همچنین در مهرماه ســال جاری، مبلغ ۸۳ هزار و 
۳79 میلیارد ریال صرف تسویه اصل و سود اوراق مالی 
اسلامی شده است که با احتساب آن، در مجموع مبلغ 
27 هــزار و ۳۱7 میلیارد ریــال مازاد پرداختی دولت 
نســبت به دریافتی از محل فروش اوراق مالی اسلامی 
خواهد بود. بنابراین تــراز عملیات هفت ماهه ابتدای 
امســال بابت دریافت وجوه نقد از محل انتشــار اوراق 
مالی اسلامی و پرداخت وجوه برای تسویه اصل و سود 

اوراق مذکور، منفی است.

»در تهــران 4۵0 میلیــون تومان وام بــا بازپرداخت 
بیست ســاله برای نهضت ملی مسکن در نظر گرفته شده 
و مصوبــه آن را با وزارت اقتصــاد و بانک مرکزی در حال 
برنامه ریزی هستیم تا اقساط آن  به صورت پلکانی پرداخت 
شود.« این خبر را رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی در 
حاشیه ســیزدهمین همایش و نمایشگاه قیر، آسفالت و 
ماشــین آلات اعلام کرد و گفت: ایجاد بانک زمین را برای 
طرح نهضت ملی مســکن در دستور کار خود قرار داده ایم 
و درهمین  رابطه 900 زمین نیز برای این طرح شناسایی 
و در سامانه ثبت شده است.امیدواریم تا یک ماه آینده کل 
بانک زمین تکمیل شود.در همین راستا محمود محمودزاده، 
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی به ایرنا 
گفته، آورده اولیه متقاضیان در طرح نهضت ملی مسکن 
برای دهک های اول تا سوم 20 میلیون تومان و برای سایر 
دهک ها 40 میلیون تومان تعیین شــده است.در رابطه با 
مسکن ملی هم وزیر راه از آغاز ساخت مسکن ملی در سال 
گذشته خبر داد و گفت: ساخت بیش  از ۱60هزار مسکن 

مهر شروع شده است.

همکاری وزارت نفت در تخصیص قیر رایگان به 
دستگاه ها حیاتی است

او همچنین اظهار داشــت: لایحه قیر رایگان در اختیار 
دستگاه ها قرار می گیرد و باید وزارت نفت در این خصوص 

همکاری کند. به گفته وی امسال بیش از 6 هزار میلیارد 
تومان پروژه آزادراهی و بزرگراهی در دســت کار اســت و 
می توانیم بســیاری از پروژه های زیرساختی و زیربنایی را 
با روش های جدید تأمین مالی به اجرا برسانیم. قاسمی با 
بیان این که قیمت قیر به طور متداول در چند ماه گذشته 

افزایش یافته است، افزود: در شرایط سرما که امکان ادامه 
کار نیست ، باید در مجلس مذاکراتی صورت گیرد و قانون 
در این زمینه اصلاح شــود. او دربــاره افزایش قیمت قیر 
در ماه های گذشــته تأکید کرد: در شــرایط بسیار سخت 
با افزایش قیمت قیر مواجه هســتیم که البته برای پایین 
آوردن قیمت، مذاکراتی را در مجلس داشــته ایم. امکانات 
نفتی در کشــور بسیار زیاد است و نباید قیمت قیر تا این 

حد افزایش پیدا کند.

وام مسکن جوانان در ۱۴۰۰
در همین راســتا معاون طرح و برنامه بانک مســکن 
نیز جزئیات دریافت تســهیلات از محل حساب پس انداز 
مســکن جوانان را تشریح کرد.محمد حسن مرادی گفت: 
در این حساب، افراد می توانند با انتخاب یکی از روش های 
سپرده گذاری متناسب با وضعیت درآمدی خود، مبالغی را 
به حساب واریز کرده و پس از طی یک دوره زمانی حداقل ۵ 
ساله از مزایای حساب مذکور که در قالب تسهیلات پرداخت 

می شود، جهت خرید  یا ساخت مسکن استفاده کنند.

هیچ اوراقی از ابتدای مهرماه توسط دولت منتشر و عرضه نشده است

2۰میلیون تومان آورده اولیه برای سه دهک اول

 اعلام روزانه قیمت اقلام خوراکی از طریق رسانه ها
جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت دیروز به ریاست رئیس جمهوری 
برگزار و وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشــاورزی گزارش های 
جداگانه ای از تلاش برای تنظیم بازار و قیمت کالاها ارائه کردند.در این گزارش 
لزوم هماهنگی بیشــتر و تقســیم کار جدید بین دستگاه های مسئول مطرح و 
مقرر شــد در امر نظارت بر قیمت اقــلام خوراکی در بازار از همه ظرفیت های 
درون دولت، ســازمان تعزیرات حکومتی، اصناف و بســیج اصناف اســتفاده 
شــود تا نظــارت و کنترل قیمت هــا به صورت عینی و عملی توســط وزارت 
جهاد کشــاورزی تحقق یابد.همچنین بر اساس تصمیم امروز ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت مقرر شــد وزارت جهاد کشاورزی به صورت روزانه قیمت اقلام 
خوراکی را از طریق رســانه ها اعلام کند و مردم و مصرف کنندگان نیز با خرید 
اقلام به قیمت اعلام شــده  رأســا بر نرخ ها نظارت کننــد و با هرگونه تخلف 
برخورد شــود.در جلسه دیروز همچنین با توجه به سفر اخیر رئیس جمهوری 
به اســتان بوشــهر، موضوع تجارت ملوانی یا اصطلاحاً » ته لنجی « بررسی و 
طرح جدیدی با هدف ســاماندهی این نوع تجارت ارائه شد. پس از تبادل نظر 
 درباره این طرح مقرر شــد دستگاه های مربوطه این طرح را با مشارکت مراجع 

ذیصلاح نهایی کنند.

 عزم جدی سه قوه برای ساماندهی اموال تملیکی
سرپرســت ســازمان اموال تملیکی گفت: در سال های گذشته، عزمی برای 
ساماندهی مشــکلات اموال تملیکی نبود، اما اکنون نمایندگان قوای سه گانه 
وارد میدان شده اند.ابراهیم مولایی جم مشکلات سازمان اموال تملیکی را در 
دو حوزه درون سازمانی و برون سازمانی برشمرد و افزود: مشکلات بودجه ای، 
تشکیلاتی، نیروی انسانی و نبود زیرساخت مناسب و انبار ها از جمله مشکلات 
دورن ســازمانی اســت که منجر به عدم نگهداری مناسب از اموال شدند. وی 
درخصوص مشــکلات برون سازمانی هم گفت: دستگاه های صادرکننده مجوز، 
ســازمان اموال تملیکی را کارگزار دولت نمی دانند و به نوعی شخصی حقیقی 

می بیند که همین موضوع مشکلات فراوانی  ایجاد کرده است. 

 بازگشت ۶۳ میلیارد یورو ارز صادراتی به چرخه اقتصادی کشور
 رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران وضعیت ایفــای تعهدات ارزی 
صادرکننــدگان را مطلــوب توصیف کرد و گفت: میــزان 6۳ میلیارد و 400 
میلیون یورو، معادل ۸0 درصد تعهدات ارزی سررسید شده به چرخه اقتصادی 
کشور بازگشته و بیش از سه هزار و ۸00 صادرکننده، تعهدات ارزی خود را به 
صورت کامل ایفا کرده اند. وی افزود: حدود 2۳ میلیارد یورو از ارزهای صادراتی 
بازگردانده شده مربوط به استفاده از رویه واردات در مقابل صادرات و یا واگذاری 
فرصت های صادراتــی به غیر بوده که این رقم ۳0 درصد ایفای تعهدات ارزی 

را به خود اختصاص داده است.

 حجم نقدینگی از ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان عبور کرد
بر اساس گزارش اعلام شده از سوی بانک مرکزی حجم نقدینگی در شهریور 
سال گذشته 2 هزار و ۸9۵ هزار میلیارد تومان و در اسفند 99 نیز سه هزار و 
476 هزار میلیارد تومان بود.حجم نقدینگی در شــهریور ماه امسال برابر چهار 
هزار و 67 هزار میلیارد تومان شد که در مقایسه با شهریور سال گذشته 40.۵ 
درصد رشــد داشته است. همچنین نقدینگی در شهریورماه امسال در مقایسه 

با اسفند سال گذشته ۱7 درصد افزایش یافته است.

 مالیات بر عایدی سرمایه و مجموع درآمد تلفیق می شود
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد از پس گرفتن لایحه مالیات بر عایدی سرمایه 
خبــر داد و گفــت:  تا دو ماه آینده لایحه ادغامی مالیات بر عایدی ســرمایه و 
مالیات بر مجموع درآمد به کمیسیون اقتصادی دولت می رود. سیدمحمدهادی 
ســبحانیان معاون اقتصادی وزیر اقتصــاد در گفت وگوی ویژه خبری به لایحه 
مالیات بر عایدی ســرمایه اشاره کرده و اظهارداشت: دولت  گذشته، دولت ها و 
یا مجالس با اینکه در بیان نســبت به اصلاح حوزه مالیاتی پیگیر و مطالبه گر 
هســتند در عمل تعلل می کنند. در دولت با این مسأله مواجه هستم که صرفاً 
وزارت اقتصاد مطالبه اخذ مالیات دارد. بســیاری از دستگاه های بخشی اساساً 

تمایل به اصلاحات، مدیریت معافیت ها و غیره ندارند. 
معاون وزیر اقتصاد افزود:  در دولت گذشــته با وجود پیگیری هایی که انجام 
شــد این لایحه با معطلی روبه رو بود و بیش از 2 تا ۳ ســال طول کشید تا به 
ســرانجام رســید اما به مجلس نرفت. وی ادامه داد: با اســتقرار دولت جدید 
و بــا اهتمام وزیــر اقتصاد برای انجام اصلاحات متناســب در حوزه مالیات بر 
عایدی ســرمایه و لایحه مجموع درآمد، مالیات برعایدی ســرمایه پس گرفته 
شــد تا این دو لایحه ممزوج شــود. در حال حاضر جلســات با تواتر در حال 
برگزاری اســت تا اصلاحات لازم در مجلس بــرای این دو نوع مالیات انجام و 
به ســرعت در کمیســیون اقتصادی دولت بررسی شود. سبحانیان تأکید کرد: 
 ظرف 2 ماه آینده این لایحه در وزارت اقتصاد نهایی می شــود و به کمیسیون

 اقتصادی دولت می رود.

 شرایط ارزی کشور رو به بهبود است
علــی صالح آبــادی، رئیس کل بانک مرکزی در جلســه دوره ای با مدیران 
عامل بانک ها، گفت: یکی از مطالبات مردم از شــبکه بانکی، تسهیل در اعطای 
تســهیلات است و در این راستا، انتظار می رود شــبکه بانکی با توجه به رتبه 
اعتباری متقاضیان، شرایط سهل تری را در خصوص ساز و کار اعطای تسهیلات 
خرد به متقاضیان دارای رتبه اعتباری مناســب درنظر بگیرد. وی با اشــاره به 
اینکه مفروضات طرح شده برای تدوین قانون بودجه سال آینده توسط دولت، 
مطلوب اســت و پیش بینی می شود شاهد بهبود در شرایط اقتصاد کلان کشور 
باشیم، عنوان کرد: باید این موضوع درنظر گرفته شود  تکالیف قانونی که برای 
بانک ها درنظر گرفته می شود، قابلیت اجرا داشته و بانک ها بتوانند به طور کامل 
تکالیف مربوطه را اجرا کنند تا رضایت ذینفعان از عملکرد شبکه بانکی بهبود 
 یابد و در این راستـــا، مشــارکت فعالانه شــبکه بانکی در کنار بانک مرکزی، 

ضروری است. 
رئیــس کل بانک مرکزی با اشــاره به ناترازی برخــی بانک ها، تأکید کرد: 
بانک مرکزی نسبت به موضوع اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی، همواره 
حساسیت داشته و رفع این مشکل را که درخصوص برخی بانک ها، به ناترازی 
مزمن تبدیل شــده اســت در دســتور کار دارد و در این زمینه، اهتمام ویژه 

بانک های ذیربط ضروری است.
 به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره 
به ضرورت تقویت بازار پول و سرمایه و هم افزایی هرچه بیشتر بین این دو بازار 
در راستای رفع نیاز بنگاه های اقتصادی به منابع مالی تصریح کرد: بازار سرمایه 
در کنار شــبکه بانکی، می تواند نقش قابل توجهــی در تأمین مالی بنگاه های 
اقتصادی ایفا کند و از این رو، همکاری و هم افزایی بازار پول و بازار ســرمایه 
باید تقویت شود. رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به شرایط ارزی کشور گفت: 
ارزش معاملات ارز در سامانه نیما در 7 ماه امسال معادل کل سال ۱۳99 بوده 
است و در بازار متشکل ارزی نیز حجم معاملات تاکنون معادل ۱.۱ میلیارد دلار 
بوده که نشــان از بهبود شرایط ارزی کشور است و پیش بینی می کنیم همین 
روند رو به رشــد تا پایان ســال نیز ادامه داشته باشد. صالح آبادی در پایان، بر 
همفکری و تعامل مستمر بانک مرکزی با بانک ها، بویژه در فرایند وضع مقررات 

و بخشنامه ها، با هدف ارتقای عملکرد شبکه بانکـی تأکید کرد.
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زهرا جعفری  -   ایده روز  | کارشــناس 
بازار سرمایه با اشاره به اقدامات و برنامه های 
دولت بــرای حمایت از بورس، گفت: قیمت 
بســیاری از ســهام بر روی تابلــوی بورس، 
کمتر از ارزش ذاتی است که توصیه می شود 
ســهامداران در اینگونه سهام سرمایه گذاری 
کنند تا بتواننــد در میان و بلندمدت، بازده 
معقولی را از این بازار کسب کنند. معاملات 
بورس بعد از مدت ها افت متوالی شــاخص، 
در نهایت از اواســط هفته گذشــته و تحت 
تاثیر حمایت های دولت به مدار صعودی وارد 
شــد و امید دوباره برای رونق بازار و سرمایه 
گذاری در بورس را برای ســهامداران فراهم 
کرد.با توجه به تداوم صعود شاخص بورس، 
ســهامداران نگران بازگشــت احتمالی روند 
نزولی به معاملات بورس هستند که در این 
زمینه، کارشناسان معتقدند که بورس بعد از 
مدت ها ریزشی که تجربه کرده است اکنون 
جا برای رشــد دارد و بــا کوچکترین اتفاق 
مثبتی می تواند دوبــاره وارد مدار صعودی 
شود و بازدهی معقولی را تا پایان سال جاری 

در اختیار سهامداران قرار دهد.

تهدید  را  بورس  معاملات   خطری 
نمی کند

»عرفان هودی« در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصــادی ایرنا بــه وجود نوســان در روند 
معاملات بورس اشــاره کرد و گفت: با توجه 
به بازگشــت شاخص بورس به مدار صعودی 
تحــت تاثیر حمایت های صورت گرفته و نیز 
بهبود روند معاملات این بازار، به نظر می رسد 
که روند معاملات بازار تا یک یا دو ماه آینده 
با روند فعلی ادامه داشــته و تهدید زیادی،  

تهدید کننده معاملات بورس نباشد.
وی به افت شاخص بورس در معاملات روز 

گذشــته بازار اشاره کرد و گفت: سهامداران 
نباید نگــران ایجاد چنین روندهایی در بازار 
باشــند، زیرا شاخص بورس پس از چند روز 
صعود، ممکن اســت برای مدتی موقت وارد 
مدار نزولی شود و بعد از توقفی کوتاه مدت، 
خود را آماده صعود دوباره کند.هودی اظهار 
داشت: براساس پیش بینی های صورت گرفته 
به نظر می رســد که طی روزهــای آینده از 
روزهای منفی بازار کاســته شود اما این امر 
بدین معنا نیســت که در این مدت با بازاری 
یکپارچــه صعودی همراه باشــیم،  چرا که 
نوســان ذات بازار سرمایه است و سهامداران 
نباید از ایجاد چنین روندهایی در بازار ترس 
داشــته باشند.این کارشــناس بازار سرمایه 

معتقد است که بازار تا پایان آبان ماه با نوسان 
مثبت و منفی همراه است و شاهد تداوم روند 
منفی بازار در چند روز متوالی نخواهیم بود و 
نزدیک شدن شاخص بورس به محدوده یک 
میلیــون و ۵00 هزار واحد هم خیلی دور از 
دسترس نیست.وی با بیان اینکه گاهی شاهد 
رفتارهای شدید هیجانی از سوی سهامداران 
در بــازار بودیم، ادامه داد: زمانی که حمایت 
از ســهام به هر دلیلی در بازار از دست می 
رود حد ضرر فعال می شــود و ســهامداران 
به ســرعت با استفاده از استراتژی معاملاتی 
خود اقدام به فروش سهام در بازار می کنند.

این کارشــناس بازار ســرمایه افزود: این 
رفتــار ســهامداران را نباید ناشــی از رفتار 

هیجانی ســهامداران دانست بلکه زمانی که 
ســهامدار با وجود ارزنده بودن ســهام خود 
شاهد تداوم ریزش قیمت سهام است و چنین 
پیش بینی می کند که این سهم را می تواند 
طی روزهای آینده با قیمت پایین تر خریداری 
کند؛ بنابراین به سرعت در قیمت بالا اقدام به 
فروش می کند تا بتواند طی روزهای آینده آن 
را با قیمت پایین تر خریداری کند به همین 
دلیل، این تصمیم سهامداران را نمی توان به 

رفتار هیجانی آنها ربط داد.

برای  بــازار  در  ارزنده  ســهام   
سرمایه گذاری

هــودی به ســهام ارزنده در بــازار برای 

ســرمایه گذاری اشــاره کرد و گفت: بخشی 
از ســهام و صنایع در بازار ارزنده هســتند 
و می تواننــد بهتریــن موقعیــت را بــرای 
ســرمایه گذاری در اختیار ســهامداران قرار 

دهند.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: 
اکنون p/e شــرکت ها در بهترین موقعیت 
قرار دارد و سهامداران با خرید سهام ارزنده 
و نگهــداری آن در بــازه زمانی میان مدت و 
بلندمدت یک ساله از نظر تغییرات قیمتی و 
تقســیم سود در مجامع آینده، سود معقولی 

را به دست خواهند آورد.
وی بــا بیان اینکه ســهامداران باید این 
موضــوع را مدنظر قرار دهند که نباید کلیت 
بازار ســرمایه را ارزنده دانســت و نمی توان 
چنیــن انتظاری را از بازار داشــت که روند 
صعودی به کل سهام حاضر در بورس و بازار 
بازگردد، اظهار داشــت: بسیاری از سهام در 
بازار وجود دارند که قیمت آنها بر روی تابلوی 
بورس کمتر از ارزش ذاتی است و بهتر است 
سهامداران در اینگونه سهام سرمایه گذاری 
کنند تا بتوانند بعد از مدتی بازده معقولی را 
از این بازار کسب کنند.هودی به حمایت های 
اخیر مسوولان دولتی و تاثیر آن بر بازگشت 
شاخص بورس به مدار صعودی اشاره کرد و 
گفت: صحبت های مطرح شده از سوی وزیر 
اقتصاد در جلسه اخیر و نیز دیگر حمایت های 
صورت گرفته توسط مسوولان دولتی و رییس 
جمهوری به طور حتم معاملات بورس را به 
لحاظ بنیادی تحت تاثیر قرار می دهد و می 
تواند در ایجاد روند مثبــت بازار، تاثیرگذار 
باشــد.  شــاخص کل بــازار بــورس ذیروز 
)سه شــنبه، ۱۸ آبان ماه( با ۱۳ هزار و 29۸ 
واحد افزایش در جایگاه یک  میلیون و 447 

هزار واحدی قرار گرفت.

طرح »ســرباز ماهر« یا مهارت آموزی به سربازان از 
سال 96 با ایجاد قرارگاه مهارت آموزی به دستور رهبر 
معظم انقلاب در ستاد کل نیروهای مسلح آغاز شد تا 
این قشر با کسب مهارت ها پس از اتمام دوره خدمت، 
فرصت مناسبی برای داشتن شغلی مناسب و ورود به 

بازار کار داشته باشند.
 قرارگاه مهارت آموزی با نهادهای مختلفی از جمله 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای، وزارت جهاد کشاورزی، 
وزارت ورزش و جوانــان، وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات، وزارت آموزش و پــرورش و وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری در ارائه آموزش ها همکاری می کند.

در طرح ســرباز ماهر، به افرادی که مشغول گذران 
دوره سربازی خود هستند آموزش های مختلف فنی و 
حرفه ای ارائه می شود. سربازان با به پایان رساندن هر 
یک از دوره های مهارت آموزی گواهی کســب مهارت 
دریافت می کننــد و به راحتی می تواننــد وارد دنیای 

کار شوند.
در این طرح، توانایی ها و استعداد سربازان شناسایی 
شده و با توجه به میزان تحصیلات و رشته  تحصیلی، در 
دوره های فنی و حرفه  ای مختلف بر اساس علاقه شان 
شرکت می کنند. این دوره ها به توان افزایی و افزایش 
تجربه کســب و کار سربازان کمک شایانی می کند. در 
همین راستا پس از پایان خدمت، تسهیل گری لازم و 
زمینه سازی برای کارآفرینی و اشتغال این قشر ایجاد 

می شود.
طرح ســرباز ماهر از سه دوره مختلف تشکیل شده 
اســت؛ دوره قبل از خدمت که در این دوره با توجه به 
یک سری مشاوره های شــغلی توانایی سربازان مورد 
سنجش قرار می گیرد، دوره حین خدمت که در زمان 
سربازی با ارتقای سطح توانایی سربازان برای ورود به 
بازار کار به آنان کمک می شــود و در آخر دوره پس از 
خدمت که به شروع کار آنان کمک شده و امکانات لازم 

برای آغاز شغلی جدید، در اختیارشان قرار می گیرد.
همچنین در اجرای  طرح مهارت آموزی ســربازان 
وظیفه مقرر شد برای کارکنان وظیفه ای که قبل از اعزام 
به خدمت وظیفه دارای یک تخصص فنی خاص بوده اند 
یا در مدت خدمت سربازی با به کارگیری تخصصی در 
نیروهای مســلح در عمل مهــارت لازم را در فعالیت 
مربوطه کسب کرده اند و در عین حال فاقد گواهی نامه 

تخصصی هستند، گواهی نامه رسمی صادر شود.
این دوره ها توســط سازمان فنی و حرفه ای برگزار 
می شود. ثبت نام طرح سرباز ماهر به صورت اینترنتی و 
از طریق سامانه smaher.ir انجام می شود. هدف اصلی 
این ســامانه، مکانیزه کردن طرح جامع مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه اســت. در این طرح با همکاری همه 
دستگاه های اجرایی کشور، در نظر است با انجام مشاوره 
شــغلی و ارائه دوره های مهارتی متناســب با توجه به 

منطقه جغرافیایی آنان، توانمندی جوانان کشــور در 
دوران خدمت سربازی افزایش یابد.

ســامانه ســرباز ماهر با پیونــد دادن متقاضیان، 
موسســه های آموزشــی )خصوصی و دولتی( و مراکز 
ارزیابــی مهارتی، زمینه بهره گیــری آموزش مهارتی 
متناســب با نیاز بازار را برای جوانان فراهم کرده است 
و افــراد می توانند با مراجعه به این ســامانه و تکمیل 
مراحــل ثبت نام، مدارک و گواهینامه های معتبر )اخذ 
شــده از طریق سامانه یا دوره های گذرانده از قبل( را 
ارائه کنند تا پس از ارزیابی و صحه گذاری توسط مراجع 
ذی ربط، از امتیازات و مشوق های بدو ورود به خدمت 

بهره مند شوند.

 ســازمان فنی و حرفه ای یکی از متولیان 
ارائه مهارت

برپایه این گزارش، ســازمان فنی و حرفه ای یکی 
از مهمتریــن نهادها در ارائــه آموزش های مهارتی به 
ســربازان اســت که بیشــترین همکاری را با قرارگاه 
مهارت آمــوزی دارد در این زمینــه آموزش هایی که 
بــرای نیروهای مســلح برای ســربازان درنظر گرفته 
شده اســت بر اساس هر اســتانداردی در هر دوره ی 
آموزشــی ای یک بودجه بندی زمــان بندی اجرا می 
شــود که شــامل آموزش عملی و تئوری می شــود، 
آموزش های سازمان به طور کلی از آموزش های کوتاه 
 مدت ۳0 ســاعته تا آموزش های بلنــد مدت ۱۳00 

ساعت را شامل می شود.
در ایــن زمینه، مدیرکل راهبــری اجرای آموزش 
ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: به طور متوسط آموزش های 
این ســازمان در حوزه  پادگان برای سربازان نزدیک به 

۱00 ساعت است که از دوره های کوتاه مدت  بین 40 تا 
۵0 ساعت تا دوره های میان مدت ۱۵0 تا ۱60 ساعت 

را شامل می شود.
بیان داشت: مدارک سازمان  »حبیب عرفان منش« 
آمــوزش فنی و حرفه ای، مدارک بین المللی در حوزه 
مهارت آموزی اســت که یک مــدرک منحصر به فرد 

محسوب می شود.
وی اضافه کرد: گواهینامه  ســازمان آموزش فنی و 
حرفه ای کشــور بین المللی محسوب می شود که قابل 
ترجمه خواهد بود و در خارج از کشور قابل ارائه است.

به گفتــه این مقــام مســوول، گواهینامه  مهارت 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای به عنوان مدرکی است 
که برای صدور مجوزهای شــغلی و مجوزهای صنفی 
کاربــرد دارد و این مدارک بــرای افرادی که به دنبال 
طرح های کارآفرینی و شــغلی و نیز تسهیلات اشتغال 
هستند مزیتی محسوب می شود و نیز بانک های عامل 
در صورتی که افراد دارای گواهینامه ی مهارت باشند، 

آنان را در ارائه تسهیلات در اولویت قرار می دهند.

 آموزش فنی و حرفه ای به ۵۴ هزار و ۷2۷ 
سرباز

مدیرکل راهبری اجرای آموزش سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای کشــور با بیان اینکه در نیمه نخست امسال 
۵4 هزار و 727 ســرباز مهارت های فنی و حرفه ای را 
فرا گرفتند، افزود: ۳۵ هزار و ۸۵6 سرباز در کارگاه های 
آموزشی و ۱۸ هزار و ۸7۱ سرباز در محیط کار واقعی 

این آموزش ها را فرا گرفتند.
وی بیان داشــت: چهار میلیون و ۳64 هزار و ۵۸۸ 
نفر- ســاعت در کارگاه ها و 2 میلیون و  ۸4۸ هزار و 
۱۱ نفر- ساعت در محیط های واقعی کار، آموزش های 

فنی و حرفه ای ارائه شده است.
به گفته عرفان منــش، نزدیک به ۵0 تا 60 درصد 
از ســربازان موفق به کسب دریافت گواهینامه مهارت 

شده اند.
وی خاطرنشان کرد: پارسال ۸6 هزار سرباز دوره های 
آموزشــی را سپری کردند که این افراد ۱4 درصد کل 

آموزش دیدگان را شامل می شوند.
مدیرکل راهبری اجرای آموزش ســازمان آموزش 
فنی و حرفه ای کشور با اشاره به اینکه اکنون هفت هزار 
کارگاه فنی و حرفه ای در سطح پادگان ها فعال است، 
افزود: در این کارگاه ها به سربازان در رشته های شغلی 

مختلف آموزش ارائه می شود.
وی ادامــه داد: ســربازان در بخش هــای اقتصادی 
مختلف شــامل صنعت، خدمات، کشاورزی، فرهنگ و 

هنر می توانند آموزش ها را کسب کنند.
عرفان منش با تاکید بر اینکه امیدواریم تا سه سال 
آینده سرباز بدون مهارت نداشته باشیم، گفت: هدف از 
ارائه آموزش های مهارتی به سربازان، کمک به اشتغال 
پذیری و تســهیل ورود آنان به بازار کار پس از اتمام 

دوره خدمت سربازی است.

 سربازان نخبه به سوی اشتغال پایدار
امــروزه مهارت آموزی یکــی از مهمترین نیازهای 
بازار کار است و کسانی که دارای تخصص و مهارت در 
رشته ای باشند زودتر جذب بازار کار می شوند. در این 
بــاره معاون آموزش، پژوهش و فناوری وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت از موفق بودن به کارگیری ســربازان 
نخبه در طرح توانمندســازی تولید و توســعه اشتغال 

پایدار خبر داد.
»برات قبادیان« بیســت و ششــم مهرماه امسال 
در حاشــیه سومین جشــنواره ایده های ارزش آفرین 
 معــدن و صنایــع معدنــی، گفــت: وزارت صنعت، 
 معدن و تجارت ۱۱ طرح کلیدی ملی را تدوین کرده و در 

دست اجرا دارد.
به گفته وی، در این طرح نخبگان به جای اینکه دو 
ســال دوره سربازی خود را در مراکز نظامی بگذرانند، 
در زمان صلح دوره ســربازی خود را در مراکز تحقیق، 
توســعه و طراحی واحدهای صنعتی، معدنی و تجاری 
می گذراننــد و توان خود را برای حل مســاله و ایجاد 
نوآوری و فنــاوری در این واحدها به کار می گیرند که 
معتقدیم بسیاری از مسائل موجود در واحدهای صنعتی 

و معدنی ما با همین طرح حل و فصل خواهد شد.
امــروزه ورود به بــازار کار نیاز به تجربه و تخصص 
دارد، توانمندســازی و آماده کردنسربازان برای ورود 
بــه دنیای کار و افزایش ســطح مهارت های تخصصی 
 آنان باعــث کاهش آمار بیکاری و اســتفاده بهینه از

 زمان نیز می شود.

»سرباز ماهر«، طرحی برای مهارت آموزی جوانان و ورود به بازار کار

ورود سهام بورسی به منطقه جذاب قیمتی

 رشد ۱۱ درصدی تولید صنعت لوازم خانگی بزرگ در نیمه نخست ۱۴۰۰
 معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن از رشد ۱۱ درصدی در تولید صنعت 
لوازم خانگی بزرگ در سال جاری خبرداد و گفت: خودباوری و خوداتکایی در صنعت 
لوازم خانگی شکل گرفته است.به گزارش از وزارت صنعت، معدن و تجارت، »مهدی 
صادقی نیارکی« در نشست بررسی و تبادل نظر درباره مسائل روز صنعت لوازم خانگی 
افزود: صنعت لوازم خانگی در سال 96 نزدیک به ۱۱ میلیون دستگاه تولید داشت 
که عمده آنها تحت لیســانس برندهای خارجی در کشور تولید می شد که پس از 

اعمال تحریم ها این رقم به هشت میلیون دستگاه در سال 97 کاهش پیدا کرد.
وی با اشــاره به تکیه بر توان داخلی و توسعه ظرفیت برندهای ملی، گفت: در 
سال های قبل خودباوری و نگاه به ظرفیت های درون تقویت و توان فنی مهندسی 

بازپروری شد و در سال 99 عدد تولید ما به ۱۵ میلیون دستگاه در سال رسید.
صادقی نیارکی خاطرنشان کرد: امسال نیز تولید ۱6 میلیون و ۵00 هزار دستگاه 
انواع لوازم خانگی برنامه ریزی شده است و رصد وضعیت تولید لوازم خانگی بزرگ 

در نیمه نخست امسال رشد حدود ۱۱ درصدی را نشان می دهد.
وی بیان داشــت: همچنین شاهد افزایش سرمایه گذاری در این بخش از سوی 
بنگاه های فعال هســتیم.معاون امور صنایع وزارت صنعت تاکید کرد: لازم اســت 
نیازهــای بازار برآورده و حقوق مصرف کنندگان از نظر قیمت و کیفیت از ســوی 
تولیدکنندگان این بخش بیش از پیش رعایت شود.وی  گفت: سرمایه گذاری های 
زیادی در این حوزه در دو سال گذشته هم در حوزه تولید و هم در حوزه توسعه و 
تعمیق ساخت داخل قطعات و مجموعه ها اتفاق افتاده که اقدام بسیار اقدام مبارکی 
اســت و باید تداوم یابد. بررسی آمار عملکرد تولیدکنندگان لوازم خانگی در بخش 
لوازم خانگی بزرگ از ابتدای امسال تا پایان شهریورماه حاکی از رشد تولید ماشین 
لباس شویی و یخچال و فریزر و افت تولید تلویزیون در هم سنجی با پارسال است.

در حالی که در 6 ماهه ابتدایی سال گذشته 49۵ هزار و 200 دستگاه ماشین 
لباس شویی در کشور تولید شده بود، این آمار در سال جاری با رشد ۳۵.۱ درصدی 
به 66۸ هزار و  900 دســتگاه رســید.در بخش یخچال و فریزر نیز رشد را شاهد 
بودیم، به طوری که مطابق آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت یک میلیون و 
70 هزار و ۵00 دستگاه از آنها تولید شد که ۱0 درصد بیش از تولید مدت مشابه 
سال گذشته )972 هزار و 900 دستگاه(  است.با این حال، در بخش تلویزیون شاهد 
کاهش تولید کارخانجات و شرکت های داخلی بدیم.در مدت یاد شده ۵۵۵ هزار و 
400 دستگاه انواع تلویزیون در کشور تولید شد که ۱0.9 درصد کمتر از آمار مدت 

مشابه سال گذشته است. 

 نرخ رسمی یورو و ۱۹ ارز کاهش یافت
بانک مرکزی امروز )چهارشنبه، ۱9 آبان ماه( نرخ رسمی 46 ارز عمده و اصلی را 
اعلام کرد که براین اساس نرخ 20 ارز از جمله یورو کاهش و قیمت ۱6 ارز افزایش 

یافت. همچنین نرخ ۱0 ارز ثابت ماند.
به گزارش از بانک مرکزی، امروز هر دلار آمریکا 42 هزار ریال، پوند انگلیس ۵6 

هزار و 906 ریال و یورو 4۸ هزار و 662 ریال ارزش گذاری شد.  
برپایه این گزارش، امروز هر فرانک ســوئیس 46 هزار و 44 ریال، کرون سوئد 
چهار هزار و 900 ریال، کرون نروژ چهار هزار و 926 ریال، کرون دانمارک 6 هزار و 
۵4۳ ریال، روپیه هند ۵67 ریال، درهم امارات متحده عربی ۱۱ هزار و 4۳7 ریال، 
دینار کویت ۱۳9 هزار و 2۳0 ریال، یکصد روپیه پاکستان 24 هزار و ۵0۱ ریال، 
یکصد ین ژاپن ۳7 هزار و 207 ریال، دلار هنگ کنگ پنج هزار و ۳92 ریال و ریال 

عمان ۱09 هزار و 2۳۳ ریال ارزش گذاری شد.
همچنین هر دلار کانــادا ۳۳ هزار و 7۱۳ ریال، دلار نیوزیلند 29 هزار و 909 
ریال، راند آفریقای جنوبی 2 هزار و 7۸۸ ریال، لیر ترکیه چهار هزار و ۳۱۸ ریال، 
روبل روسیه ۵9۳ ریال، ریال قطر ۱۱ هزار و ۵۳9 ریال، یکصد دینار عراق 2  هزار 
و ۸7۸ ریال، لیر سوریه ۱7 ریال، دلار استرالیا ۳0 هزار و 946 ریال، ریال سعودی 
۱۱ هزار و 200 ریال، دینار بحرین ۱۱۱ هزار و 700 ریال، دلار سنگاپور ۳۱ هزار و 
۱62 ریال، یکصد تاکای بنگلادش 49 هزار و ۱۳۵ ریال، ۱0 روپیه سریلانکا 2 هزار و 
۸۳ ریال، کیات میانمار 24 ریال، یکصد روپیه نپال ۳۵ هزار و 2۵2 ریال، یکصد درام 
ارمنستان هشت هزار و ۸۵0 ریال و دینار لیبی 9 هزار و 2۱7 ریال تعیین قیمت شد.

امــروز در تابلوی بانک مرکزی هــر یوان چین 6 هزار و ۵72 ریال، یکصد بات 
تایلند ۱2۸ هزار و ۱7۱ ریال، رینگیت مالزی ۱0 هزار و ۱20 ریال، یک هزار وون 
کره جنوبــی ۳۵ هزار و 6۳0 ریــال، دینار اردن ۵9 هزار و 2۳۸ ریال، یکصد تنگه 
قزاقستان 9 هزار و 7۸2 ریال، هر لاری گرجستان ۱۳ هزار و ۳26 ریال، یک هزار 
روپیه اندونزی 2 هزار و 947 ریال، افغانی افغانستان 46۱ ریال، روبل جدید بلاروس 
۱7 هزار و 2۳9 ریال، منات جمهوری آذربایجان 24 هزار 72۱ ریال، یکصد پزوی 
فیلیپین ۸۳ هزار و 6۸2 ریال، ســامانی تاجیکستان سه هزار و 72۸ ریال و منات 

جدید ترکمنستان ۱2 هزار و ۱9 ریال قیمت خورد.
 

 صدور بیش از 2 برابری بیمه نامه در صندوق بیمه معدن
 صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی، تحت راهبری ایمیدرو از 
ابتدای امســال تا پایان مهرماه بیش از 2 برابر رقم کل ســال گذشته بیمه نامه 
صادر کرد.به گزارش از ایمیدرو، از ابتدای سال ۱400 تا پایان مهر ماه امسال، 
ارزش بیمه نامه های صادره این صندوق به 9۵۵ میلیارد تومان رسید، در حالی 

که پارسال 47۵ میلیارد تومان بیمه نامه صادر شده بود.
با توجه به بیمه نامه های آماده صدور، پیش بینی می شــود رقم کل در پایان 
امسال به مرز 2هزار میلیارد تومان برسد. ارزش این بیمه نامه ها به یک هزار و ۸20 
میلیارد تومان می رسد. در این میان بیشترین ارزش بیمه نامه مربوط به واحدهای 

فلوتاسیون، استخراج آهن و مس و پس از آن پیمانکاران استخراج است.
از سوی دیگر، روند سال های گذشته تاکنون به گونه ای بوده که شاهد کاهش 
مانده مطالبات در صندوق بودیم و در سال جاری مطالبات جدیدی اضافه نشده 
اســت.برپایه این گزراش، در مدت هفت ماه امسال صندوق ۱۱ میلیارد تومان 
وصول مطالبات داشته که این رقم برابر با کل عملکرد وصول مطالبات سال 99 
بوده است.ســرمایه صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، از دی ماه 
96 که روند افزایش ســرمایه را طبق برنامه ای مدون آغاز کرد از ۱۱0 میلیارد 
به ۱42 میلیارد و ســپس به ۵00 میلیارد رسید. این صندوق در حال تسهیل 
شرایط و عملی کردن افزایش سرمایه یک هزار و 600 میلیارد تومانی تا پایان 
سال ۱400 است.صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، از شرکت های 
زیرمجموعه ایمیدرو اســت و به منظور پوشش بیمه ای و تقویت جایگاه بخش 

خصوصی در حوزه معدن و صنایع معدنی فعالیت دارد. 

 انواع سکه ارزان شد 
 قیمت سکه در بازار تهران امروز )سه شنبه، ۱۸ آبان ماه( با 40 هزار تومان 

کاهش نسبت به روز گذشته به رقم ۱2 میلیون و 70 هزار تومان رسید.
 در ساعت ۱۳ و ۳0 دقیقه امروز ارزش هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید با کاهش 40 هزار تومانی قیمت نسبت به روز گذشته به رقم ۱2 میلیون 
و 70 هزار تومان رســید و ســکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۱ میلیون و 

۸۵0 هزار تومان معامله شد.
همچنین امروز نیم سکه بهار آزادی 6 میلیون و 200 هزار تومان، ربع سکه 
سه میلیون و 670 هزار تومان و سکه یک گرمی 2 میلیون و 2۸0 هزار تومان 
قیمت خورد.علاوه بر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به یک 
میلیون و 2۱2 هزار تومان رسید. قیمت هر مثقال طلا نیز پنج میلیون و 2۵2 

هزار تومان شد.
همچنین انُس جهانی طلا با ۱0 دلار افزایش قیمت نســبت به روز گذشته 

یک هزار و ۸2۵ دلار و ۳ سنت ارزش گذاری شد.  

رییس  دبیرخانه شــورای عالی صنایع دریایی گفت: در حال حاضر  سفارش 
ساخت 6۸  فروند شناور به سازندگان داخلی در دست اجرا است که این میزان 
سفارش به معنای سرمایه گذاری 2۵0 میلیون یورویی در صنعت دریایی کشور 

است.
به گزارش از ایدرو، سیامک سید مرندی رییس  دبیرخانه شورای عالی صنایع 
دریایی در جریان بازدید رییس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران با اشاره 
به حمایت همه ارگان های دریایی کشــور از حوزه ساخت داخل صنایع دریایی 
گفت: در حال حاضر  سفارش ساخت 6۸  فروند شناور به سازندگان داخلی در 
دست اجرا است که این میزان سفارش به معنای سرمایه گذاری 2۵0 میلیون 

یورویی در صنعت دریایی کشور است.
معاون وزیر و رئیس ســازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران در بازدید از 
مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو(، گفت: ایدرو برای افزایش 

ظرفیت های ایزوایکو از طرح های توسعه این شرکت حمایت می کند.
محسن صالحی نیا پس از بازدید از بخش های مختلف مجتمع کشتی سازی و 
صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو( در گفت وگو با خبرنگاران تصریح کرد: استفاده 
از بخش تعمیرات مجتمع در 2 و ۳ سال اخیر با توجه به شرایط ایجاده شده با 

شتاب و شرایط بهتری در حال انجام است، اگرچه همچنان برای تکمیل و توسعه 
کارگاه های جانبی و تکمیل تجهیزات نیاز به سرمایه گذاری بیشتر احساس می شود.

صالحی نیا افزود: شرکت پرشیا هرمز از شرکت زیر مجموعه ایزوایکو با توجه 
به قراردادهای که با شــرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی دارد، بطور نسبی از  

ظرفیت هــای خود به خوبی بهره برداری می کند که  با هم افزایی بیشــتر می 
 توان در حوزه ســاخت شناورهای کوچک یا تعمیرات آن بهره برداری بیشتری

 صورت گیرد.
رئیس هیات عامل ایدرو در ادامه خاطر نشان کرد: در حوزه ساخت چند سالی 
است که از ظرفیت مجتمع استفاده مناسبی به عمل نمی آید، برای همین خاطر  
مذاکراتی درحال انجام است که شرکت های کشتیرانی سفارش هایی را در حوزه 
ساخت ارائه بدهند و به احتمال زیاد در آینده نزدیک شاهد انعقاد قرارداد ساخت 

2 فروند شناور ۳۸ هزار تنی خواهیم بود.
معاون وزیر صمت همچنین با اشــاره به اینکه ایدرو بازوی وزارت صمت در 
حوزه سرمایه گذاری صنعتی در کشور محسوب می شود، خاطرنشان کرد: در 
تلاش هستیم با  همکاری دیگر ارگان های دریایی کشور منابع مالی مورد نیاز  
تکمیل طرح های توســعه ای مجتمع  کشتی ســازی و صنایع فراساحل ایران 

)ایزوایکو( را به پایان برسانیم.
مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو( بزرگترین مجتمع 
صنایع دریایی کشــور و یکی از شرکت های فعال زیرمجموعه های ایدرو در ۳7 

کیلومتری غرب بندرعباس قرار دارد.

سرمایه گذاری 25۰ میلیون یورویی در صنعت دریایی با سفارش 68 فروند شناور



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/20

شماره : 1233

 در نشســت مدیرعامل سازمان مرکزی 
تعاون روســتایی ایران و سخنگوی گمرک 
با بیان اینکه صادرات محصولات کشاورزی 
ایران در ســال گذشته بیش از 2.۸ میلیارد 
دلار بوده اســت، بر توجــه به ظرفیت های 
صادراتــی محصولات کشــاورزی و تجارت 
حرفه ای آن به کمک تشکل های کشاورزی 

تاکید شد.
به گزارش از گمرک، سید روح الله لطیفی 
ســخنگوی گمرک در نشستی با اسماعیل 
قادری فــر، معاون وزیر جهاد کشــاورزی و 
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
اظهار داشت: در هفت ماهه نخست امسال 
چهار میلیون و 640هزار تن انواع محصولات 
کشاورزی، دامی، شیلاتی و غذایی به سایر 
کشورها صادر شــد که با توجه به افزایش 
قیمت جهانی مواد غذایی به دلیل عدم توجه 
حرفه ای به صادرات، از این فرصت استفاده 
مناسبی نشده اســت و نیاز به تشکل های 
حرفه ای صادرات محصولات کشاورزی بیش 

از پیش احساس می شود.
وی افزود: 6 درصد وزن صادرات کشــور 
در هفت ماهه نخســت امسال، محصولات 
کشــاورزی و غذایی بوده که از لحاظ ارزش 
۱0.۳ درصــد ارزش صــادرات را بــه خود 
اختصاص داده است؛ در صورتی که در سال 
99، ۱7 درصد ارزش صادرات کشور مربوط 

به این کالاها بود.
لطیفــی در ادامه گفــت: ۵۵4 میلیون 
دلار انواع خشــکبار، 2۸0میلیون دلار انواع 

سبزی، 260میلیون دلار انواع نان، شیرینی 
و شکلات، 2۱۸ میلیون دلار لبنیات، 206 
میلیــون دلار گوجه فرنگــی، 204میلیون 
دلار انواع میوه، ۱7۵میلیون دلار هندوانه، 
۱۱7میلیــون دلار انواع خرما، ۱۱4میلیون 
دلار انواع انگور تازه و خشک، ۱0۵میلیون 
دلار ســیب، ۱02میلیون دلار محصولات 
شــیلاتی، ۸0 میلیــون دلار انواع آب میوه 
و مغز میوه ها، 62میلیون دلار فرآورده های 

غذایی، 60میلیون دلار زعفران، ۵9میلیون 
دلار ســیب زمینــی، 46 میلیون دلار رب 
گوجــه فرنگی، ۳۱میلیــون دلار مرکبات، 
2۸میلیــون دلار خربــزه، ۱۵میلیون دلار 
ادویه، ۱4میلیون دلار چای و هشت میلیون 
دلار انواع مربــا و ژله از مهمترین کالاهای 
صادراتی محصولات دسته کشاورزی، دامی 

و شیلاتی در هفت ماه اخیر بودند.
سخنگوی گمرک ابراز امیدواری کرد تا 

با تقویت ظرفیت های تشکل های روستایی 
از مرحله  صادرات محصولات کشــاورزی، 
تولید تــا بازارهای بین المللــی، اقدامات 
حرفــه ای صــورت پذیرد و خام فروشــی، 
ارزان فروشی و ضایعات غیر استاندارد کنار 
گذاشــته شــده و کالای با کیفیت با بسته 
بندی مناســب و ارزش افــزوده مطلوب به  

بازارهای جهانی راه یابد.
اســماعیل قادری فر، معاون وزیر جهاد 

کشــاورزی و مدیرعامل ســازمان مرکزی 
تعاون روســتایی هم در این نشست گفت: 
ظرفیت های شــبکه تعاون روستایی ایران، 
ظرفیت های گســترده ای اســت که تلاش 
می کنیم با اســتفاده از بســترهای قانونی، 
پتاتســیل درونی و جوانــان متخصص و به 
وســیله ابزارهای نوین به ســمت پویایی و 
توانمندسازی در همه وظایف آن پیش رویم.

وی افــزود: خرید و فــروش محصولات 
کشاورزی توســط تعاونی های روستایی در 
بســتر نرم افزارها و اپلیکیشــن ها در کنار 
ظرفیت سازی عرضه محصولات در شهرهای 
مختلف و حذف واســطه ها، تقویت تولید و 
ارزش افزوده محصولات و در نهایت تجارت 
حرفه ای با کشــورهای دیگر از برنامه های 
این ســازمان در حــوزه تجارت محصولات 

کشاورزی است.
معــاون وزیــر جهادکشــاورزی تاکید 
کــرد: توجه به وظایف ســازمان مرکزی و 
شــرکت های تعاون روســتایی می تواند به 
رونق اقتصاد روستا، تقویت امنیت غذایی و 
در نهایت بهبود شرایط اقتصادی کشور منجر 
شــود.قادری فرد تصریح کرد: توانمندسازی 
تعاونی های روستایی، توجه ویژه به اقتصاد 
تعاونــی و بهره گیــری از تکنولوژی های 
روز تولیــد و تجــارت کشــاورزی یکی از 
برنامه های سازمان مرکزی تعاون روستایی 
در دوره جدیــد بــوده و بهــره گیــری از 
دیجیتال مارکتینگ در حوزه اقتصاد روستا و 
گردشگری روستایی در دستور کار قرار دارد.

تاکید بر تجارت حرفه ای محصولات کشاورزی به کمک تشکل ها

ــه  ــی را روزان ــلام خوراک ــت اق ــاورزی قیم  وزارت جهادکش
ــد ــلام کن اع

 ستاد هماهنگی اقتصادی به ریاست رییس جمهوری مقرر کرد وزارت وزارت 
جهادکشــاورزی ضمن نظارت بر کالاهای اساسی به صورت روزانه قیمت اقلام 

خوراکی را اعلام کند.
به گزارش از پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت روز سه شــنبه به ریاست آیت الله ســید ابراهیم رییسی رییس 
جمهوری برگزار شــد. در این جلســه وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و 
جهادکشاورزی گزارش های جداگانه ای از اقدامات خود برای تنظیم بازار و قیمت 
کالاها ارائه کردند.در این جلسه بر لزوم هماهنگی بیشتر و تقسیم کار جدید بین 
دستگاه های مسئول تاکید و مقرر شد در امر نظارت بر قیمت اقلام خوراکی در 
بازار از همه ظرفیت های درون دولت، سازمان تعزیرات حکومتی، اصناف و بسیج 
اصناف استفاده شود تا نظارت و کنترل قیمت ها به صورت عینی و عملی توسط 
وزارت جهاد کشاورزی تحقق یابد.همچنین بر اساس تصمیم امروز ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت مقرر شــد وزارت جهادکشــاورزی به صورت روزانه قیمت اقلام 
خوراکی را از طریق رسانه ها اعلام کند و مردم و مصرف کنندگان با خرید اقلام 
به قیمت اعلام شده راسا بر نرخ ها نظارت کنند و با هرگونه تخلف برخورد شود.

در جلســه امروز همچنین با توجه به ســفر اخیر رییس جمهوری به استان 
بوشهر، موضوع تجارت ملوانی یا اصطلاحا »ته لنجی« بررسی و طرح جدیدی با 

هدف ساماندهی این نوع تجارت ارائه شد.
پس از تبادل نظر درباره این طرح مقرر شد دستگاه های مربوطه این طرح را 

با مشارکت مراجع ذی صلاح نهایی کنند. 

 گسترش همکاری ایران و بلاروس در صنعت کشاورزی
راههای توســعه کشاورزی جمهوری اسلامی ایران و بلاروس در دیدار عباس 
عســکرزاده، معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی و همتای بلاروسی 

وی بررسی شد.
 هیات کشــاورزی جمهوری اسلامی ایران به ریاست عباس عسکرزاده برای 
برگزاری دومین کار گروه همکاری های کشاورزی ایران و بلاروس وارد مینسک 

پایتخت بلاروس شده است.
 نشســت رسمی کار گروه همکاری های کشاورزی ایران و بلاروس با حضور 
معاونین وزرای کشاورزی دو کشور و سایر مدیران حوزه های مرتبط دو طرف در 

محل وزارت کشاورزی و خواروبار جمهوری بلاروس برگزار شد.
 عسکرزاده معاون توسعه بازرگانی وزیر جهاد کشاورزی کشورمان در این نشست 
با اشــاره به ظرفیت های بخش کشاورزی ایران و بلاروس برای افزایش بیش از 
پیش همکاری های مشترک در همه حوزه ها با طرف بلاروسی اعلام آمادگی کرد.

 الکسی باگدانوف معاون وزیر کشاورزی و خواروبار بلاروس نیز با اشاره به رشد 
قابل توجه تبادلات تجاری دو کشــور در حوزه کشاورزی در سال های 2020 و 
202۱ اظهار داشت طرفین می توانند به طور متقابل به تامین قابل توجه نیازمندی 

های طرف مقابل بپردازند.
 در این دیدار چگونگی فعال تر کردن همکاریهای بخش کشاورزی و راهکارهای 
افزایش تجارت محصولات کشاورزی، باغی و شیلات و آبزیان بین دو کشور مورد 
بررسی قرار گرفت و یادداشت تفاهم توسعه همکاری ها به امضای طرفین رسید.

 در این دیدار توافق شد که سومین نشست »کارگروه همکاری های کشاورزی« 
بین دو کشور در شهریور ماه سال ۱402 در تهران برگزار شود. اولین نشست این 

کار گروه در مهر ۱۳96 در تهران برگزار شد.
 بنا به اعلام بخش مطبوعاتی وزارت کشــاورزی بلاروس، میزان مبادلات دو 
کشور در حوزه محصولات کشاورزی در ۱0 ماه ابتدایی سال 202۱ با ۳0 درصد 

افزایش در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به ۸ میلیون دلار رسیده است.
برنامه ها و بازدیدهای هیات ایرانی تا روز پنجشــنبه 20 آذر ماه در بلاروس 

ادامه خواهد داشت.

 رییس  اتحادیه گاوداران: فاجعه کشتار دام مولد خراسان رضوی 
اوج گرفته است

 رییس اتحادیه گاوداران صنعتی خراســان رضوی با اشاره به تداوم کشتار 
دامهای مولد بخاطر تنگناهــای اقتصادی در صنعت دامپروری، از اوج گرفتن 

این فاجعه در سطح استان ابراز نگرانی کرد.
فرشید صراف گفت: امسال میزان کشتار دام سنگین مولد در خراسان رضوی 
تا هشــت هزار راس در ماه افزایش یافــت که اوج آن ذبح این تعداد دام مولد 

ظرف خرداد ماه در کشتارگاه صنعتی مشهد رخ داد. 
وی ادامــه داد: کمبود نقدینگی، هزینه  بالای تولید و گرانی خوراک دام به 

شکلی ناگزیر دامپروران را به سمت کشتار دام مولد سوق داده است. 
رییس اتحادیه گاوداران صنعتی خراســان رضوی به ثبت 70 درصد کشتار 
دام این استان در کشتارگاه صنعتی مشهد اشاره و بیان کرد: آمار رسمی ثبت 
شده خرداد ماه امسال در این کشتارگاه سندی روشن از وضعیت روند اسفناک 

کشتار دام مولد در خراسان رضوی است.
وی گفت: مهر ماه ســال ۱۳9۸ آمار کشــتار دام ســنگین مولد دو هزار و 
400 راس و مهر ماه پارسال سه هزار و ۵00 راس بود اما مهر ماه امسال آمار 
کشتار به چهار هزارو ۸00 راس یعنی دو برابر دو سال اخیر رسیده که نشانگر 

عمق فاجعه است.
»دام مولــد« اصطلاحی تخصصی در صنعت دامپروری به معنای »دام ماده 
دارای شــرایط مناسب برای تولید مثل به منظور آبســتنی و زایمان دامهای 

مرغوب کیفی از لحاظ جنس و وزن گوشت یا شیر« است.   
بر این اساس کشتار و حذف دام  مولدی که هنوز کارایی دارد »اقدامی غیرقابل 
جبران و تهدیدی برای تامین امنیت غذایی کشــور با به خطر انداختن ذخیره 
ژنتیکی دام کشور، بحرانی نمودن بازار گوشت و لبنیات با تضعیف رکن اصلی 
تولیــد این بخش یعنی دامهای مولد« و در نهایت ایجاد چالش برای اقتصاد و 

چرخه تولید ملی محسوب می شود.
روند کشتار دام مولد از سال ۱۳۸4 همزمان با افزایش چشمگیر قیمت گوشت 
گوسفند و تشویق دامداران به زیر تیغ بردن برخی از دامهای مولد آغاز شد. اما 
ادامه این روند تاسفبار ظرف سالهای بعدی تاکنون دیگر ناشی از افزایش تولید 
یا بالا رفتن تقاضای بازار نبوده بلکه کمبود خوراک دام و افزایش سرســام آور 
هزینه های تولید چاره ای جز کشتار دام مولد برای دامپروران باق نگذاشته است.

بر این اســاس هم اینک دلیل کشتار دامهای مولد، گرانی و کمبود خوارک 
برای ســیرکردن آنها به عنــوان آخرین و تلخ ترین اقدام دامداران زیر فشــار 

اقتصادی است. 
رونــد فزاینده ایــن اقدام مخاطره آمیز که به ســمت وقوع یک فاجعه ملی 
پیش می رود آمارهای نگران کننده ای برجای گذاشته چنانکه از ابتدای امسال 
تاکنون کشــتار دام مولد در خراســان رضوی نســبت به پارسال ۳00 درصد 

بیشتر شده است.
این روند با از بین بردن شغل سه هزار نفر که به  صورت مستقیم در صنعت 
دامپروری فعالیت داشتند و به خطر انداختن اشتغال غیرمستقیم 20 هزار نفر 
دیگر در خراســان رضوی، وضعیت تولید شــیر و پرورش دام را در این استان 

بابسامان کرده است.
ایــن بحران در صنعت دامپروری نه تنها تــا پایان خرداد ماه ۱400 افزون 
بر ۱۵0 هزار میلیارد ریال خسارت بر جای گذاشته بلکه خودکفایی نسبی در 
تولید شــیر و گوشت را که 40 سال پیشینه تلاش سخت موجب آن شده، در 

شرف نابودی قرار داده است. 

3 اقدام دولت برای ایجاد آرامش در بازار مرغ و تخم مرغ
 نوســان قیمت در بازار مــرغ و تخم مرغ، با عزم دولت 
برای »تنظیم بازار نهاده های دامی، قیمت گذاری واقعی و 
عرضه کافی در بازار«، تا حد زیادی کنترل شده و بازار مرغ 

و تخم مرغ در مسیر آرامش قرار دارد.
 نوسان قیمت ها در بازار محصولات پروتئینی در بیش 
از یکسال گذشــته همواره یکی از دغدغه های مردم برای 

معیشت به حساب آمده است.
با افزایش قیمت گوشت قرمز و کاهش سرانه مصرف تا 
۵0 درصد در کشــور، مصرف مرغ افزایش پیدا کرد. با این 
حال رشد قیمت دلار باعث شد تا قیمت نهاده های دامی نیز 

بالا رود و این دو عامل قیمت مرغ را صعودی کرد.
تا آنجا که در بهار امسال، مرغ تا کیلویی 40 هزار تومان 
در هر کیلوگرم نیز رســید. گران شــدن مرغ، باعث رشد 
مصرف تخم مرغ شــد و افزایــش تقاضا در این زمینه نیز 

قیمت ها را بالاتر برد.
قیمت تخم مرغ با این رشد تقاضا به دانه ای 4 هزار تومان 
نیــز افزایش پیدا کرد اما از آنجــا که ارزان ترین محصول 
پروتئینی بازار بود، با وجود افزایش قیمت، تغییری در میزان 

مصرف آن به وجود نیامد.
با این حال اعتراض به قیمت تخم مرغ در جامعه به مراتب 
بیشتر از رشد قیمت ها در بازار گوشت قرمز و مرغ بود زیرا 
دیگــر محصولی نبود که بتوان با آن، کاهش مصرف تخم 

مرغ را جبران کرد.
در کنــار اعتــراض به گرانی تخم مرغ از ســوی مردم، 
مرغداران نیز نسبت به رشد هزینه های تولید معترض بودند 
و از عدم دسترسی به نهاده های دامی در سامانه بازارگاه خبر 
می دادند.در واقع هم تولیدکننده و هم مصرف کننده مرغ و 
تخم مرغ نسبت به شرایط اعتراض داشتند زیرا هیچ کدام 
نمی توانستند معامله با قیمت مورد انتظار به انجام برسانند.

 مازاد ۱۰۰ هزار تنی تولید تخم مرغ در کشور
در همان زمان اگرچه برخی کمبود تولید تخم مرغ را به 
عنوان یکی از عوامل افزایش قیمت ها معرفی می کردند، اما 
نگاهی به تولید و سرانه مصرف تخم مرغ نشان می دهد که 

کمبودی در این زمینه در بازار وجود ندارد.
در حال حاضر ســرانه مصرف تخم مرغ هر ایرانی ۱0.۵ 
کیلوگرم در سال است. با توجه به جمعیت ۸۵ میلیون نفری، 

میزان تخم مرغ مورد نیاز در داخل کشور 900 هزار تن در 
سال خواهد بود.با نگاهی به میزان تولید نیز که روزانه 2.۸ 
هزار تن برآورد می شود، در مجموع یک سال، بیش از یک 
میلیون تن تخم مرغ در کشور تولید خواهد شد. بنابراین حتی 
اگر مصرف تخم مرغ ۱00 هزار تن در سال نیز افزایش پیدا 
کند، باز هم کمبودی در تامین تقاضا وجود نخواهد داشت.

از همیــن رو، فرضیه کمبود عرضه در نوســان قیمت 
تخم مرغ چندان قابل دفاع نیست.

 سهم نهاده های دامی در رشد قیمت ها
در کنار آن اما عدم تامین نهاده های دامی و به ویژه ذرت 
باعث شد تا مرغداران اقدام به تهیه خوراک مورد نیاز دام از 
بازار آزاد کنند. بررسی های ایرنا نشان می دهد، اگر ذرت به 
عنوان نهاده دامی مرغ تخم گذار با قیمت آزاد تامین شود، 
قیمــت هر کیلوگرم تخم مرغ به 2۵ هــزار تومان افزایش 
خواهد داشــت. این در حالی است که قیمت تمام شده هر 
کیلو تخم مرغ از طریق تامین ذرت از ســامانه بازارگاه، ۱9 

هزار تومان است.
با توجه به این مورد، با روی کار آمدن دولت سیزدهم و 
تکمیل کابینه دولت، تنظیم بازار نهاده های دامی در دستور 

کار قرار گرفت.

 قطع دســت دلالان و واسطه ها از بازار تأمین 
نهاده های دامی

تا آنجا که رئیس جمهوری در ادامه برنامه های ســفر 
به اســتان فارس کشاورزی را یکی از ابزارهای مهم حفظ 
استقلال کشور دانست و گفت: باید به هر قیمتی تولید را 
به ویژه در عرصه تولید محصولات غذایی و کشاورزی ادامه 
دهیم.آیت الله ســید ابراهیم رئیســی با بیان اینکه دولت 
وظیفه دارد فعالیت کشــاورزان و دامداران را تسهیل کند، 
تاکید کرد: در این مسیر اجرای طرحی را دنبال می کنیم 
که در ماه های آینده می تواند دست دلالان و واسطه ها را از 
بازار تأمین نهاده های دامی قطع کند و بخشی از مشکلات 
دامداران و کشاورزان را مرتفع نماید.رئیس جمهوری گفت: 
بــا اجرای این طرح، یارانه ای کــه صرف تأمین نهاده های 
دامی می شــود، مستقیم به دست تولیدکنندگان می رسد 
تــا با تولید بــه صرفه تر محصول، ســود نهایی آن هم به 

مصرف کنندگان برسد.

 حمایــت از تولیدکننــده و مصرف کننده با 
واقعی کردن قیمت ها

در کنار این تصمیم نیز، دولت تلاش کرد تا حدی قیمت 
مرغ و تخم مرغ را در بازار واقعی کند تا تولیدکنندگان برای 

ادامه فعالیت خود توجیه اقتصادی داشته باشند.
از همیــن رو قیمت مرغ گرم تنظیم بازاری از 24 هزار 
و 900 تومان به ۳0 هزار تومان افزایش پیدا کرد. از سوی 
دیگر، بنا بر آخرین تصمیمات جلسه ستاد تنظیم بازار قیمت 
مرغ منجمد تنظیم بازاری در میادین میوه و تره بار با کاهش 
۵هزار تومانی از کیلویی 2۵هزار تومان به کیلویی20 هزار 

تومان خواهد رسید.
وزیر دادگستری بابیان اینکه در جلسه ستاد تنظیم بازار 
مصوب شد مرغ منجمد از کیلویی 2۵ هزار تومان، باقیمت 
مصوب کیلویی 20 هزار تومان در میدان های میوه و تره بار 
در اختیار مصرف کنندگان قرار گیرد، گفت که کسی بالاتر 
از این میزان حق فروش مرغ را در کشــور نخواهد داشت. 
به این منظور دیگر کمبود یا مشکلی برای عرضه مرغ گرم 
نخواهد بود.در خصوص قیمــت تخم مرغ نیز، با توجه به 
افزایش هزینه های تولید از نیروی کار گرفته تا نهاده های 
دامی، تصمیم بر آن شد تا قیمت هر شانه تخم مرغ از ۳6 
هــزار تومان به 4۳ هزار تومــان در میادین میوه و تره بار 

افزایش پیدا کند.

 نظم به بازار برگشت
بررسی های میدانی ایرنا نشان می دهد این افزایش قیمت، 
باعث نظم در عرضه تخم مرغ در میادین میوه و تره بار شده 
و در حالی که صفــی برای خرید وجود ندارد، تخم مرغ با 
قیمت مصوب هر شانه 4۳ هزار تومان نیز در دسترس است.

وزیر دادگســتری با تاکید بر اینکه برخی شرکت ها با 
بســته بندی کردن تخم مــرغ آن را بالاتر از میزان مصوب 
ارائــه می کردند، افزود: قیمت تخم مرغ شــانه ای 4۳ هزار 
تومان باید باشــد و در میادین بار نیز به صورت شانه ای و 
فله ای توزیع می شود.این اقدامات باعث شده تا بازار مرغ و 
تخم مرغ که به دلیل سیاســت های غلط به سمت التهاب 
پیش می رفت با آرامش همراه شود و حتی در آینده بتوان 
امیدوار بود تا قیمت ها به ثبات برســند.با توجه به گرانی 
گوشــت، رشد تقاضا برای خرید تخم مرغ در بازار، بی تاثیر 
در افزایش قیمت آن نبوده است.با این حال، با جایگزینی 
مرغ های تخم گذاری که ابتدای امســال راهی کشــتارگاه 
 شــده اند، به نظر می رســد در زمســتان، حجم بالایی از

 تخم مرغ راهی بازار خواهد شد.

خسارات بخش کشاورزی با امکانات هوشمند ماهواره ای برآورد می شود
مدیرکل فناوری اطلاعات صندوق بیمه کشاورزی گفت: صحت سنجی و 
تخمین خسارت های کشاورزی با امکانات ماهواره ای و بهره گیری از هواشناسی 

هوشمند انجام می شود.
 اسماعیل ضیا در جمع خبرنگاران با اشاره به لزوم سرعت عمل در رسیدگی 
به پرونده ها و همچنین ارزیابی صحیح خسارت های کشاورزان گفت: فنّاوری های 
روز ازجمله بهره گیری از 600 ایستگاه هواشناسی هوشمند، رصد ماهواره ای و 
2 هزار و ۵00 ایستگاه هواشناسی مجازی برای سرعت در کار و صحت سنجی 

خسارت مورداستفاده است.
مدیرکل فناوری اطلاعات صندوق بیمه کشاورزی ادامه داد: هوشمند سازی 
خدمات صندوق بیمه کشاورزی را در کاهش هزینه های جانبی، افزایش صحت 

ارزیابی ها و سرعت پرداخت خسارت یاری می رساند.

 تصویب قانون  پرداخت به موقع غرامت کشاورزان
مدیر واحد حقوقی صندوق بیمه کشــاورزی نیز با اشــاره به دغدغه های 
کشــاورزان در پرداخت به موقع خسارت ها گفت: با تلاش نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی پرداخت ســریع غرامت ها به قانون تبدیل شده است و این 
موضوع فرصتی برای دریافت به موقع بودجه صندوق بیمه کشاورزی از سازمان 

برنامه وبودجه کشور خواهد شد.
سارو احمدی ادامه داد: برای حمایت از کشاورزان، دامداران و دام پروران 9 
درصد مالیات ارزش افزوده و از پرداختی های حق بیمه ها حذف شده  است که 

این قانون نیز در ماه های آینده اجرایی خواهد شد.
وی همچنین از تشکیل کمیته داوری برای رسیدگی به اعتراضات بیمه گذاران 
در خصوص میزان خسارت و یا اظهارنظرهای کارشناسان در صندوق بیمه خبر 
داد و گفت: پیش  از این افراد باید اعتراض خود را در دادگاه مطرح می کردند 

که به افزایش پرونده های قضایی، پرداخت هزینه و طرف زمان منجر می شد.

 پرداخت ۳۰ هزار میلیارد ریال غرامت به کشاورزان
همچنین مدیرکل آموزش و ترویج صندوق بیمه کشاورزی اظهار داشت: 
منظور از بیمه کشــاورزی تمام حوزه های مذکور و حتی شیلات و زنبورداری  

است.
محمد رحمانی بابیان اینکه ۱60 محصول توسط این صندوق بیمه می شود، 
تصریح کرد: صندوق بیمه کشاورزی نقش حمایتی و غیرانتفاعی دارد و منابع 

مالی توسط بیمه گذاران و بودجه های دولتی تأمین می شود.
وی درآمد این صندوق در سال زراعی گذشته را هشت هزار میلیارد ریال 
اعلام کرد و گفت: در همان سال ۳0 هزار میلیارد ریال غرامت پرداخت شد که 
چنین درآمد و هزینه ای با نگاه اقتصادی توجیه نداشت ولی جایگاه حمایتی 

برای دستیابی به امنیت غذایی بیلان  منفی را می پذیرد.
رحمانی با اشــاره به اینکه هرچقدر گرایش به بیمه در بین سرمایه گذاران 
و فعــالان این حوزه افزایش یابد،  میزان پرداختی حق بیمه کاهش و میزان 
پرداخت خسارت ها نیز بیشتر خواهد شد، بیان کرد: در تعاریف صنعت بیمه 

قرار نیست کل خسارت پرداخت و یا خطای کشاورز نیز جبران شود.

 ایران و روسیه همکاری در حوزه صنعت و تجارت غلات را گسترش می دهند
 رئیس اتحادیه غلات روسیه و سفیر جمهوری اسلامی ایران در مسکو ضمن بررسی راه های گسترش همکاری دو کشور در زمینه صنعت و تجارت غلات، ایجاد زیرساخت های لازم، کاهش هزینه های تجارت و بسترسازی برای ادامه سرمایه 

گذاری مشترک، بر ضرورت گسترش همکاری در حوزه های یاد شده تاکید کردند.
 کاظم جلالی در دیدار »آرکادی زلوچیفســکی« با وی، به ظرفیت ایران در زمینه صنایع فراوری غلات اشــاره کرد و گفت: ایران می تواند با فرآوری غلات روســیه به عنوان یک مرکز مهم منطقه ای در زمینه تولید و توزیع فراورده های 

مختلف غلات و ارسال آن به کشورهای منطقه عمل کند.
جلالی همچنین با اشاره به توجه ایران به گسترش همکاری های تجاری با کشورهای همسایه و منطقه ، گفت: به جای آنکه غلات مورد نیاز خود را از کشورهای دور وارد کنیم می توانیم با هزینه کمتر و بازدهی بیشتر گندم مورد نیاز 

کشورمان را از روسیه تهیه کنیم.
طرف روسی نیز با اشاره به اینکه روسیه از عمده ترین تولید کنندگان غلات در جهان است که در سالهای اخیر تا بیش از ۱۱0 میلیون تن غلات در سال تولید کرده است، اظهار داشت:  در سالهای اخیر روسیه تا 4۵ میلیون تن غلات به 

کشورهای مختلف صادر کرده است و در سال گذشته ایران در ردیف دومین وارد کننده غلات از روسیه قرار گرفت.  
جلالی درخصوص گفت: ایران از ظرفیت های آسیابانی بالایی برخوردار است و با بهره گیری از فرصت مناسب در دسترس بودن غلات روسیه می توانیم از ظرفیت های خالی و استفاده نشده آسیابانی کشور برای فرآوری و صادرات به 
کشورهای منطقه بهره بگیریم.    بر  اساس آمارهای صنعت آرد کشور هم اکنون ۳7۱ کارخانه آرد فعال و به عبارتی دیگر 26 میلیون تن ظرفیت آسیابانی در کشور احداث شده در حالی که بر حسب میزان سرانه مصرفی در کشور، تنها از 

۱0 میلیون تن ظرفیت ایجاد شده استفاده می شود و آسیابانان تنها با ۳0 الی 40 درصد توان واقعی شان تولید دارند.
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شماره : 1233

 مدیرکل دفتــر اطلاعات و داده های آب 
کشور گفت: 260 میلیون متر مکعب آب از 
ابتدای سال آبی جاری وارد ۱9۸ سد بزرگ 

کشور شده است.
وضعیت بارش های کشور از ابتدای سال 
آبی جاری)مهر۱400 تا آخر شهریور ۱40۱( 

چندان مطلوب نبوده است.
گرچه ثبــت ۱4 میلی متــر بارندگی در 
4۵ روز گذشته حکایت از میزان بارش های 
به نسبت مناســب در کشور از ابتدای سال 
آبی جاری)ابتدای مهرمــاه ۱400( تا هفته 
دوم آبان ماه داشته اما این میزان بارش نسبت 
به متوســط بلندمدت کاهش ۱۵ درصدی 

داشته است.
روزهای اخیر معاون آب و آبفای وزیر نیرو 
با بیان اینکه بارندگی های سه روز اخیر تاثیر 
محدودی در متوسط بارش کل کشور داشتند، 
گفت: اثر این بارندگی ها در ورودی سدهای 
کشور که حدود ۵0 درصد آب شرب را تامین 

می کنند، یک درصد بیشتر نبوده است.
اکنون و در تازه ترین اظهار نظر مدیرکل 
دفتر اطلاعات و داده های آب کشور از توزیع 

نامناسب مکانی بارش های اخیر خبر داد.
براســاس اعلام روابط عمومی شــرکت 
مدیریــت منابــع آب ایران، »فیروز قاســم 
زاده« گفت: در حالــی که بیش ترین بارش 
در بارش هــای اخیر در اســتان های گیلان، 
مازندران و گلســتان اتفــاق افتاد، کمترین 

میزان بارش در اســتان های غرب و جنوب 
غرب که منشــا تولید رواناب های ســطحی 

هستند، ثبت شد.
 وی افزود: این موضوع از آن جهت اهمیت 
دارد که عمده مخازن ســدهای کشــور در 
استان های غربی و جنوب غربی قرار گرفته اند.

 این مقام مسوول بخش آب کشور  با اشاره 
به بارش مناسب برف در البرز مرکزی ادامه 
داد: این موضوع در تامین آب شرب پایتخت  

اهمیت دارد.

به گفته قاسم زاده در مجموع بارش های 
9 اســتان بیش از متوسط بلند مدت بوده و 
بیشترین رشد نیز به استان های کرمان، قم 

و یزد اختصاص داشته است.
مدیــر کل دفتر اطلاعات و داده های آب 
کشور با بیان اینکه درحال حاضر ۳۵ درصد 
مخازن آب های کشور پر شده است، افزود: 
260 میلیون متر مکعب آب وارد ۱9۸ ســد 

بزرگ کشور شده است.
وی با اشاره به هماهنگی های انجام شده 

با جهاد کشاورزی برای مدیریت مصرف آب 
در کشــت های پاییزه اظهار امیدواری کرد 
ظرف هفته آینده شاهد بارش های خوبی به 
ویژه در استان های غربی کشور خواهیم بود.

امروز موسســه تحقیقات آب وزارت نیرو 
پیش بینی بارش در برای شــمال، شــمال 
غرب و غرب کشــور در هفته منتهی به 2۸ 

آبان را داشت.
این موسســه پیش بینی متوسط/بیشینه 
بارش حوضه های آبریز اصلی در هفته منتهی 

به 2۸ آبان ماه را نیز اعلام کرد.
بر این اساس، متوسط و بیشینه بارش  ها 
در هفته دوم منتهی به 2۸ آبان ماه در حوضه 
آبریز دریای خزر به ترتیب ۱۱.۸ میلیمتر و 

۸4.۵ میلیمتر پیش بینی شده است.
برای حوضه آبریز دریاچه ارومیه متوسط 
بارش ۱0.۳ و بیشینه ۵۱.9 میلیمتر بارندگی 
پیش بینی می شــود و حوضــه آبریز فلات 
مرکزی دارای متوسط بارشی ۱.2 و بیشینه 

۱6.۱ میلیمتر بارندگی خواهد بود.
در حوضه آبریز قره قوم متوســط بارش 
یک دهم و بیشــینه 2.9 میلیمتر بارندگی 
خواهد بود. همچنین در حوضه آبریز مرزی 
شرق با متوســط بارشی صفر و بیشینه سه 
دهم میلیمتر بارندگی پیش بینی شده است.

برای حوضــه آبریز خلیج فارس و دریای 
عمان متوسط بارشی چهار و با بیشینه 4۱.4 

میلیمتر بارندگی پیش بینی شده است.
 ثبت ۱4 میلی متــر بارندگی در 4۵ روز 
گذشته حکایت از میزان بارش های مناسب 
در کشــور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای 
مهرمــاه ۱400( تــا هفتــه دوم آبان ماه در 
بیشتر استان های کشور داشته اما این میزان 
بارش نسبت به متوسط بلندمدت کاهش ۱۵ 
درصدی داشته است.حوضه های آبریز اصلی 
ایران شامل دریای خزر، دریاچه ارومیه، فلات 
مرکزی، قره قوم، مرزی شرق و خلیج فارس 

و دریای عمان است.

پرونده حمله سایبری سامانه سوخت به دستگاه قضا ارسال شد
 رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور از نهایی شدن 
بررسی های فنی حمله سایبری به سامانه هوشمند سوخت 
از سوی سازمان پدافند غیرعامل کشور خبر داد و گفت: 
پرونده برای بررسی و پیگیری های قضایی به دادستان کل 

کشور و سازمان بازرسی ارسال شده است.
به گزارش از پایگاه اطلاع رســانی ســازمان پدافند 
غیرعامل کشور، سردار غلامرضا جلالی روز سه شنبه در 
گفت وگویی درباره اینکه سازمان پدافند غیرعامل کشور 
درباره جمع بندی ابعاد فنی حادثه حمله سایبری به سامانه 
سوخت کشور، گفت: بررسی های اولیه نشان داد که برنامه 
دشمن برای حمله سایبری به سامانه مدیریت سوخت، یک 
حمله زیرساختی ترکیبی از جنس سایبری بوده است که 
از چهار مولفه تشــکیل می شد؛ نخست بخش سایبری 
مبتنی بر استفاده دشمن از ضعف ها و آسیب پذیری های 
ذاتی سیستم سوخت رسانی، بخش دوم نیز قطع سیستم 
سوخت و عدم امکان خدمت رسانی به مردم بود. در بخش 
سوم نیز به دنبال استفاده از ظرفیت رسانه های بیگانه، برای 
برانگیختن مردم بود و بعد هم دعوت مردم به اعتراض و 

اغتشاش و آشوب.
رییس ســازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه 

ایــن برنامه چهار مرحله ای تنها در مرحله نخســت به 
هدف دست یافت، افزود: با سرعت عمل نهادهای متولی، 
خدمات سوخت رسانی، ظرف چند ساعت به صورت دستی 
به مردم ارائه شد. در ادامه به سراغ امن سازی اضطراری به 
صورت فوری رفتیم. به این صورت که بخش های مختلف، 

بررسی و مرحله به مرحله به سیستم وصل شد. محله نهایی 
نیز، امن سازی و مصون سازی نهایی است که هم اکنون 

در حال انجام است.
ســردار جلالی با بیان اینکه این نقطــه ضعف را به 
نقطه قوت تبدیل خواهیم کرد، خاطرنشــان کرد: یعنی 

در معماری جدید سیستم مدیریت سوخت، حتما نقاط 
ضعف را برطرف خواهیم کرد.

وی با بیان اینکه نکته دیگر این است که این عملیاتی 
بود که دشمن تلاش می کرد به واسطه آن مردم را تحریک 
کند خاطرنشان کرد: خوشبختانه در مراحل اولیه رسانه 
ملی با یک حضور به موقع، پای کار آمد و هوشیاری لازم 
را به مردم داد. این امر ســبب شد توطئه های دشمن که 
در حوزه رســانه ای به دنبال آن بــود عقیم بماند، البته 
هوشمندی مردم هم در این میان بسیار موثر بود که در 

واقع این توطئه را خنثی کرد.
رییس ســازمان پدافند غیرعامل کشور خاطرنشان 
کرد: بررســی های فنی این حادثه از ســوی کارشناسان 
ســازمان پدافند غیرعامل کشــور نیز به اتمام رسید و 
طی نامه ای به دادســتان کل کشــور و سازمان بازرسی 
پرونــده این حادثــه را برای رســیدگی قضایی به ترک 
 فعل ها و ســایر اقداماتــی که لازم اســت در ادامه این

 مسیر اتخاذ شود، ارسال شده است.
به گفته ســردار جلالی همچنین برنامه مصون سازی 
دائمی و بازطراحی و معماری مجدد ســامانه سوخت در 

دست اقدام است.

ورود 26۰ میلیون متر مکعب آب به سدهای کشور

ــت  ــور را مدیری ــرق در کش ــرف ب ــزان مص ــر: می ــاون توانی  مع
ــرد ــم ک خواهی

 معاون هماهنگی توزیع برق شــرکت مادر تخصصی توانیر در شــرکت توزیع 
نیــروی برق گفت: برای بهینه کردن مصرف برق، با ابزارهای نوین میزان مصرف 

برق مشترکان را مدیریت خواهیم کرد.
غلامعلی رخشانی مهر در حاشیه نخستین نشست عبور از پیک زمستان امسال 
و تابســتان ۱40۱ در اهواز، در گفت و گو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: اقداماتی در 
حوزه اســتفاده از تکنولوژی های رویت پذیر و کنترل پذیری کنتورها و کلیدها و 
سامانه های هوشمند سازی شبکه در حال انجام است که باعث می شود بار مصرفی 

مشترکان رصد و مدیریت شود. 
وی با تاکید بر استفاده از روش های روز کنترل و مدیریت مصرف گفت: با این 
روش، میزان مصرف انرژی در سطح کشور مدیریت می شو به طور مثال، استفاده 
از نسل پیشرفته تری از کنتورها )کنتورهای ریلی(، باعث کنترل و متعادل شدن 

مصرف می شود. 
رخشانی مهر ادامه داد: زمستان امسال و تابستان ۱40۱ باید مدیریت مصرف 

برق را در برنامه به صورت ویژه پیگیر شویم تا دچار مشکل نشویم. 
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق خوزستان نیز در این نشست با اشاره به 
شرایط سخت تابستان ۱400 در خصوص ناترازی تولید و افزایش مصرف برق، به 
خبرنگار ایرنا گفت: پیش بینی ها و برنامه ریزی ها باعث شد تا تابستان گذشته را با 

چالش کمتری پشت سر بگذاریم. 
علــی خدری ادامه داد: برای مدیریت مصرف و کاهش پیک بار، نشســت ها و 
گشــت های شبانه روزی انجام شده است تا خدمات رسانی در گرما و دمای بالای 

۵0 درجه به درستی صورت گیرد.
نخســتین نشست عبور از پیک زمستان جاری و تابستان آتی ۱40۱ با حضور 
معاون هماهنگی توزیع برق شرکت مادر تخصصی توانیر، و جمعی از مسوولان محلی 

در شرکت توزیع نیروی برق خوزستان در اهواز برگزار شد.

 موافقت وزیر نفت با احداث کارخانه پتروشیمی کنگاور
 عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی از موافقت وزیر نفت با 

احداث کارخانه پتروشیمی کنگاور خبر داد.
به گزارش از خانه ملت، علی رضایی با اشاره به حضور جواد اوجی وزیر نفت 
در جلسه کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار کرد: در جلسه کمیسیون اقتصادی، 
پس از ارائه دلایل توجیهی لزوم احداث این کارخانه پتروشــیمی به وزیر نفت 
از سوی اینجانب، وزیرنفت موافقت خود را اعلام کرد.نماینده مردم کنگاور در 
مجلس شورای اســلامی ضمن قدردانی از تلاشهای انجام شده در مسیر اخذ 
ایــن مجوز گفت: امیدوارم از ظرفیــت فارغ التحصیلان بومی در این عرصه در 
جهت توسعه شرق استان کرمانشاه استفاده شود.رضایی یادآورشد: امیدوارم با 
احداث این کارخانه بتوانیم از ظرفیت نیروهای متخصص بومی اســتفاده کنیم 

و موجبات توسعه هرچه بیشتر شرق استان کرمانشاه را فراهم آوریم.

 استنکاف روحانی از اجرای قانون توسعه نفت و گاز به قوه قضائیه 
ارسال شد

 نمایندگان مجلس شورای اسلامی با ارسال گزارش کمیسیون انرژی درباره 
استنکاف روحانی از اجرای قانون توسعه نفت و گاز به قوه قضاییه موافقت کردند.

 در جلسه علنی روز سه شــنبه گزارش کمیسیون انرژی درمورد استنکاف 
ریاست جمهوری وقت و سازمان برنامه و بودجه کشور از اجرای قانون حمایت از 
توسعه صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات گازی با استفاده از سرمایه گذاری 
مردمی )در اجرای ماده )2۳4( آیین نامه داخلی مجلس( در دســتور کار قرار 

گرفت و ۱۸4 نماینده مجلس رای موافق به این گزارش دادند.
در گزارش کمیســیون انرژی که مصطفی نخعی سخنگوی این کمیسیون 
قرائت کرد، آمده است:  یکی از استراتژی هایی که در حوزه انرژی برای بی اثر 
کردن تحریم های ظالمانه آمریکا می توان بکار گرفت، حمایت از توسعه صنایع 
پایین دســتی نفت خام و میعانات گازی است که با استفاده از سرمایه گذاری 
های مردمی و بخش خصوصی صورت می گیرد. این حمایت ها قطعاً ثمرات قابل 
توجهی در ایجاد ارزش افزوده بخش نفت، جلوگیری از خام فروشــی، افزایش 
صــادرات غیر نفتی و ... دارد و تکمیــل زنجیره ارزش افزوده در این حوزه در 
بدســت آوردن سهم مناســب از ظرفیت فرآورش نفت و میعانات گازی نقش 
موثر و تعیین کننده خواهد داشت. در بخش دیگری از این گزارش آمده است: 
دستیابی به اهداف ذکر شده، علاوه بر حمایت دولت از ابعاد فنی و مهندسی، 
نیاز به تسهیل گری دولت در بعد تأمین مالی نیز دارد و با توجه به اینکه پس 
از تصویب قانون اجرای سیاســتهای کلی اصل 44 قانون اساسی، وزارت نفت 
نمی تواند بیش از 20 درصد ســهام شرکت های پالایشگاهی یا پتروشیمی را 
داشته باشــد، عملًا توسعه صنایع پایین دستی نفت به عهده بخش خصوصی 
گذاشته شده است.در این گزارش با اشاره به تصویب قانون »حمایت از توسعه 
صنایع پایین دســتی نفت خام و میعانات گازی با اســتفاده از سرمایه گذاری 
مردمی« در تاریخ 24 تیرماه ۱۳9۸آمده اســت: مستند به ماده )2( این قانون 
دولت موظف است از طریق وزارت نفت نسبت به صدور و بازنگری مجوز طرح ها 
تا ســقف دو میلیون بشــکه در روز و اعطای تنفس خوراک، از سرمایه گذاران 
بخش غیردولتی برای جذب ســرمایه گذاری مردمی حمایت کند. همچنین بر 
طبق بند های )ت( و )ث(  ماده ۳، تنفس خوراک برای اجرای این قانون صرفاً 
از محل ســهم سالانه صندوق توســعه ملی در سقف سهم سالانه آن صندوق 
تامین میشود و بازپرداخت تسهیلات تنفس خوراک صندوق توسعه ملی، پس 

از دوره تنفس مطابق مقررات صندوق انجام می شود.
 کمیســیون انرژی مجلس در گزارش خود با اشــاره به تصویب و ابلاغ  این 
قانون در دولت اظهار کرد: پس از تدوین و ابلاغ آیین نامه اجرایی،  وزارت نفت 
پس از فراخوان و بررســی مدارک متقاضیان، تعداد ۸ طرح احداث پالایشگاه 
و پتروپالایشــگاه نفت خام و میعانات گازی مجموعــاً به ظرفیت ۱ میلیون و 
460 هزار بشــکه در روز و همچنین ۱2 طرح پیشــنهادی برای بهینه سازی 
پالایشــگاه های موجود را به عنوان طرح های واحد شــرایط دریافت تسهیلات 
تنفس خوراک انتخاب کرده اســت. ضمن اینکه به استناد ماده ۱6 آیین نامه 
اجرایی قانون، صندوق توســعه ملی مکلف بوده ظرف 2 ماه پس از ابلاغ آیین 
نامه، جدول زمانی تعهدات ناشی از دوره تنفس را تهیه و برای تصویب به هیات 
امنای صندوق ارائه کند. در ادامه گزارش کمیسیون انرژی مجلس آمده است: 
تا زمان تصویب گزارش در کمیســیون که قریب یک و نیم سال از ابلاغ آیین 
نامه می گذرد )ابلاغ 29 دی 9۸ (، هیچ گونه اقدامی از ســوی صندوق توسعه 
ملــی و هیات امنای آن صورت نگرفته و از آنجایی که تنفیذ مجوزهای صادره 
شــده توســط وزارت نفت منوط به تصویب جدول سقف تعهدات مالی تنفس 
خوراک در سالهای آینده، توسط هیات امنای صندوق می باشد، متأسفانه اجرای 
قانون و آیین نامه مربوط  و به عبارتی حمایت از توســعه صنایع پایین دستی 
سرمایه گذاری شده توســط مردم معطل تصمیم گیری هیأت امنای صندوق 
بــوده و دبیرخانــه هیأت امنای صندوق و ریاســت جمهوری در این خصوص 
قصور داشــته اند.در بخش دیگری از این گزارش با اشاره به تذکرات شفاهی و 
مکاتبات متعدد نمایندگان مجلس و کمیسیون با دستگاه های مربوط از جمله 
تذکر کتبی ۳9 نفراز نمایندگان به رییس جمهوری یادآورشد: موضوع حمایت 
از سرمایه گذاری های بخش خصوصی در این حوزه بسیار مهم به محاق رفته 
و قانونی که اجرای آن بســیار مورد تأکید و تذکر مقام معظم رهبری بوده بلا 

اثر و معطل مانده است.

۱۰ میلیون چراغ روشنایی معابر نیاز به اصلاح دارند
مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع شــرکت تولید، انتقال و 
توزیع نیروی برق ایران )توانیر( با اشاره به وجود ۱0 میلیون 
چراغ روشــنایی معابر که مصرفی معادل یک هزار مگاوات 
دارند، گفت: چراغ های فعلی با هدف اعمال صرفه جویی در 

مصرف اصلاح خواهند شد.
علی اکبر محرابیان، وزیر نیروی دولت سیزدهم یکی از 
اولویت های برنامه های خود را علاوه بر تلاش برای افزایش 
ظرفیت تولید نیروگاه ها، عملیاتی کردن روش های مدیریت 

مصرف اعلام کرده است.
وی چنــدی پیش در جمع خبرنــگاران از تلاش برای 
ترغیب مردم بــه رعایت صرفه جویی با دخیل کردن آنان 
در سود این صرفه جویی گفت و افزود: تاکنون به دلیل نفع 
نداشتن صرفه جویی برای افراد در مصرف برق، آن چنان که 

باید و شاید صرفه جویی محقق نشده است.
وزیر نیرو ادامه داد: برهمین اساس اکنون شدت مصرف 
انرژی در کشورمان بسیار بالاست و این درحالی است که 
اگر افراد جامعه در منفعت ناشی از صرفه جویی شریک شوند، 
کل جامعه به سمت صرفه جویی خواهد رفت و فرهنگ آن 

نهادینه می شود.
همچنین »محمدحسن متولی زاده« مدیرعامل توانیر نیز 
در روزهای اخیر گفت: جلوگیری از خاموشی در زمستان به 
رفتار مصرفی مشترکان بستگی دارد و رعایت صرفه جویی 

مانع خاموشی است.
اکنون و در تازه ترین گام و با هدف رعایت صرفه جویی، 
شرکت توانیر از تلاش برای اصلاح روشنایی معابر شهری و 

بین شهری خبر داده است.
براساس گزارش روز سه شنبه وزارت نیرو، مدیرکل دفتر 
نظارت بر توزیع توانیر در این باره با بیان اینکه صرفه جویی در 
همه زمینه ها ضروری است، افزود: شرکت توانیر راهکارهای 
علمی مختلفی را برای تعدیل روشــنایی و صرفه جویی در 
دســتور کار قرار داده که یکی از آن ها، استفاده از فناوری 

چراغ های فوق کم مصرف است.
»مسعود صادقی« ادامه داد: با توجه به اینکه در آستانه 

ورود به فصل ســرما هستیم و اهمیتی که به دلیل تامین 
ســوخت گاز برای نیروگاه ها وجود دارد، صرفه جویی برای 

همه زمینه های ممکن ضروری است.
وی بــا بیان اینکه یکــی از زمینه های صرفه جویی در 
شــبکه های برق، روشنایی معابر و بین شهری است، اظهار 
داشت: شبکه های روشنایی معابر و بین شهری کشور چیزی 
نزدیک به ۱0 میلیون چراغ را شامل می شود که باری معادل 

یک هزار مگاوات دارد.
مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع توانیر خاطرنشان کرد: یکی 
از ظرفیت هایی که می توان در کاهش مصرف مورد تاکید 

قرار داد، طرح های تعدیل روشنایی معابر است.
وی گفت: تعدیل روشــنایی معابر به طور سنتی به این 
معناســت که چراغ های روشنایی داخل شهر را به صورت 
یک در میان روشــن می کنند و این مهم زمانی که کشور 
با محدودیت تامین انرژی مواجه می شــود موجب کاهش 

مصرف انرژی شبانگاهی می شود.
صادقی با اشــاره به تنظیم راهکارهای مناسب و علمی 

برای تعدیل روشــنایی، اضافه کرد: شــرکت توانیر در این 
زمینه رویکردی تحول گرا را در دستور کار قرار داده است 
و سال گذشته اقدام های مهمی در چند محور انجام شده 
که یکی از آنها استفاده از فناوری چراغ های فوق کم مصرف 
شامل چراغ های ال. ای. دی و اس. ام. دی است که در این 
زمینه دستورالعمل های دقیق و مشخصات فنی منطبق بر 
استانداردهای بین المللی تهیه و تنظیم شده و برای توسعه 
به کارگیری این فناوری در اختیار شرکت های توزیع نیروی 

برق قرار گرفته است.
وی گفت: محور دوم، مســاله کنترل پذیری چراغ های 
روشــنایی معابر شهری است که این کنترل پذیری امکان 
قطع و وصل شبکه های روشــنایی را از راه دور در ساعت 
کم تردد نیمه شب  فراهم می کند، ضمن آن که در شرایط 
اضطراری یا زمان کم و دشــواری های خاص شــبکه این 
فناوری اجازه می دهد که شرکت توزیع شبکه های روشنایی 
را در شرایط مورد نیاز و اضطراری قطع کند و به تعبیری 
مانع قطعی شبکه های خانگی شود.صادقی خاطرنشان کرد: 

دستورالعمل فنی لازم برای این مبحث تهیه و تنظیم شده 
است که برپایه استفاده از کنتورهای هوشمند است و امکان 
فرمان پذیری این نوع شبکه ها از طریق کنتورهای هوشمند 
که مشخصات تابلوهای فرمان و روش کنترلی آن در اختیار 

همکاران شرکت های توزیع قرار گرفته است.
به گفته مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع توانیر، هر دو این 

روش ها به طرقی مورد تست و آزمایش قرار گرفته است.
وی افزود: در کلان شــهر تهران کــه به عنوان یکی از 
کلان شهرهای مهم است، تعویض ۱0 هزار چراغ ال. ای. دی 
فوق کم مصرف با چراغ های جیوه ای در دستور کار قرار دارد.

صادقی بیان داشت: تامین منابع این کار از طریق مقررات 
خاصی اســت که امکان مشارکت ســرمایه گذاران بخش 
خصوصی را از محل صرفه جویی مصرف انرژی فراهم می آورد 
و یکی از روش های تامین مالی این فناوری از طریق صدور 

و مبادله گواهی برای سرمایه گذاران است.
این مقام مسوول خاطرنشــان کرد: با توجه به امکانات 
قانونی و پتانسیل های بودجه ای که در کشور موجود است، 
امکان اجرای این کار فراهم  است و اگر حمایت های سازمان 
برنامه و بودجه انجام شود، امکان تغییر تکنولوژی در ابعاد 
وسیع تری با مشارکت بخش خصوصی وجود خواهد داشت.

مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع توانیر اظهار داشت: توجه 
به فناوری اینترنت اشیا یکی از اقدام های دیگری بوده که 
در دستور کار قرار گرفته است و امکان توسعه این فناوری 
با مشارکت بخش خصوصی در حال بررسی بوده و به نظر 
می رسد بخشــی از شرکت های ســازنده به این موضوع 
علاقه مند شــده و مایل باشــند که در توسعه این فناوری 

و کنترل پذیری شبکه ها مشارکت موثرتری داشته باشند.
وی ابراز امیدواری کرد:  در صورتی که با پیگیری های در 
دست اقدام موانع سرمایه گذاری گسترده و ورود فناوری های 
جدید در شبکه روشنایی معابر برداشته شود، در سال های 
آتی با افزایش ضریب نفوذ فناوری های جدید، مشترکان و 
جامعه بیشتر از گذشته از مزایای طرح های جدید برخوردار 
شوند و روش های سنتی تعدیل کمتر آزار دهنده خواهد شد.

آیا اختلال بنزینی، درآمدی برای دولت داشت؟
 شایعاتی مبنی بر درآمدزایی دولت از اختلال در سامانه هوشمند سوخت 
و فروش بنزین به نرخ آزاد مطرح شــده که بررســی ها نشان می دهد که این 
ادعا درســت نبود و با اختصاص جبرانی بنزین )۱0 لیتر برای هر خودرو( نه 
تنها هیچ درآمد اضافه ای عاید دولت نشــده، بلکه دولت در این ماجرا درآمد 

منفی داشته است.
حمله هکری به سامانه هوشمند سوخت که در 4 آبان ماه رخ داد، واکنش های 

متفاوتی را در فضای مجازی به دنبال داشت.
در ابتدا این حمله بیشتر، اختلالی چند دقیقه ای به نظر می رسید و آنهایی 
که به پمپ بنزین ها مراجعه کرده بودند، در انتظار ایستادند تا شاید دقایقی بعد 

سامانه وصل و کارت سوخت آنها فعال شود.
اما طولانی شدن موضوع، پای اختلال بنزین را به فضای مجازی کشاند. در 
اولین واکنش، نگرانی ها نسبت به افزایش قیمت بنزین مطرح شد و این اختلال 

را پیش زمینه ای برای تغییر قیمت اعلام می کردند.

موضوعی که البته دوام چندانی نداشت و با تکذیب وزیر نفت و وزیر کشور 
به فراموشی سپرده شد.

با گذشت چند ساعت و مشخص شدن حمله سایبری به سامانه هوشمند 
سوخت، اما شایعه دیگری قوت گرفت. این شایعه که ابتدا در فضای مجازی و 
بعد از آن در رسانه های خارج از کشور مطرح شد، احتمال استفاده از اختلال 

در سامانه،  برای فروش بنزین آزاد و جبران کسری بودجه را مطرح می کرد.
در پاسخ به این شایعات، شاید مراجعه به اعداد و ارقام مصرف بنزین در آن 
روزها بتواند کمک کند.ایرانی ها در 6 ماهه اول امسال، به طور میانگین روزانه 
۸۵ میلیون لیتر بنزین مصرف کرده اند. به نظر می رسد این مصرف در پاییز نیز 
تقریبا ثابت بوده و در نهایت چند درصد بالا رفته باشد.از سوی دیگر، مصرف 
بنزین سهمیه ای در روز به طور میانگین 4۸ میلیون لیتر برآورد می شود که با 
توجه به عدد کل مصرف، نشان می دهد که حدود 60 درصد از بنزین مصرفی 
کشور، یارانه ای یا همان هزار و ۵00 تومانی است.بنابراین با اختلال پیش آمده 

در سامانه هوشمند سوخت، این بنزین باید با بنزین آزاد جایگزین می شد زیرا 
بررسی ها نشان می دهد که تغییر محسوسی در مصرف بنزین در ۸ روز اختلال 
به وجود نیامده است.در ۸ روزی که اتصال همه جایگاه ها به سامانه هوشمند 
سوخت زمان برد، در مجموع ایرانی ها 24۵ میلیون لیتر بنزین آزاد بیشتری را 
مصرف کردند. یعنی با وجود آنکه بنزین سهمیه ای در کارت های سوخت خود 
داشتند اما به دلیل نبود پمپ بنزین متصل به سامانه هوشمند سوخت، بنزین 
آزاد زدند.با توجه به اختلاف قیمت هزار و ۵00 تومانی بین بنزین آزاد و بنزین 
یارانه ای، درآمد دولت از این محل ۳67 میلیارد تومان بوده اســت.در مقابل، 
پنجشــنبه هفته گذشته وزیر نفت در حاشیه نشست اوپک پلاس اعلام کرد 
که 2۵۸ میلیون لیتر بنزین سهمیه ای برای جبران اختلال ۸ روزه بنزین در 
نظر گرفته شده است که برای هر خودروی شخصی ۱0 لیتر و موتورسیکلت ها 
۵ لیتر خواهد بود و این سهمیه جبرانی همزمان با بنزین یارانه ای آذرماه، در 

کارت های سوخت شارژ خواهد شد.
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اسارتگاه های ورشکسته در روزگار کرونا

 گردش مالی 600 تا 700 میلیارد ریالی در بخش ســیب صنعتی استان 
آذربایجان غربی ســبب شده تا این روزها دلالان همچنان یکه تاز بازار خرید 
سیب صنعتی باشند و تمهیدات دولت برای خرید این محصول نیز فقط مرهمی 

موقتی برای درد کشاورزان بوده است.
 کشاورزان آذربایجان غربی امسال در حالی به استقبال سال زراعی جدید 
رفتند که وزش باد و تنش های اقلیمی رخ داده موجب شــد تا یک ســوم از 
محصول ســیب درختی تولیدی آنان به زیر درختی یا همان سیب صنعتی 

تبدیل شود.
کارخانه های داخل آذربایجان غربی در این مدت، از خرید سیب زیر درختی 
کشاورزان سرباز می زدند تا این افراد بالاجبار محصول خود را به قیمت های 
اندک به کارگزاران این واحدها در کنار جاده ها به قیمت بسیار پایین تر بفروشند.

این درحالی است که اتحادیه باغداران بر خرید هر کیلو سیب صنعتی از قرار 
20 هزار ریال تاکید داشته و دارد تا حقوق کشاورزان ضایع نشود.

اما از آنجا که صاحبان صنایع برحرف خودشــان بر سر نخریدن پافشاری 
داشتند، دولت خرید تضمینی را برای دومین بار در پنج سال اخیر راهکاری 

برای این موضوع عنوان و عملیاتی کرد.
این بار نیز برخی کارخانجات همراهی نکردند و با خرید های زیر ۵00 تن 
در روز درهای خود را برکشاورزان بستند از سویی وقتی فروشندگان با درهای 
بسته و محصولات در حال فاسد رو به رو شدند به ناچار سیب صنعتی خود را 
که شاید بین ۱۵0 تا 200 هزار تن را شامل می شد دوباره به دلالان و واسطه 

ها با قیمت پایین تر فروختند.
غافل از اینکه اینبار دلالان با یک برنامه حســاب شده در صدد آسیب به 
سیســتم اقتصادی استان آذربایجان غربی و چرخه صادرات سیب درجه یک 
بوده و هستند.گزارشات و بررسی های میدانی بیانگر این موضوع است که این 
افراد که وابستگی شان به کارخانجات یک روی سکه و ریختن آب به آسیاب 
رقبای تجاری کشور در ترکیه آن روی دیگر سکه است قصد دارند با شانتاژهای 
رسانه ای و فضاسازی های نامتعارف اوضاع سیب را در استان ناباسامان جلوه 

دهند تا دولت را وادارا به ادامه خرید تضمینی با قیمت گزاف کنند.
در حالی که خود آنان ســیب صنعتی را به قیمت زیر هشت هزار ریال از 
کشاورزان خریداری کرده اند چشم پوشی از سود حدود هفت هزار ریالی در هر 
کیلو خرید تضمینی موضوعی است که نمی توانند از کنار آن ساده عبور کنند.

انتشار تصاویر سیب های زیر درختی یا صنعتی تلنبار شده در کنار جاده 
های استان نیز به برکت فضای مجازی موضوعی است که به گفته تاجران محلی 

تاثیر بسیاری بربازار صادرات سیب درجه یک گذاشته است .

آنان براین نکته اتفاق نظر دارند که خریداران در بازارهای خارجی با مشاهده 
اوضاع سیب درختی انبار شده درکنار جاده ها در خرید سیب صنعتی تعلل 
می کننــد تا محصول را پایین تر از معمول خریداری کنند که این امر باعث 

تضرر تاجران و صادر کنندگان می شود.

ســیب های انبار شده در کنار جاده ها متعلق به دلالان و واسطه 
هاست

مدیرعامل اتحادیه باغداران استان آذربایجان غربی در این زمینه به خبرنگار 
ایرنا گفت: باغداران ســیب صنعتی ندارند و سیب های انباشت شده در کنار 

جاده ها متعلق به دلالان و واسطه هاست.
امیر مرادی با بیان اینکه 40 هزار بهره بردار باغبانی در استان داریم، افزود: 
92 درصد ســیب تولیدی در استان درجه یک و 2 بوده و فقط هشت درصد 
آن سیب صنعتی است و نامتعادل نشان دادن بازار بازی دلالان برای فشار به 

دولت بوده تا دوباره خرید تضمینی را تمدید کند.
وی با بیان اینکه هر کیلو سیب درختی تولیدی برای باغداران 40 هزار ریال 
هزینه در بردارد، ادامه دارد: حتی با خرید تضمینی دولت بخش باغبانی با ۱۸ 
هزار میلیاردریال تراز منفی مواجه است.مرادی از مسوولان خواست تا فکری 
برای عدم تعامل کارخانه های اســتان با بخش دولتی و کشاورزان کنند چرا 
که این واحد ها عملا از تصمیمات دولتی اخذ شــده در زمینه سیب صنعتی 
تمکین نمی کنند و برای خود برنامه خاصی دارند که مطابق آن عمل می کنند.

خرید سیب صنعتی در آذربایجان غربی به اتمام رسیده است
اکبر کرامتی رییس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی در این زمینه 
گفت: وزارتخانه دستور داده است تا محصول سیب صنعتی از دلالان خریداری 
نشــود چرا که تمامی این محصولات به صورت غیر مجاز انبار  شــده است و 

چیزی به جز سودجویی در این قضیه مطرح نیست.
وی بیان کرد: در زمان خرید تضمینی سیب صنعتی بیش از 4۱ هزار تن 
توسط سازمان تعاون روستایی خریداری شد و بیش از 60 هزار تن نیز توسط 

کارخانجات استانهای دیگر و از جمله آستان قدس رضوی خریداری شد.

اجازه نخواهیم داد مافیای افراد ســودجو با سرنوشــت مردم و 
کشاورزان بازی کنند

اســتاندار آذربایجان غربی در هجدهمین جلسه ساماندهی سیب درختی 
اســتان در این زمینه گفت: تمهیداتی بکار گرفته می شــود تا از ســال بعد 

کارخانجات مستقیم از کشاورزان خرید کنند.
محمد صادق معتمدیان بیان کرد: اگر قرار است سودی در این بخش باشد 
باید به جیب بهره بردار برود نه دلالان و واسطه ها چرا که این موضوع به نوعی 

فساد است و لازم است تا مسیرهای آن بسته شود.
وی با تاکید برمدیریت موضوع در بخش رسانه ای نیز گفت: رسانه ها باید 
قویتر از قبل در این موضوع ورود کنند و تبیین اینکه هشــت درصد ســیب 

درختی استان صنعتی و 92 درصد ارزش صادراتی دارد یک ضرورت است.
استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: باید مشکلات باغداران با بسیج امکانات 
در کوتاه ترین مدت رفع شود و یک طراحی یک افق و چشم اندازی برای بلند 

مدت در این زمینه نیز از ضروریات است.
وی بیان کرد: ســیب محصول اســتراتژیک ماست و لازم است تا در تمام 
فصول برای حل مشــکلات اقتصادی تلاش شود، موضوع سیب درختی هم 

مختص فصل خاصی نیست .
برای رفع مشکل کشاورزان استان در فروش سیب صنعتی دولت در ابتدای 
مهرماه وارد خرید تضمینی محصول شده است ولی کارخانه ها با عدم تمکین 
از دستورات مسوولان استانی در این زمینه موجب نگرانی کشاورزان شده اند 
تا به این وســیله با استرس وارده به بازار قیمت خرید سیب از ۱4۵0 تومان 

به نصف تقلیل یابد.
آذربایجان غربی با تولید سالانه ۱.2 میلیون تن سیب درختی رتبه اول تولید 

سیب کشور را داراست که ۳0 درصد آن به سیب صنعتی تبدیل می شود.

دلالان نقش اول معضل سیب صنعتی آذربایجان غربی

 شــیوع ویروس کرونا بسیاری از کسب و کارها از جمله 
بازدید از باغ وحش هــا و مراکز نگهداری پرندگان را تحت 
الشــعاع قرار داد؛ به طوری که در چند ماه گذشــته نبود 
بازدیدکننده و کاهش قابل توجه درآمد فعالان این بخش، 
باعث ایجاد مشکلات متعدد و ورشکستگی برخی از این مراکز 
شد. مدیران باغ وحش  و مراکز نگهداری از پرندگان هزینه های 
خود را از طریق فروش توله های متولد شــده و تکثیر گونه 
حیوان های تحت نگهداری براســاس ضوابط تعیین شده از 
ســوی سازمان حفاظت محیط زیست، فروش بلیت بازدید 
عمومی و یا اجاره فضاهای تحت اختیار به کسب و کارهایی 
که در حاشیه این مراکز ایجاد می شود، تامین می کنند؛ این 
در حالیست که با شیوع ویروس کرونا و تعطیلی این اماکن 

درآمد این مجموعه ها به شدت کاهش یافته است.
باغ وحش صفا دشــت و ارم، باغ پرندگان تهران، لویزان، 
مرکز نگهداری و حیات وحش پارک ملت و راز هســتی از 
جمله مراکز نگهداری از حیوان ها و پرندگان در استان تهران 
بشمار می آیند که علاوه بر تعطیل شدن آنها در شرایط کرونا، 
با افزایش نرخ دلار و به دنبال آن افرایش هزینه های خوارک 
و وسایل مورد نیاز مراکز، بهره برداران این مراکز بیش از پیش 
متضرر شده اند؛ چرا که رژیم غذایی هر حیوان و پرنده ای 
متفاوت است و باید در شرایط اقلیمی خاصی نگهداری شوند.

به گفته فعالان این صنف اگرچه از ابتدای ســال جاری، 
باغ وحش ها و مراکز نگهداری از پرندگان فعالیت خود را آغاز 
کرده اند اما همچنان این مراکز به دلیل گسترش ویروس کرونا 

مورد استقبال بازدیدکنندگان قرار نگرفته است.

 تعطیلی باغ پرندگان تهران 2 ماه پس از انعقاد 
قرارداد

مدیر بــاغ پرندگان تهران )که در اصطلاح به آنان مدیر 
بهره بردار گفته می شود( با بیان اینکه هزینه های این مجموعه 
از فروش بلیت به بازدیدکنندگان و رستوران های موجود در 
مجموعه تامین می شود، گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا 
و شرایط حاکم بر وضعیت  های رنگی کرونایی با گذشت تنها 
2 ماه از انعقاد قرارداد این شرکت با شهرداری، باغ پرندگان 
تهران نیز همچون دیگر مراکز گردشگری تعطیل شد و درآمد 

این مجموعه به صفر رسید.
مجیــد قبادی در گفت وگو با خبرنــگار ایرنا افزود: این 
تعطیلی  ها در شرایطی اتفاق افتاد که این شرکت، مسئولیت 
اجتماعی و زیســت محیطی نگهداری حدود 200 گونه و 

هشت هزار بال پرنده را بر عهده گرفته بود.
وی ادامــه داد: در باغ پرنــدگان تهران، پرندگانی نظیر 
طاووس، پلیکان، جغد، عقاب، فلامینگو، قوهای ســفید و 
ســیاه نگهداری می شــود که هر یک از آنها ارزش محیط 
زیستی فراوان دارند و این پرندگان علاوه بر تنوع جغرافیایی 
به خوراک متفاوت و کافی نیاز دارند و علاوه بر این، حفظ و 
نگهداری گیاهان در فضایی به مساحت 2۳ هکتار نیز بسیار 

حائز اهمیت است.
مدیر باغ پرندگان تهران اذعان داشت: علاوه بر تعطیلی 
باغ و نگرانی   بابت بیمار نشدن پرندگان، قیمت ارز هم افزایش 
یافت که این تغییر، بر روی داروها و واکسن  های دامپزشکی، 
جیره غذایی پرندگان و همچنین افزایش چندین باره دستمزد 

کارگران اثر مستقیم داشت.
قبادی ادامه داد: در همین راســتا حفاظت از پرندگان با 
ارزش زیســت محیطی، لزوم واکسیناسیون منظم، تغذیه  
مناســب و رسیدگی به فضای سبز باغ، مشکلات قرارداد را 
سنگین تر کرد، به حدی که علیرغم تحمل هزینه  ها دیگر 

تاب و توانی برای بهره  بردار باقی نگذاشته است.
وی از مسئولان شهرداری تقاضا کرد در راستای جلوگیری 
از فروپاشــی این مجموعه و حفــظ جان و کیفیت زندگی 
پرندگان، در زمینه تأمین هزینه  های نگهداشت باغ همراهی 

لازم را با ما داشته باشند.

 باغ پرندگان ماهانه حدود یک میلیارد تومان 
هزینه دارد

ناظر شهرداری و دامپزشک باغ پرندگان تهران نیز با بیان 
اینکه هر ماه 700 میلیون تا یک میلیارد تومان برای نگهداری 
از گونه ها، هزینه های جاری و حقوق کارکنان این مجموعه 
هزینه می شود، گفت: تمام هزینه ها توسط بهره بردار بخش 

خصوصی پرداخت شــده و قرار است به دلیل ضرر و زیانی 
که در این مدت به بهره بردار تحمیل شده، هزینه ها توسط 

شهرداری تهران جبران و در آینده پرداخت شود.
ابوالفضــل ملازاده در گفت و گــو با خبرنگار ایرنا افزود: 
هشــت هزار پرنده در ۱60 گونــه مختلف در باغ پرندگان 
تهران نگهداری می شــود و با توجه به اینکه ویروس کرونا 
قابل انتقال به پرندگان نیســت هیچ یک از پرندگان به این 

ویروس مبتلا نشدند.
به گفته وی، باغ پرندگان تهران از نظر امکانات جزو بهترین 
مراکز در کشور و حتی خاورمیانه است و در سال های گذشته 
احداث بزرگترین بیمارستان دامپزشکی حیوان های خانگی 

در این مجموعه آغاز شده است.
ناظر شهرداری و دامپزشــک باغ پرندگان تهران اضافه 
کرد: سیســتم تصفیه خانه آب برکه هــای پرندگان نیز در 
حال بهسازی است و در آینده نیز یک ساختمان مجهز برای 

قرنطینه کردن پرندگان گرمسیری ساخته می شود.
ملازاده با بیان اینکه ما با تمام توان در زمان شیوع ویروس 
کرونــا از حیوان های مجموعه نگهــداری کرده ایم، اذعان 
داشــت: با توجه به اینکه نگهداری پرندگان هزینه بسیاری 
به مجموعه در این مدت تحمیل کرده است، امیدواریم بعد 
از اتمام واکسیناسیون و بهتر شدن شرایط، و آغاز بازدید از 
مجموعه ها، مردم تفریح سالمی در راستای ترویج فرهنگ 

حفاظت از محیط زیست داشته باشند.
وی گفــت: همچنین در زمان تعطیلــی این مجموعه، 
پرندگانی که توسط ســازمان محیط زیست از متخلفان و 
شکارچیان غیرمجاز گرفته شده بود، به باغ پرندگان تهران 
تحویل و با بازپروری و در چند مرحله در طبیعت رهاسازی 

شدند.

 کاهش ۹۰ درصدی بازدیدکنندگان از باغ وحش 
مدیر باغ وحش صفا دشت نیز گفت: شیوع کرونا، این باغ 
وحش را هشت ماه به تعطیلی کشاند و میزان بازدیدکنندگان 

و گردشگران از این مرکز حدود 90 درصد کاهش یافت.
علیرضا شرفی، با بیان اینکه هر ماه ۳00 میلیون تومان 
برای تامین خــوراک، هزینه های جاری و حقوق کارمندان 
صرف می شود، افزود: با توجه به تعطیلی باغ وحش در این 
مدت هزینه ها باید از جیب بهره بردار تامین شود و مدیر باغ 
وحش صفا دشت روزانه ۱0 میلیون تومان متضرر می شود.

وی ادامه داد: ۱۳0 گونه حیوان گوشــتخوار، علف خوار، 
آبزی و کنارآبزی، خزنده و پســتاندار دریایی در باغ وحش 

صفا دشت نگهداری می شود.
شرفی با اشاره به استانداردهای لازم و ارتقا سطح کیفی 
محل نگهداری حیوانات اذعان داشت: تاکنون استانداردهای 
این مجموعه منطبق با ضوابط سازمان محیط زیست بوده اما 
مدرن سازی طبق استانداردهای جهانی نیست و به بازسازی، 
نوسازی و مدرن سازی محل نگهداری از گونه ها نیاز داریم 
که به علت ناتوانایی مالــی و خصوصی بودن قادر به انجام 

اقدام های مورد نظر نیستیم.
وی بــا بیان اینکه هزینه های باغ وحش از طریق فروش 
بلیت، تکثیر گونه ها و فروش آنها تامین می شــود، گفت: به 
دلیل گســترش ویروس کرونا و سلیقه ای بودن بروکراسی 
اداری، فروش و صادرات حیوانات منتفی شــده و خسارت 

زیادی به بهره برداران تحمیل شده است.
شرفی با بیان اینکه گونه هایی که از طبیعت به هر دلیلی 
از جمله سانحه آتش سوزی و شکار بی رویه خارج می شوند 
دیگر قادر به بازگشــت به طبیعت نیستند اظهار داشت: با 
بازدید مــردم از مراکز نگهداری حیوانات، چرخه اقتصادی 
این مراکز رونق یافته و این امر در ارتقاء  کمی و کیفی باغ 

وحش ها به بهره برداران کمک می کند. 

 بلاتکلیفی حیوان های خریداری شده از آفریقا
مدیرباغ وحش صفا دشت گفت: با توجه به کسری حیوان 
در این مجموعه، ۱0 گونه حیوان شامل کرگدن، زرافه، اسب 
آبی و گورخر از آفریقا خریداری کرده ایم اما به دلیل شیوع 
ویروس کرونا، تحریم و جلوگیری از ورود پروازهای باری به 
ایران، این حیوان ها در کشور مبدا در بلاتکلیفی به سر می برند 

و مدت زمان قرنطینه آنها به اتمام رسیده است.
شــرفی افزود: یکــی دیگر از دلایل عمــده بلاتکلیفی 
حیوان های وارداتی، قرار گرفتن آنها در لیست کالاهای لوکس 
و تزیینی از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت است و تاخیر 

در واردات آنها باعث ضرر و زیان بخش خصوصی می شود.
مدیر باغ وحش ارم ســبز تهران با بیان اینکه هیچکدام 
از حیوان های این مرکز به ویروس کرونا مبتلا نشــده اند،  
گفت: با انجام تست کرونا و سلامت برای انتقال شامپانزه ای 
به نام "باران" به کشور کنیا، 2 بار تست کرونای این حیوان 
منفی شــد.پرویز قندالی نیز در این خصوص در گفت و گو 
با ایرنا افزود: ۱۱0 گونه جانوری اعم از پستانداران، پرندگان 
و گوشــتخواران وجود دارد که طبق رژیم غذایی به صورت 

جداگانه به آنها رسیدگی می شود.   
وی با بیان اینکه در زمان شــیوع ویروس کرونا در روند 
تغدیه حیوان ها کمبود و تغییری اعمال نشده است و گوشت 
مورد نیاز برای آنها به طور مســتقیم از کشتارگاه خریداری 
و زیر نظر دامپزشــک باغ وحش پلمب و در سردخانه این 
مجموعه تخلیه می شــود، ادامه داد: مسئولان ذی ربط می 
توانند به صورت ســرزده بر روند کار، نوع و کیفیت تغذیه 
حیوان ها نظارت داشته باشند.قندالی اذعان داشت: به دلیل 
سروکار داشتن نیروها با حیوان های زنده آنها در هر شرایطی 
باید بر ســرکار بیایند به همین دلیل با شیوع ویروس کرونا 
تغییری در روند کار آنان به وجود نیامد و حقوق کارمندان 

کامل پرداخت شد.             
مدیر باغ وحش ارم سبز تهران با بیان اینکه هر ماه 400 
میلیون تومان فقط برای تغذیه حیوان ها هزینه می شــود، 
افزود: کل هزینه های این مجموعه در تعطیلات ناشــی از 
گسترش ویروس کرونا از سوی مجموعه بنیاد مستضعفان 
پرداخت شده است.قندالی گفت: بازدیدهای عمومی از باغ 
وحش نسبت به قبل از گسترش ویروس کرونا به یک سوم 

کاهش یافته است. 
وی در خصوص استاندارد بودن محل نگهداری از حیوان ها 
نیز توضیح داد: باغ وحش ارم بزرگترین باغ وحش کشور است 
که با توجه به استانداردسازی های صورت گرفته برای جایگاه 
حیوان ها توانسته عضویت در باغ وحش اروپا را کسب کند.

قندالی از مردم خواست هنگام بازدید از باغ وحش و محل 
نگهداری حیوان ها، علاوه بر رعایت اصول ایمنی و پروتکل 

های بهداشتی از غذا دادن به حیوانات اجتناب کنند.

 برخورداری برخی مراکز نگهداری حیوان ها از 
کمترین استانداردها  

رئیس اداره نظارت بر امور حیات وحش سازمان حفاظت 
محیط زیســت اســتان تهران در خصوص وضعیت مراکز 
نگهداری حیوان ها و پرندگان در این اســتان، با بیان اینکه 
استانداردها تغییر کرده و در کشورهای پیشرفته حیوان ها 
در فضاهای بزرگ تر و نزدیک به شــرایط زیست واقعی در 
طبیعت نگهداری می شوند، گفت: برخی از مراکز ما از حداقل 

استانداردهای لازم برخوردارند.
محمــد کرمی در گفــت و گو با خبرنــگار ایرنا افزود: 
استانداردسازی مراکز نگهداری از حیوان ها در کشور براساس 
استانداردهای به روز در دنیا، مستلزم زمان و هزینه زیاد است 
و این امر برای بهره برداران بخش خصوصی که منبع درآمد 
آنهــا تنها از طریق فروش بلیت به بازدید کنندگان یا اجاره 
بخشی از فضای موجود به اصناف است، امکان پذیر نیست.

وی خاطرنشان کرد: پنج مرکز نگهداری حیوانات شامل 
لویزان، ارم، مرکز نگهداری حیات وحش صفا دشت، مرکز 
نگهداری حیات وحش پارک ملت و مرکز نگهداری حیات 

وحش باغ راز هستی در استان تهران وجود دارد.
بــه گفته کرمی، برخی از این مراکز نظیر باغ وحش ارم 
در تهران حدود ۳0 ســال قبل ســاخته شده است که باید 
اصلاحاتی برای بهتر شدن جایگاه های نگهداری از حیوان 
ها و پرندگان صورت گیرد تا با استانداردهای نوین همخوانی 

داشته باشد.
رئیس اداره نظارت بر امور حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان تهران ادامه داد: برخی مراکز نگهداری 
از پرندگان نظیر باغ پرندگان لویزان در تهران که به تازگی 
ساخته شده با استانداردهای جدید منطبق و از شرایط خوبی 

برخوردار است.
کرمی با بیان اینکه در این مراکز نگهداری، همه حیوان ها و 
پرندگان در قفس نگهداری نمی شوند و برخی از آنها در فضای 
باز هستند، توضیح داد: نگهداری برخی حیوان ها در قفس 

های قدیمی مناسب نیست و باید این شرایط تغییر شود.
وی اذعــان داشــت: برای مرکزی با حــدود ۱00 گونه 
انواع پرنده، گوشــتخوار، خزنــده و ۵00 حیوان نظیر انواع 
گوشتخوران، علف خوران، دوزیستان و خزندگان ماهانه ۸00 
میلیون تا یک میلیارد تومان هزینه برای نگهه داری حیوان 
ها، تغذیه و دارو، حقوق دامپزشک و کارکنان، به متولی هر 
یک از این مراکز تحمیل می شود که با تعرفه های در نظر 
گرفته شده برای بلیت های بازدید از مراکز، صاحبان آنها نمی 
توانند هزینه های مورد نیاز را تامین کنند چه برسد به اینکه 

بخواهند مراکز را تجهیز کنند.
کرمی با بیان اینکه هر یک از حیوان ها و پرندگان با توجه 
به رژیم غذایی که باید داشته باشند روزانه چند وعده گوشت، 
میوه، دانه و علوفه می خورند، توضیح داد: برخی از متولیان 
امر از پس هزینه ها بر نمی آمدند و به همین دلیل ناگزیر 
شدند پس از تعطیل کردن مراکز با اخذ مجوز از سوی محیط 

زیست گونه های خود را به مراکز دیگر انتقال می دهند.
رئیس اداره نظارت بر امور حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست اســتان تهران در خصوص نظارت بر مراکز 
موجود نیز اذعان داشت: کارشناسان این سازمان به صورت 
هفتگی از مراکز نگهداری حیوان ها، باغ پرندگان، حیاط و 
بــاغ های وحش بازدید و بر نحوه عمل کارکنان این مراکز 
نظارت و هر موردی باشــد کارشناسان به صورت شفاهی یا 

کتبی به مسئولان ذی ربط اعلام می کنند.
کرمــی افزود: علاوه بر اینکه براســاس فرم های پایش، 
گونه ها و تعداد آنها در این مراکز کنترل می شود، وضعیت 
بهداشتی، سلامتی ظاهری، تغذیه و شرایط نگهداری گونه 

ها نیز در هر بازدید مورد ارزیابی قرار می گیرد.
بــه گفته وی برخی از گونه ها نیز براســاس نیاز مراکز 
یــا با توجه به شــرایط نگهداری با صدور مجوز از ســوی 
ســازمان یــا اداره کل محیط زیســت به دیگــر مراکز در 
اســتان یا شهرســتان های دیگر منتقل می شــود.کرمی 
 در مــورد نحوه بازدید از حیات وحش در شــرایط شــیوع 
کرونــا نیز گفت: بازدید از ایــن مراکز منوط به تصمیمات 
ستاد ملی مبارزه با کرونا است و به دلیل ترس مردم از ابتلا 
به این بیماری، در زمان بازدید مجاز هم اســتقبال از سوی 

مردم کم است.

 رفت وآمددریایی شناورهای بندرعباس در جریان است
ــت: وزش  ــی گف ــهید حقان ــوردی ش ــدر و دریان ــر اداره بن ــاس - مدی بندرعب
بــاد موجــب توقــف فعالیت هــای ایــن بنــدر و رفــت وآمــد هــای دریایــی مســیر 

بندرعبــاس بــه هرمــز و برعکــس دچــار وقفــه و توقــف نشــده و جریــان دارد.
محمــد احمــدی زاده گفــت: امــا وزش بادشــدید موجــب تلاطم دریا در مســیر 
بندرعبــاس بــه قشــم و برعکــس شــده و پیــش بینــی می شــود ایــن شــرایط تــا 

ظهــر امــروز ادامه داشــته باشــد.
وی ادامــه داد: ترددهــای شــناورهای مســافری در این مســیر بــا فروکش کردن 
ســرعت وزش بــاد در دریــا از ســر گرفتــه می شــود کــه بــه احتمــال فــراوان ظهــر 

دریــا بــرای جابه جایــی مســافران بیــن بندرعباس و قشــم مســاعد شــود.
ــان  ــی ۱9 آب ــی دریای ــه هواشناس ــزگان در اطلاعی ــی هرم اداره کل هواشناس
نســبت بــه وزش بــاد شــدید شــمال شــرقی در تنگــه هرمــز هشــدار داده اســت و 
همچنیــن هشــدار جــوی و دریایــی ســطح زرد صــادر کــرده اســت. تولیــد پــاک 

ــاد را مصــرف کننــد. ــا آلایندگــی زی ــرژی، ســوخت هایی ب تریــن ان

 قــم رتبــه نخســت کشــور در زمینــه مقابلــه بــا قاچاق را کســب 
د کر

ــر اســاس  ــت: ب ــم گف ــدن و تجــارت ق ــم -  رییــس ســازمان صنعــت،  مع ق
ــا  ــه ب ــت مقابل ــه نخس ــال جاری، رتب ــاه س ــم در مهرم ــده، ق ــلام ش ــزارش  اع گ

ــت آورد. ــور بدس ــتان های کش ــایر اس ــان س ــاق کالا و ارز را در می قاچ
محمــود ســیجانی گفــت: کســب رتبــه نخســت قم در حــوزه مبــارزه بــا قاچاق 
کالا و ارز از حیــث ارزش ریالــی، موضــوع بســیار مهمــی اســت و به خوبــی اهتمام 
مســئولان اســتان بــرای مقابلــه بــا ایــن پدیــده و حمایــت از تولیــد ملــی را نشــان 

ــد. می ده
وی افــزود: در همیــن رابطــه نزدیــک بــه ۳۵ میلیــارد تومــان کالای قاچــاق در 
مهرمــاه توســط بازرســان ســازمان صنعــت،  معــدن و تجــارت قــم بــا همــکاری 
ســایر دســتگاه های نظارتــی اســتان کشــف و بــرای آن پرونــده تخلــف در مراجــع 

قانونی تشــکیل شــد.
وی ادامــه داد: قاچــاق کالا و ارز تنهــا یــک مشــکل اقتصــادی نیســت و عــلاوه 
بــر تهدیــد تولیــد ملــی و غیــر شــفاف ســازی تجــارت رســمی، موجــب تضییــع 
حقــوق دولــت و مصــرف کننــده می شــود، همچنیــن در کنــار زیان هــای مالــی و 
اقتصــادی تهدیــدی بــرای حوزه هــای اجتماعــی از جملــه ســلامت جامعــه اســت. 
ســیجانی بــا اشــاره بــه این کــه مقابلــه بــا قاچــاق نیازمنــد اجــرای راهکارهای 
متنــوع اســت، گفــت: ناامــن کــردن محــل عرضــه به عنــوان مــکان فــروش نهایی 
کالای قاچــاق از جملــه مهمتریــن راهکارهــای موثــر در خصــوص مقابلــه بــا ایــن 

ــت. پدیده اس
وی افــزود: بــه همیــن منظــور و بــر اســاس قانــون، بازرســان ســازمان صنعــت،  
ــد و  معــدن و تجــارت قــم،  نظارت هــای خــود در ایــن بخــش را تشــدید کرده ان
توانســتند در حــوزه مقابلــه بــا قاچاق کالا و ارز در ســطح اســتان قم رتبه نخســت 

کشــور را بدســت آورنــد.
وی ادامــه داد: بازرســان ســازمان صنعــت،  معــدن و تجــارت قــم در مهرمــاه 
ســال جاری بــرای مقابلــه بــا قاچــاق، واحدهــای اقتصادی متعــددی کــه در بخش 
صنفــی و غیــر صنفــی اســتان فعــال هســتند را مــورد بازرســی قــرار دادنــد کــه 
ــارد  ــه ۳۵ میلی ــک ب ــه ارزش نزدی ــف ب ــده تخل نتیجــه آن تشــکیل هفــت پرون

تومــان بــود. 

 سه سرشاخه سارقان دریایی در کیش دستگیر شدند
کیــش - افرمانــده انتظامــی ویــژه و پایــگاه دریابانــی کیش گفت: ســه ســارقی 
ــا ایجــاد رعــب و وحشــت اقــدام بــه ســرقت از شــناورهای صیــادی ایــن  کــه ب

جزیــره مــی کردنــد، بــه همــت مامــوران ایــن فرماندهــی دســتگیر شــدند.
 ســرهنگ علــی اصغــر جمالــی روز چهــار شــنبه در گفــت و گو با  خبرنــگاران، 
اظهــار داشــت: در پــی وقــوع چنــد فقــره ســرقت بــا ایجــاد رعــب و وحشــت و 
ســرقت از لنــج هــای صیــادی جزیــره کیــش موضوع بــه صــورت ویژه در دســتور 

کار فرماندهــی انتظامــی ویــژه و پایــگاه دریابانــی کیــش قــرار گرفت.
وی افــزود: ســارقان بــا آســیب بــه لنــج های صیــادی وارد شــناورها می شــدند 
و پــس از ســرقت ماهــی هــای صیــد شــده، تلفــن همــراه صیــادان، جــی پــی اس 

شــناورها،  موجــب اذیــت و آزار خدمــه لنــج می شــدند.
ــس  ــان پلی ــی و کارآگاه ــگاه دریابان ــان پای ــزود: کارکن ــی اف ــرهنگ جمال س
آگاهــی کیــش بــا رصــد دقیــق از روش حضــور ســارقان در دریــا و اقدامــات فنــی 
متوجــه شــدند ســارقان پــس از ســرقت بــا رنــگ کــردن قایــق هــای خود ســعی 
در فریــب پلیــس دارنــد، کــه بــا تعقیــب و مراقبــت توســط پلیس، محل ســکونت 

ایــن ســارقان را در یکــی از اســتان هــای همجــوار شناســایی کردنــد.
وی افــزود: کارآگاهــان پلیــس آگاهــی کیــش بــا هماهنگــی دادســتان جزیــره 
کیــش، طــی 24 ســاعت عملیــات منســجم و هماهنــگ ســه نفــر از ســر شــاخه 
هــای اصلــی ســارقان را شناســایی، دســتگیر و بــرای ســیر مراحــل قضائــی بــه 

جزیــره کیــش منتقــل کردنــد.
فرمانــده انتظامــی ویــژه و پایــگاه دریابانــی کیــش افــزود: تــلاش پلیــس جهت 

کشــف ابعــاد و تعــداد ســرقت هــای متهمــان و تحقیقات تکمیلــی ادامــه دارد. 

ــهر  ــتان بوش ــاق در اس ــال کالای قاچ ــارد ری ــش از ۱۵ میلی  بی
ــد ــف ش کش

بوشــهر- معــاون اجتماعــی فرماندهــی مرزبانــی اســتان بوشــهر گفت: بــا رصد 
مامــوران ایــن نیــرو ۱۵ میلیــارد و ۱6۳ میلیــون ریــال کالای قاچاق از یــک فروند 

لنــج تجــاری کشــف کردند.
ــان  ــرد: مرزبان ــلام ک ــانه ها اع ــه رس ــنبه ب ــد روز چهارش ــین فرهمن ، حس
پایگاه هــای دریابانــی کنــگان و گنــاوه بــا اقدامــی هدفمند و مشــترک این شــناور 
تجــاری را کــه از دبــی بــه ســوی بنــدر گنــاوه در حرکــت بــود توقیــف کردنــد.

وی اضافــه کــرد: مامــوران پــس از هماهنگــی بــا مقــام قضایــی ایــن شــناور 
تجــاری را مــورد بررســی قراردادنــد و اقلامــی شــامل 4۸ دســتگاه لــوازم برقی)اتو، 
آبمیــوه گیــری(، ۸۱7 ثــوب پوشــاک، پنــج هــزار و ۱22 قلــم لــوازم آرایشــی در 

انــواع مختلــف، 2هــزار و 496 عــدد لــوازم آشــپزخانه کشــف کردنــد.
فرهمنــد یــادآور شــد: در ایــن راســتا پنــج نفــر بــه عنــوان متهــم دســتگیر و 
بــه همــراه پرونــده تحویــل مقــام قضایــی شــدند.وی ادامــه داد: مرزبانــان اســتان 
درراســتای تحقــق منویــات فرماندهــی معظــم کل قــوا بــا برهــم زننــدگان نظــم 

اقتصــادی وقاچاقچیــان کالا قاطعانــه برخــورد می کننــد. 

ــمالی  ــوادکوه ش ــه س ــال ب ــارد ری ــدود 2۰ میلی ــی ح  بارندگ
خســارت زد

ــر بارندگــی شــدید کــه از  ــدار ســوادکوه شــمالی، گفــت: براث ســاری - فرمان
روز پنــج شــنبه ســیزدهم آبــان مــاه آغــاز و تــا روز جمعــه چهاردهــم ایــن مــاه 
ادامــه داشــت حــدود 2 میلیــارد تومــان بــه بخــش هــای مختلــف این شهرســتان 

خســارت وارد شــد.
ســید محمــد انصارالحســینی گفــت: بــر اثر بــارش شــدید بــاران یــک میلیارد 
و ۱00 میلیــون تومــان بــه بخــش هــای مختلــف راه روســتایی و تخریــب پــل 
موقــت درزی کلا خســارت وارد شــد.وی بــا اعــلام اینکــه بــر اثــر بــارش شــدید 
بــاران 7۱0 میلیــون تومــان بــه بخــش آب و فاضــلاب خســارت وارد شــده اســت، 
گفــت: همچنیــن براثــر بــارش شــدید بــاران 46 میلیــون تومــان بــه بخش بــرق و 

۱00 میلیــون تومــان هــم بــه مســکن شــهری خســارت وارد شــده اســت.



۷

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/20

شماره : 1233

محمــود رضایی  -   ایده روز  |  رییس 
کمیته ملی المپیک مجارســتان در سفر به 
تهران گفت: مجارســتان ســابقه خوبی در 
برخی رشــته های ورزشــی دارد که از این 
ظرفیت برای همکاری های بیشتر بین تهران 
و بوداپست استفاده و حمایت خواهیم کرد.

»کریستیان کولکســار« که روز گذشته 
در راس هیاتی ورزشی به تهران سفر  کرده 
است، این اظهارات را در نشست با رییسان 
فدراســیون های ورزشی ایران بیان و اظهار 
امیدواری کــرد که همــکاری 2 جانبه ای 
میان  مجارســتان و ایران بیشــتر شــود و 
بازیکنان ایرانی شــاغل در مجارســتان هم 
هرگونه مشکلی داشــته باشند مستقیم به 
کمیته ملی المپیک مجارستان رجوع کنند 
تــا همکاری های لازم صــورت گیرد.رئیس 
کمیته ملی المپیک مجارستان می گوید: در 
هندبال ســابقه خوبی داریم و بسیار موفق 
هســتیم و در این زمینه هم ارتباطاتمان با 
ایران بیشــتر می شود و حمایت های لازم را 
خواهیم داشت. در عین حال از ورزشکاران 
و مربیان ایرانــی برای حضور در کمپ های 
بلندمدت حمایت می کنیم.سیدرضا صالحی 
امیری رییس کمیته ملی المپیک ایران هم 
در این نشست گفت: با توجه به ظرفیت های 
2طرف، برای همکاری های ورزشــی با اروپا 
و مجارســتان عزم جدی داریم و کیکاووس 
ســعیدی دبیر کل کمیته المپیک و پیمان 
فخــری رئیــس مرکز نظارت بــر تیم های 

ملی مســئول پیگیری مصوبات این جلسه 
خواهند بود.رئیس فدراســیون والیبال هم 
در این نشست  اظهار داشت: سفر و نشست 
مســئولان ورزشی کشورها با یکدیگر باعث 
پیشــرفت های چشــمگیر و ارتقاء ورزشی 
طرفین می شــود. اما والیبــال ایران جزو 7 
تیم برتر جهان است که تلاش ما حضور در 
المپیک 2024 است و راهبرد بلندمدتی هم 

برای والیبال زنان و والیبال ســاحلی داریم.
محمدرضا داورزنی می گوید: اتفاقات خوبی 
که در والیبال رخ داده، ناشــی از تعاملات 
خوب با کشــورهای دیگر است و  آمادگی 
کامل داریم تا با مجارستان هم در برقراری 
کمپ مشــترک  و برگزاری تورنمنت ها در 
ارتباط باشــیم که بدون شک شاهد ارتقاء 
والیبال هر 2 کشــور خواهیــم بود.رئیس 

فدراسیون تنیس روی میز به عنوان یکی از 
هشت رئیس فدراسیون حاضر در این نشست 
گفت: ما با داشتن بازیکنانی از کشورمان در 
لیگ تنیس روی میز مجارستان، رابطه بسیار 
خوبی با این کشور داریم. اما در بخش زنان 
باتوجه به فاصله ای که بین ســطح بازی 2 
کشــور وجود دارد انتظار داریم همکاری 2 
جانبه ای داشته باشیم.ابراهیم مهربان دبیر 

فدراسیون کشــتی هم گفت: کشتی ایران 
جــزو قدرت های برتر دنیا اســت و اکنون 
بهترین کمپ تیم ملی را در ایران داریم که 
می توانیم برای برگزاری اردوهای مشــترک 
با مجارســتان همکاری داشــته باشیم و با 
توجه به قدمت کشتی نیز  می توانیم مربی 
به بوداپست اعزام کنیم و برای ارتقا کشتی 
این کشور همکاری بیشتری داشته باشیم.

علیرضا پاکدل رئیس فدراســیون هندبال و 
عضو هیات رئیســه هندبال آسیا  می گوید: 
پیش از این با فدراسیون هندبال مجارستان  
ارتباطــات خوبی داشــتیم  امــا اخیرا این 
ارتباطات کمرنگ تر شــده و تمایل داریم تا 
مثل گذشــته همکاری داشته باشیم. بهمن 
مــاه امســال تورنمنت بین المللــی برگزار 
خواهیــم کرد کــه از تیم ملــی جوانان و 
نوجوانان هندبال مجارستان دعوت می کنم 
تا در این تورنمنت شــرکت کنند.مسئولان 
کمیته  المپیک مجارســتان و هیات همراه 
روز گذشته )سه شنبه(  به تهران سفر کردند 
و ضمن دیدار با مقامات ارشد ورزش ایران 
از  آکادمــی و موزه ملــی ورزش المپیک و 
پارالمپیک بازدیــد کردند.همچنین رییس 
و دبیرکل کمیته المپیک مجارســتان  در 
بازدید از مجموعه ورزشــی انقلاب با رییس 
فدراســیون گلف دیدار و گفت و گو کردند. 
در این دیدار درباره شرایط گلف در ایران و 
مجارســتان و افزایش همکاری های ورزشی 

در این رشته  گفت و گو کردند.

همکاری های ورزشی تهران و بوداپست افزایش می یابد

 در بین بازیکنان حاضر در اردوی تیم ملی فوتبال لبنان شاهد حضور 
۱0 لژیونر و ۱2 بازیکن 2 تابعیتی هستیم.

 تیم ملی فوتبال ایران روز پنجشنبه در چارچوب هفته پنجم دور نهایی 
انتخابی جام جهانی 2022 قطر در قاره آسیا باید در شهر صیدا به مصاف 

تیم ملی لبنان برود.
ایوان هاســیک، سرمربی لبنان برای دیدار با ایران و امارات 2۵ بازیکن 
را بــه اردوی تیمش دعوت کرد. آنها تا به اینجای کار توانســته اند با پنج 
امتیاز در رده سوم گروه نخست قرار بگیرند و معادلات را تا حد زیادی به 
هم بریزند. در لیست اعلام شده  لبنان، نکات جالب توجهی وجود دارد که 

در ادامه به آنها اشاره خواهیم داشت:
*در لیست بازیکنان دعوت شده شاهد حضور ۱۵ بازیکن از لیگ لبنان 
و ۱0 بازیکن لژیونر هســتیم. ۱۵ بازیکــن داخلی از دل پنج تیم مختلف 
بیرون آمده اند که ســهم تیم آحد با 6 نفر از بقیه بیشــتر است. تیم های 
شباب ســاحل لبنان چهار نفر، نجمه لبنان سه نفر، صفا لبنان یک نفر و 
انصار لبنان یک نفر هم دیگر تیم های دارای نماینده هســتند. لیگ لبنان 
هم اکنــون با حضور ۱2 تیم در هفته پنجم به ســر می برد و تیم آحد که 
نفرات قابل توجهی در تیم ملی این کشور دارد با ۱۳ امتیاز صدرنشین است.

*۱0 بازیکن لژیونر دعوت شده از کشورهای ژاپن، قطر )2(، سوئد )2(، 
انگلیس )2(، قبرس، مالزی و اردن هســتند. 2 بازیکن حاضر در تیم های 
ســاتن یونایتد و میداســتون انگلیس به ترتیب در ســطوح سوم و ششم 
فوتبال انگلیس مشغول به بازی هستند. یک بازیکن در تیم اسکیلستونای 
ســوئد توپ می زند که پیش از این علیرضــا حقیقی در آن بازی می کرد. 
بازیکن حاضر در تیم الشــحانیه قطر نیز با اشــکان دژاگه در لیگ دسته 

دوم قطر همبازی اســت. ربیع عطایا، بازیکن سابق تیم ذوب آهن نیز برای 
کداح مالزی توپ می زند.

شاگردان اسکوچیچ در محاصره دو تابعیتی ها و لژیونرها
اسامی تیم های بازیکنان لژیونر به شرح زیر است:

اف سی توکیو ژاپن
الشحانیه قطر
المعیذر قطر

اسکیلستونا سوئد
آپولون لیماسول قبرس

ترله بورگ سوئد
کداه مالزی

الوحدات اردن
ساتن یونایتد انگلیس

میداستون یونایتد انگلیس

*در لیست تیم ملی لبنان و از بین 2۵ بازیکن حاضر در اردو، ۱2 بازیکن 
2 تابعیتی دیده می شــوند. بازیکنانی که در کشور دیگری به دنیا آمده اند 
اما حالا برای قرمزها توپ می زنند. اسامی این بازیکنان به قرار زیر است:

ژوان عمری متولد آلمان
الکساندر ملکی متولد سوئد

حسین الدر ساحل عاج
نادر مطر ساحل عاج
فلیکس ملکی سوئد

باسل جرادی دانمارک
محمد الدهینی سوئد

ولید شور سیرالئون
هلال الحلوه آلمان
سونی سعد آمریکا
عمر بوگیل آلمان

هادی غندور انگلیس
*هادی غندور، بازیکن تیم میداســتون انگلیس که در خط حمله بازی 
می کند با 2۱ ســال جوان ترین مهره تیم محسوب می شود و محمد زین 
طحان به همراه ژوان عمری با ۳۳ ســال سن مسن ترین نفرات حاضر در 
اردوی تیم هاســیک هستند. همچنین محمد حیدر ۳۱ ساله با 74 بازی 
ملی بیشــترین حضور در تیم ملی لبنان را در بین نفرات حاضر مال خود 
کرده است و علی سبع، حسین الدُر و هادی غندور با یک بازی ملی کمترین 
حضور را داشــته اند. در ضمن هلال الحلوه، ســتاره تیم آحد با 9 گل زده 

بهترین گلزن حال حاضر تیم ملی لبنان است.

شاگردان اسکوچیچ در محاصره دو تابعیتی ها و لژیونرها

 شکست ذوب آهن برابر کاله در لیگ برتر بسکتبال
 مصاف تیم های ذوب آهن اصفهان و کاله در هفته هفتم لیگ برتر بسکتبال 

با برتری شاگردان محمدکاظم موقتی همراه بود.
 در این بازی که از گروه الف و از ساعت ۱7:۳0 امروز )سه شنبه ۱۸ آبان ماه( 
در تالار بسکتبال مجموعه ورزشی آزادی تهران آغاز شد دو تیم به مصاف هم 

رفتند که در پایان کاله با نتیجه ۸0 بر 69 به برتری دست یافت.
کاله پس از این دیدار از 4 پیروزی و ۳ شکســت، ۱۱ امتیازی شــد و ذوب 
آهن از 4 پیروزی و 2 شکســت، ۱0 امتیاز دارد. در دیگر بازی امروز تیم های 
مس کرمان و خانه بســکتبال خوزستان در نخســتین بازی از هفته هفتم به 
مصاف هم رفتند که این بازی در پایان با حســاب 69 بر 6۳ به ســود نماینده 

خوزستان به پایان رسید.

 قهرمانی فخریه کاشان در انتخابی تیم ملی نوجوانان اپه
 با برگزاری ۱7۱ مســابقه، آریا فخریه کاشــان از کیش قهرمان مســابقات 

انتخابی تیم ملی نوجوانان اسلحه اپه شد.
 پس از انجام ۱49 مسابقه مقدماتی و 22مسابقه حذفی، آریا فخریه کاشان 
از کیش موفق شد علی پژمان از یزد را در فینال شکست دهد تا عنوان قهرمان 

مسابقات انتخابی تیم ملی نوجوانان در اسلحه اپه را از آن خود کند.
در این مســابقات که به صورت دو دور مقدماتی و حذفی برگزار شــد ۳۱ 
ورزشــکار از ۱4 استان حضور داشتند. عرفان سیفی و مبین کرمی نیز له مقام 
ســوم مشــترک رضایت دادند. با پایان این رقابت ها، امیر محمد میر شفیعی 
،امین بابایی ، محمد جواد ســاعدی و پارســا بیک مرادی در جایگاه پنجم تا 
هشتم قرار گرفتند.گفتنی است عبدالرضا میرشفیعی مدیر تیم های ملی و میثم 
شــجاعی سرمربی تیم ملی نوجوانان اسلحه اپه به عنوان کمیته فنی نظاره گر 

مسابقات بودند. 

 مراســم بهترین های فیفا »The Best« امسال هم به طور مجازی 
برگزار می شود

 فدراســیون بین المللی فوتبال)فیفا( زمان برگزاری مراسم بهترین های فیفا 
در سال 202۱ را اعلام کرد.

 The« مطابق اعلام نهاد بین المللی حاکم بر فوتبال، مراسم بهترین های فیفا
Best«، دوشنبه هفدهم ژانویه 2022 )27 دی ماه ۱400( به طور مجازی در مقر 

این نهاد واقع در شهر زوریخ در کشور سوئیس برگزار خواهد شد.
برندگان ســال گذشته این جایزه عبارتند بودند از »روبرت لواندوفسکی« و 
»لوســی برنز« که به ترتیب جایزه بهترین بازیکن مرد و زن را در سال 2020 
از آن خود کردند.مراسم امسال به دلیل محدودیت های مرتبط با کرونا آنلاین 
برگزار شده و علاوه بر این به دلیلی مشابه دیرتر از موعد همیشه خواهد بود.

سال گذشته این مراسم در ماه دسامبر 2020 برگزار شد.

 نسخه عجیب سولسشــر برای گذر از بحران؛ اولدترافورد یک 
هفته تعطیل شد

سرمربی تیم فوتبال منچســتریونایتد باوجود اینکه تیم تحت هدایتش در 
میانه یکی از بزرگ ترین بحران های تاریخ معاصر این باشگاه انگلیسی قرار دارد، 

تصمیم گرفت تا بازیکنان و کادرفنی تیم را یک هفته به مرخصی بفرستد.
 بدنبال دو شکســت ســنگین خانگی برابر رقبای دیرینه یعنی لیورپول و 
منچسترســیتی، »اوله گونار سولسشــر« نیمکت شیاطین سرخ به شدت تحت 
فشــار قرار گرفت و بسیاری به صلاحیت های وی برای برگرداندن ورق به سود 

یونایتد ابراز تردید کردند.
با این حال، براساس گزارش نشریه دیلی میل، مرد نروژی با تصمیمی عجیب 

تمام ارکان باشگاه منچستریونایتد را غافلگیر کرده است.
با توجه به اینکه بسیاری از بازیکنان یونایتد، تیم ملی کشورشان را در فیفادِی 
همراهی می کنند، سولسشر تصمیم گرفته تا به تیمش استراحتی طولانی  داده 

و خود نیز برای گذراندن مدتی در کنار خانواده راهی نروژ شود.
هرچند این وقفه مورد استقبال قرار گرفته و حتی ضروری انگاشته شده است، 
بحرانی که در دل باشــگاه رخنه کرده، بســیاری را بر آن داشته تا به این باور 

برسند که حالا زمان مناسبی برای تعطیلات نیست.
با این وجود، اظهارات اخیر سولسشــر به وضوح از این حکایت دارد که وی 

چندان هم خود را تحت فشار حس نمی کند.
سولسشــر پس از شکست تیمش برابر منچسترسیتی گفت: همواره ارتباط 
خوبی با باشــگاه دارم و همگی در مورد شــرایط صادق و صریح هستیم. برای 

منچستریونایتد کار می کنم و بهترین نسخه منچستریونایتد را می خواهم. 
علاوه بر این، مدیریت باشــگاه انگلیســی اعلام کرده اســت که مرد نروژی 
همچنان روی نیمکت این تیم خواهد نشست.با این تفاسیر، باید منتظر ماند و 
دید که آیا این تعطیلی هفت روزه در نظر گرفته شده برای شیاطین سرخ، به 
نفع او خواهد بود یا اینکه به نقطه دیگری برای موشــکافی کردن توانایی های 

وی تبدیل می شود.

 تلاش باشگاه استقلال برای بازگشت هواداران به ورزشگاه آزادی
 باشــگاه اســتقلال برای بازگشــت طرفداران این تیم به ورزشگاه ها امروز 

)چهارشنبه( نشست فوری برگزار می کند.
 با اعلام غلامرضا نوروزی، رییس فدراســیون پزشکی ورزشی در راه  اندازی 
سامانه بررسی کارت واکسن کرونای تماشاگران فوتبال از صبح فردا )پنجشنبه(؛ 
باشــگاه اســتقلال تلاش دارد تا زمینه حضور هوادارانش را در نخستین دیدار 

خانگی این تیم مقابل نساجی  در 2۸ آبان فراهم کند.
باشگاه استقلال جهت بازگشت هر چه زودتر طرفداران این تیم به ورزشگاه ها 
در حال هماهنگی و فراهم کردن راهکارهای لازم با شرکت بلیت فروشی تحت 

قرارداد است و به همین منظور امروز جلسه ویژه ای برگزار خواهد شد. 
این باشگاه برای ورود تماشاگرانش به ورزشگاه آزادی مشکلی برای گیت های 
بلیــت الکترونیک ندارد. اما شــرط اصلی جهت حضور طرفــداران فوتبال در 

ورزشگاه ها، داشتن کارت واکسن کروناست.
آخرین حضور هواداران استقلال در ورزشگاه آزادی به دیدار شهرآورد تهران 

در ۱7 بهمن 9۸ اختصاص دارد.
شــرط اصلی جهت حضور طرفداران فوتبال در ورزشــگاه ها، داشتن کارت 

واکسن کرونا خواهد بود. 

 قهرمانی فخریه کاشان در انتخابی تیم ملی نوجوانان اپه
 با برگزاری ۱7۱ مســابقه، آریا فخریه کاشــان از کیش قهرمان مســابقات 

انتخابی تیم ملی نوجوانان اسلحه اپه شد.
 پس از انجام ۱49 مسابقه مقدماتی و 22مسابقه حذفی، آریا فخریه کاشان 
از کیش موفق شد علی پژمان از یزد را در فینال شکست دهد تا عنوان قهرمان 

مسابقات انتخابی تیم ملی نوجوانان در اسلحه اپه را از آن خود کند.
در این مســابقات که به صورت دو دور مقدماتی و حذفی برگزار شــد ۳۱ 
ورزشــکار از ۱4 استان حضور داشتند. عرفان سیفی و مبین کرمی نیز له مقام 
ســوم مشــترک رضایت دادند. با پایان این رقابت ها، امیر محمد میر شفیعی 
،امین بابایی ، محمد جواد ســاعدی و پارســا بیک مرادی در جایگاه پنجم تا 

هشتم قرار گرفتند.
گفتنی است عبدالرضا میرشفیعی مدیر تیم های ملی و میثم شجاعی سرمربی 

تیم ملی نوجوانان اسلحه اپه به عنوان کمیته فنی نظاره گر مسابقات بودند.

سرمربی تیم ملی بسکتبال سه نفره زنان گفت: با تغییر 
قانون رنکینگ ها توسط فدراسیون بین المللی بسکتبال 
)فیبــا( و کاهش امتیازات مســابقات داخلی، حضور در 

بازی های المپیک دشوار شد.
»نیکا بیک لیک لی«  اظهار داشــت: از آنجایی که در 
تابســتان در مسابقات گزینشی المپیک در مجارستان و 
اتریش شرکت کردیم، فعلا برنامه ای نداریم اما اردیبهشت 
۱40۱ رقابت هــای کاپ آســیا و جام جهانی را در پیش 

داریم.
وی با اشاره به اینکه فیبا قوانین مربوط به رنکینگ ها 
در رقابت های گزینشی المپیک را تغییر داده است، گفت: 
امتیاز رویدادهای داخلی خیلی پایین آمده است. پس از 
آنکه مغلوستان سهمیه المپیک را بدست آورد و اسپانیا 

از این بازی ها بازماند، این تصمیم گرفته شد.
سرمربی تیم بســکتبال ســه نفره زنان عنوان کرد: 
مغولستان کیفیت بازی خوبی ندارد و رویدادهای داخلی 
زیــادی را برگزار کرد تا بر رنکینگ خود بیفراید و همین 
ســبب شد تا این کشــور راهی المپیک شود. با توجه به 

چنین امتیازات کمی، سعی می کنیم با کمک مسابقات 
داخلی به رنکینگ خود بیفزاییم.وی یادآور شد: لیگ برتر 
بســکتبال زنان آغاز شده است اما پس از برگزاری چهار 
دیدار به دلیل اعزام ملی پوشــان به کاپ آسیا پس از 40 
سال، این رقابت ها به تعویق افتاد.بیک لیک لی اضافه کرد: 

در این فصل تیم های مطرحی چون نامی نو، مهرام، نارسینا 
و شهرداری قزوین از این رقابت ها به دلیل کرونا و برگزاری 
بازی ها به صورت متمرکز انصراف دادند. این امر می تواند 
کیفیت لیگ برتر بسکتبال زنان را بسیار پایین بیاورد. هر 
چند با آغاز مرحله پلی آف شــرایط تغییر می کند و تا آن 

زمان شــاید تیم ها بازیکنان خارجی هم جذب کنند.وی 
خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم در بسکتبال زنان دستاوردی 
داشته باشیم باید فدراسیون برنامه ریزی دراز مدتی برای 
بازیکنان در نظر بگیرد. بســکتبال رشته سخت و رو به 
پیشــرفتی اســت و نباید دقیقا نزدیک به روزهای اعزام 
برای ملی پوشان اردو برگزار شود. در صورت نبودن برنامه  
درست و طولانی مدت به نتیجه دلخواه نمی رسیم.سرمربی 
تیم ملی بسکتبال سه نفره زنان اظهار داشت: کره جنوبی 
و ژاپن در ســال های گذشته جایی در بسکتبال نداشتند 
امــا با برنامه ریزی بلند مدت اینگونه پیشــرفت کردند و 
حتی کیفیت بازی های آنها را در المپیک دیدیم. اکنون 
نیازمند یک زمین لرزه بزرگ برای پیشرفت در بسکتبال 
زنان هستیم تا متوقف نشویم.تیم بسکتبال سه نفره زنان 
امسال در مسابقات گزینشی مجارستان و اتریش شرکت 
کرد اما نتوانست سهمیه بازی های المپیک را کسب کند.

همچنین تیم ملی بکســتبال زنان عازم  مسابقات دسته 
ب کاپ آســیا 202۱ اردن شده است و از ۱6 تا 22 آبان 

باید به مصاف تیم های سوریه و لبنان برود.

 با تغییر قانون فیبا حضور در المپیک سخت شد

 رییس کمیته توسعه کنفدراسیون هندبال آسیا )ای اچ اف( گفت: از سال 
20۱۳ به عنوان مجری سیاســت گذاری های رییس کمیته فعالیت داشتم 
اما اکنون به عنوان سیاســت گذار، تاثیرگذارتر از گذشــته خواهم بود و از 
ظرفیت های قاره کهن و فدراســیون جهانی برای پیشبرد اهداف هندبال 

ایران بهره خواهم برد.
»میترا نوری«ر گفت: کســب کرسی های بین الملی دشوار، اما سخت تر 
از آن حفظ و ارتقای کرسی هاســت. از سال 20۱۳ عضو این کمیته بودم 
و پس از هشــت سال نامزد ریاســت کمیته توسعه هندبال آسیا شدم. در 
واقــع پیش از این مجری سیاســت گذاری های رییس کمیته بودم اما در 
حال حاضر نقش سیاست گذار را دارم و تاثیرگذارتر از گذشته خواهم بود.

وی افزود: به لطف خداوند و اعتماد اعضای مجمع را بدســت آوردم و 
اولین بار یک زن به عنوان رییس کمیته در کنفدراســیون هندبال آســیا 

انتخاب و این افتخار نصیب من در آسیا شد.
رییس کمیته توسعه فدراسیون هندبال آسیا عنوان کرد: اعضای کمیته 

را تا 22 آبان مشخص می کنم و پس از آن برنامه های لازم را ارائه می دهم 
و بعد از تصویب هیات رییسه، برنامه ها اجرایی خواهد شد.

وی ادامه داد: تلاش می کنم تا افراد توانمندی را از کشــورهای با نفوذ 
برای عضویت در کمیته توســعه کنفدراسیون هندبال آسیا انتخاب کنم تا 
افکاری نو، خلاقیت و برنامه جدیدی برای توسعه هندبال آسیا به ویژه ایران 

داشته باشند. فردی که رییس کمیته توسعه هندبال آسیا می شود می تواند 
صاحب نفوذ باشد و در شرایط حساس کسب امتیاز کند.

نوری اضافه کرد: تلاشم بر این است تا پرچم کشور را بالا نگاه دارم و از 
ظرفیت های قاره کهن و فدراسیون جهانی برای پیشبرد اهداف هندبال ایران 
بهره ببرم.وی با اشاره به اینکه هندبال زنان ایران مسیر روبه رشد و درستی 
را ســپری کرده، گفت: زنان ما نیازمند حمایت و توجه بیشتری هستند و 
آنها توانســتند در مسابقات قهرمانی زنان آسیا تاریخ ساز شوند و سهمیه 
حضور در قهرمانی جهان را کسب کنند. آنها ناممکن ها را ممکن کردند.

رییس کمیته توســعه فدراسیون هندبال آسیا تاکید کرد: اولین حضور 
هندبال زنان را در مســابقات جهانی اســپانیا به فال نیک می گیریم. این 
مســابقات انگیزه زیادی برای زنان ایجاد کرده است. همچنین ما 2 کوبل 
داوری زنان را در مســابقات قهرمانی آسیا داشتیم. این امر نشان می دهد 
که در بخش داوران و تیم ملی هندبال زنان مسیر خوبی را طی می کنیم 

و امیدوارم به موفقیت های بیشتری برسیم.

 بازگشتِ بی شگون؛ راه »رونالدو« و یونایتد جدا می شود؟
»کریستیانو رونالدو« ۱2 سال پس از ترک اولدترافورد، تابستان سال جاری بازگشتی افسانه ای به منچستریونایتد داشت اما این اتحاد دوباره ای که مدت ها چشم انتظاران زیادی داشت، شاید آنقدری که هواداران شیاطین سرخ انتظار 
دارند، طول نکشــد. باشــگاه منچســتریونایتد در حال حاضر در بحران قرار دارد و نمایش های ضعیف و نتایج ناامیدکننده که تقریبا آنان را از کورس رقابت برای فتح لیگ برتر انگلیس خارجی خارج و مرد پرتغالی را نگران کرده اســت. 

ناکامی در قرار گرفتن در جمع چهار تیم برتر لیگ جزیره و در نتیجه از دادن لیگ قهرمانان اروپا در فصل 2022-202۳ به احتمال زیاد رونالدو را به سمت کوچ از منچستر و انتقالی دیگر سوق خواهد داد.
براساس گزارش نشریه اکسپرس، در صورتی که سرنوشت و شرایط یونایتد تغییری نکند، این احتمال وجود دارد که رونالدو در تابستان سال آینده مجبور به ترک اولدترافورد شود.

مهاجم پرتغالی یونایتد چه در عرصه تیمی و چه در حوزه انفرادی عطش سیری ناپذیری برای فتح جام داشته و به هیچ عنوان علاقه ای به ماندن در باشگاهی ندارد که انتظارات و قابلیت های آن با سطح او یکسان نیست.
رونالدو در گفت وگویی جدید به وضوح اعلام کرد که صرفا به خاطر سپری کردن سال های پایانی فوتبال  حرفه ایش به منچستر و لیگ جزیره نیامده است.وی به محض انتقال به یونایتد در تابستان نیز، در گفت وگو با اسکای اسپورتس 
گفت: من حســی را که در آن لحظه داشــتم، به زبان آوردم و آن هم این اســت که اینجا آمده ام تا برنده باشــم. منچستریونایتد نمادی از برنده بودن و جام بردن است و برای تعطیلات به اینجا نیامده ام. به آنها گفتم که پتانسیل بالایی 

در تیم می بینم. بازیکنان بسیار جوانی در تیم وجود دارد و اینجا هستم تا جام ببرم و به آنها کمک کنم.

برای پیشرفت این رشته در ایران تلاش خواهم کرد



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  : محمد رضا خانمحمدی 
زهرا جعفری ،سیدمحمد قیصری 

فاطمه صغری حجازی امیری، محمود 
رضایی، الهه آذری

  |  سازمان آگهی ها :
 مصطفی عبدالملکی 

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  ابتدای 
خیابان آزادی، کوچه جنتی، پلاك ۷  

 | کد پستی ۱۴۱۸۹-۴۳۷۵۳
 |  تلفن و  نمابر : ۶۶۵۶۳۸۳۰

   | سازمان آگهي ها:  ۶۶۵۶۳۸۳۰ 
 | چاپ : نگار نقش       |  توزیع : نشر گستر 
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فناوریفناوری
 اولین ربات متفکر دنیا ساخته شد

محققان در مطالعه اخیرشــان موفق به توســعه نخستین ربات متفکر 
دنیا شده اند.

 به نقل از ایندیپندنت، محققان دانشگاه توکیو ژاپن در مطالعه اخیرشان 
موفق به توسعه نخستین ربات متفکر دنیا شده اند که می تواند دیوارها و موانع 
را دور بزند.این ربات مجهز به نورون هایی مانند مغز است؛ محققان به منظور 
آنکه به ربات آموزش دهند همانند انسان ها فکر کند، این کار را انجام داده اند.

به گفته محققان، تکنیکی به نام »محاسبات مخزن فیزیکی« به آن امکان 
می دهد امواج مغزی را درک کند و موانع را دور بزند. هیروکازو تاکاهاشــی 
یکی از نویســندگان این مقاله گفت: »این سلول های عصبی یا نورون ها از 
ســلول های زنده رشد کرده اند. آنها به عنوان مخزن فیزیکی کامپیوتر برای 

ساخت سیگنال های منسجم عمل کردند.
 هنگامی که این نورون های مصنوعی به صورت الکتریکی تحریک شدند، 
دســتگاه با موفقیت به هدف خود رسید و حرکت کرد. نویسنده این مقاله 
می گوید: »کار ما اثبات این مفهوم بود که بافت مغز می تواند به عنوان یک 

مخزن فیزیکی استفاده شود«.

 وزارت امور خارجه آمریکا دفتر فضای ســایبری تأسیس 
می کند

وزارت خارجه آمریکا از تاســیس دفتر فضای سایبری و سیاست گذاری 
دیجیتال به علت حملات هکری فزاینده به زیرساخت های این کشور خبر 
داده اســت. به نقل از رویترز، ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در 
این مورد گفته است: قرار است یکی از افراد مورد تایید سنای آمریکا مدیریت 
این دفتر را بر عهده بگیرد.هکرها در ســال های اخیر بارها به سازمان های 
دولتی و شرکت های خصوصی در آمریکا حمله کرده و اسناد حساسی را به 
سرقت برده اند. این مساله موجب نگرانی فزاینده دولت آمریکا شده است.

یکــی از این حملات به خطــوط انتقال انرژی کولونیــال باعث کمبود 
ســوخت در شــرق آمریکا شــد. هکرها با حمله به یک شــرکت مدیریت 
محصولات کشــاورزی روند برداشــت و ذخیره سازی این محصولات را نیز 
مختل کردند. بر اساس برآوردهای وزارت خزانه داری آمریکا تنها در شش 
ماهه ابتدایی ســال 202۱ بیــش از ۵90 میلیون دلار باج بابت آزاد کردن 
داده های دیجیتال قفل شــده با استفاده از باج افزارها پرداخت شده است.

وزارت خارجه آمریکا همچنین از انتخاب یک نمایده ویژه در حوزه فناوری 
های حیاتی و نوظهور خبر داده تا بتواند دستور کار دیپلماتیک خود را در 

حوزه فناوری به پیش ببرد.

 واکسن تقویتی آخرین راه حل کنترل کرونا نیست
کارشناس ارشد برنامه ایمن سازی در مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری 
های چین گفت: تزریق دز سوم واکسن به افراد با واکسن های تقویت کننده 

کووید ۱9 گزینه نهایی کنترل کرونا در چین نخواهد بود.
 به نقل از ســی جی تی ان، وانگ هوآکینگ، کارشناس ارشد برنامه ایمن 
ســازی در مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های چین )CDC( در یک 
کنفرانس مطبوعاتی به رســانه ها گفت:  تزریق دز ســوم واکسن به افراد با 
واکســن های تقویت کننده کووید ۱9 گزینــه نهایی کنترل کرونا در چین 
نخواهد بود.می فنگ، ســخنگوی کمیسیون ملی بهداشت نیز گفته است: 
خطر فزاینده ای وجود دارد که شــیوع بیماری کووید ۱9 با موارد فصلی و 
با توجه به نوع دلتا که بســیار قابل انتقال اســت، گسترش بیشتری داشته 
باشد. مقامات، برگزاری سفرها در مناطقی که بیشتر در معرض خطر ویروس 
هستند را ممنوع و برخی از خدمات مسافرتی این مناطق نیز تعلیق شدند.

بر اســاس مطالعات و نیازهای مهار بیماری همه گیر، چین واکسن های 
تقویت کننده را ارائه کرده اســت؛ افراد ۱۸ ســال و بالاتر که دوره کامل 
واکســن های ســینوفارم، ســینوواک یا کان ســینو را به مدت شش ماه 
گذرانده اند، واجد شــرایط دریافت واکســن هستند؛ اما نکته قابل ملاحظه 
این اســت که با توجه به محدودیت های واکسن، به صورت مکرر نمی توان 
دز تقویت کننده را به افراد تقویت کرد.کارشــناس ارشد برنامه ایمن سازی 
در مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های چین )CDC( با اشاره به اینکه 
واکسن ها جدید هســتند و از راه های فنی مختلفی استفاده می کنند، زیرا 
این بیماری هنوز در حال ظهور و به شدت عفونی است، گفت: برای تعیین 
روش بهینه واکسیناسیون به تحقیقات و بحث های زیادی نیاز است. با این 
حال، تعداد  دفعاتی که می توان  دز توقیت کننده تزریق کرد محدود است.

وانگ هوآکینگ می گوید: »واکســنی ایده آل واکسنی است که انتظار داریم 
پس از واکسیناسیون کامل، اثر محافظتی طولانی مدت داشته باشد«.

وی در پایــان گفت : امیدواریم در آینده واکســن های بهتر و روش های 
واکسیناسیون بهتری برای دستیابی به حفاظت قوی و بهتر از مردم وجود 

داشته باشد.

 دز سوم واکسن کرونا باید مشابه باشد
گروه مشــاوره استراتژیک متخصصان ایمن سازی تحت سازمان جهانی 
بهداشت توصیه می کند برای دریافت دز تقویت کننده افراد از واکسن هایی 

با فناوری مشابه آنچه که قبلًا دریافت کرده اند، استفاده کنند.
 بــه نقل از ســی جی تی ان، وانگ هوآکینگ، کارشــناس ارشــد برنامه 
ایمن ســازی در مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های چین گفت: گروه 
مشــاوره استراتژیک متخصصان ایمن سازی تحت سازمان جهانی بهداشت 
توصیه می کند برای دریافت دز تقویت کننده افراد از واکسن هایی با فناوری 

مشابه آنچه که قبلًا دریافت کرده اند، استفاده کند.
 مقامات بهداشتی چین با توجه به روند افزایشی شیوع بیماری همه گیر 
کووید ۱9 اظهار کردند: همه مناطق باید نظارت خود را افزایش داده و سفرها 
را نیز کنترل کنند.چین در حال حاضر همین اســتراتژی را اتخاذ می کند؛ 
به عنوان مثال، اگر دو دز اول یک واکسن غیرفعال باشد، دوز سوم نیز باید 
غیرفعال تزریق شود.کارشــناس ارشد برنامه ایمن سازی در مرکز کنترل و 
پیشــگیری از بیماری های چین توضیح داد که توصیه ها در مورد استراتژی 
ترکیب و تطبیق برای دز تقویت کننده - با استفاده از دزهایی با مسیرهای 

فنی مختلف  به مطالعات و شواهد بیشتری بستگی دارد.
واکســن کوویــد ۱9 جایگزیــن  وی همچنیــن هشــدار داد کــه 
 واکســن آنفلوانــزا نیســت و فاصلــه ۱4 روزه بین تزریق دو دز واکســن 

توصیه می شود.

 کشف نخستین سیاره خارج از کهکشان راه شیری
ناسا نخستین سیاره خارج از کهکشان راه شیری را با فاصله 2۸ میلیون 

سال نوری رصد کرده است.
 به نقل از ســی جی تی ان، اداره کل ملی هوانوردی و فضا، ناسا نخستین 
سیاره خارج از کهکشان راه شیری را با فاصله 2۸ میلیون سال نوری رصد 
کرده اســت. سیاره ی فراخورشیدی »M۵۱«، به دور یک منظومه دوگانه به 
نام »ULS-M۵۱-۱« می چرخد؛ این منظومه دارای یک سیاهچاله یا ستاره 
نوترونی به همراه یک ستاره است که جرم آن 20 برابر از خورشید ما بیشتر 
است.  کارشناسان می گویند: »در صورت تأیید ، جهان هزاران بار دورتر از 
بسیاری از سیارات فراخورشیدی است که تاکنون در کهکشان خود یافته ایم«.

دانشمندان  این رصد را با استفاده از رصدخانه اشعه ایکس چاندرا ناسا و 
با استفاده از تکنیک هایی که می تواند به جستجوی جهان های دیگر کمک 
کند، انجام داده اند.تا به حال، هر سیاره فراخورشیدی احتمالی که پیدا شده 
اســت در کهکشان راه شــیری بوده است؛ یعنی تقریباً همه آنها کمتر از ۳ 

هزار سال نوری از زمین فاصله دارند.

 افزایش موارد ابتلای انسانی به آنفلوآنزای پرندگان
کارشناسان می گویند:افزایش موارد ابتلای انسانی به آنفلوآنزای پرندگان 

در چین، نشان دهنده خطر تغییر سریع سویه هاست.
به نقل از رویترز، کارشناســان می گویند:افزایش موارد ابتلای انسانی به 

آنفلوآنزای پرندگان در چین، نشان دهنده خطر تغییر سریع سویه هاست.
افزایش تعداد مبتلایان به آنفلوآنزای پرندگان در چین در ســال جاری 
نگرانی هایی را در میان کارشناسان ایجاد کرده و به گفته آنها به نظر می رسد 
گونه ای که قبلًا در گردش بود تغییر کرده و شاید برای مردم مسری تر باشد.

چین در سال 202۱ به سازمان جهانی بهداشت )WHO( 2۱ مورد عفونت 
انسانی را با زیرگروه H۵N6 آنفولانزای پرندگان گزارش کرده است، در حالی 

که این رقم در سال گذشته تنها ۵ مورد بود.
اگرچه این تعداد بســیار کمتر از صدها مورد آلوده به H7N9 در ســال 
20۱7 اســت، اما این عفونت ها جدی است و بســیاری را به شدت بیمار 
کرده؛ ضمن اینکه 6 نفر در اثر ابتلا به اینوع جان خود را از دست داده اند.

سازمان جهانی بهداشت گفته که بیشتر موارد در تماس با طیور بوده و 
هیچ مورد تایید شده ای از انتقال انسان به انسان وجود ندارد.

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های چین )CDC( نمی تواند در مورد 
افزایش موارد H۵N6 در انســان اظهار نظر کند. با این حال، مطالعه ای که 
ماه گذشته در وب ســایت be منتشر شد، بیانگر آن بود که »تنوع فزاینده 
ژنتیکی و توزیع جغرافیایــی« H۵N6 یک تهدید جدی برای صنعت طیور 

و سلامت انسان است.

 جف بزوس ایستگاه فضایی می سازد
مالک شرکت »بلو اوریجین« اعلام کرد که قصد دارد یک ایستگاه فضایی 

با ظرفیت ۱0 نفر به فضا بفرستد.
 به نقل از بی بی ســی، جف بزوس، مالک شــرکت »بلو اوریجین« اعلام 

کرد که قصد دارد یک ایستگاه فضایی با ظرفیت ۱0 نفر به فضا بفرستد.
بلو اوریجین با همکاری ســیرا اســپیس و بوئینگ به ساخت ایستگاهی 
به نام »Orbital Reef« مشــغول خواهد شــد که برخــی تجهیزات فنی و 
خدمات آن توسط شرکت »Redwire Space« ،»Genesis Engineering« و 
دانشگاه آریزونا تامین می شوند.این ایستگاه، سومین ایستگاه فضایی تجاری 
 Voyager اســت که توسط شرکت های خصوصی ســاخته می شود. پیش تر
Space، لاکهیــد مارتین و Nanoracks اعلام کرده بودند که می خواهند در 
ســال 2027 ایستگاهی به مدار بفرســتد. شرکت Axiom Space هم قصد 
ساخت یک ایستگاه فضایی مستقل را دارد.برنت شروود، مدیر ارشد توسعه 
پیشرفته شــرکت بلو اوریجین می گوید: »بیش از 60 سال است که ناسا و 
سایر آژانس های فضایی پروازهای فضایی مداری و سکونت فضایی را توسعه 
داده اند و ما را برای کسب وکار تجاری در این دهه آماده کرده اند«.وی ادامه 
داد: ما دسترسی را گسترش و هزینه ها را کاهش خواهیم داد و تمام خدمات 
و امکانات مورد نیاز برای عادی سازی پرواز فضایی را ارائه خواهیم کرد.این 
پایگاه خصوصی یکی از چندین مورد برنامه ریزی شده در سال های آینده 
است؛ پایداری ایســتگاه فضایی بین المللی توسط ناسا و پس از پایان دهه 
کنونی بررسی می شود.ایســتگاه فضایی بین المللی در سال 20۱۱ تکمیل 
شــد و مدت ها نماد همکاری فضایی ایالات متحده و روسیه بوده است. در 
حال حاضر تا سال 202۸ ایمن ارزیابی می شود و  بیل نلسون، سناتور سابق 
ایالات متحده و فضانورد پیشــین ناسا و مدیر کنونی سازمان ملی فضایی و 

هوانوردی این کشور گفته، امیدوار است.

 ماده هوشمندی که در یک دقیقه گرم و سرد می شود!
پژوهشــگران آمریکایی، ماده هوشمندی ابداع کرده اند که می تواند طی 
یک یا دو دقیقه گرم و سرد شود. به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه دوک، 
هر کسی که تاکنون خودروی خود را در یک تابستان داغ زیر نور خورشید 
پارک کرده باشــد، می داند که شیشــه های خودرو در وارد کردن نور خوب 

عمل می کنند اما عملکرد بدی در بیرون فرستادن گرما دارند.
مهندسان »دانشگاه دوک«)Duke University( آمریکا، فناوری هوشمندی 
ابداع کرده اند که با یک حرکت می تواند گرما را از نور خورشــید به دســت 
بیاورد یا امکان خنک شدن را برای یک جسم فراهم کند. این ماده مبتنی 
بر فناوری الکتروکرومیک است و با به کار گرفتن الکتریسیته می تواند رنگ 
و میزان شــفافیت را تغییر دهد.»پو چون هسو«)Po-Chun Hsu(، استادیار 
مهندسی مکانیک و علوم مواد دانشگاه دوک و از پژوهشگران این پروژه گفت: 
ما نخســتین نمونه از یک ابزار الکتروکرومیک را نشان داده ایم که می تواند 
عملکرد خوبی در تغییر میان گرمای خورشیدی و سرمای تابشی داشته باشد.

پنجره های هوشمند ساخته شده از شیشه الکتروکرومیک، یک فناوری 
نسبتا جدید است که از یک واکنش الکتروکرومیک استفاده می کند تا شیشه 
را از حالت شــفاف به حالت مات تغییر دهد و آن را در یک چشــم بر هم 
زدن دوباره به حالت ابتدایی خود بازگرداند. اگرچه روش های بسیاری برای 
ابداع این فناوری وجود دارد اما همه آنها، فشــرده کردن یک ماده واکنشی 
الکتریکی میان دو لایه نازک الکترود و عبور جریان الکتریکی بین لایه ها را 
شامل می شوند. دستیابی به این ترفند برای نور مرئی به اندازه کافی دشوار 
است اما زمانی که نور مادون قرمز میانی به کار برود، دشوارتر هم می شود.

معــاون وزیر علــوم و فناوری فیلیپیــن اعلام کرد: آزمایــش ترکیبی از 
واکســن های کرونا در این هفته آغاز می شــود تا اثربخشی بیشتر واکسن ها با 

این روش بررسی شود.
 به نقل از رویترز، روونا گوارا، معاون وزیر علوم و فناوری فیلیپین اعلام کرد: 
آزمایش ترکیبی از واکســن های کرونا در این هفته آغاز می شود تا اثربخشی 

بیشتر واکسن ها با این روش بررسی شود.
در صورت موفقیت آمیز بودن روش ترکیبی امکان بازگشایی بیشتر اقتصاد 

فراهم می شود.
معاون وزیر علوم و فناوری فیلیپین به ایســتگاه رادیویی »DZMM« گفت: 
دولت حداکثر ۱۵00 فرد واکسینه نشده را برای آزمایش هایی که شامل مخلوط 

کردن واکسن  سینوواک چین با سایر برندها می شود را استخدام می کند.
وی یادآور شد: »ما باید بدانیم بهترین ترکیب واکسن  کدام است«.

فیلیپیــن بــا نزدیک به 2.۸ میلیون مورد ابتلا بــه کووید ۱9 و تقریباً 42 
هزار مرگ و میر، دومین کشور از نظر آلودگی و تلفات کرونا در جنوب شرقی 

آسیا است.

ناسا اولین نمونه سیارک ریوگو را دریافت کرده که توسط فضاپیمای هایابوسا 
2 آژانس اکتشافات هوافضای ژاپن به زمین بازگردانده شده است.

 ناسا در ژوئن 202۱ اولین نمونه سیارک ریوگو را دریافت کرد که در دسامبر 
 )JAXA( 2020 توســط فضاپیمای هایابوسا 2 آژانس اکتشافات هوافضای ژاپن

به زمین بازگردانده شده است.
سیارک ۱62۱7۳ ریوگو  یک سیارک آپولو است که این سیارک از نوع نادر 
طیفی Cg، یعنی داشتن کیفیت هر دو نوع سیارک نوع C و سیارک نوع G است.

 مایک زولنســکی به عنوان معاون گروه فرعی کانی شناسی-پترولوژی برای 
تلاش های آنالیز اولیه، یکی از اولین دانشــمندانی بود که نمونه را برای تعیین 
ماهیت اولیه آن بررســی کرد. در کنار زولنسکی، جانگمی هان، از بخش علوم 
تحقیقات و اکتشــاف اختر مواد و جیمز مارتینز از بخش مهندســی سازه در 
مرکز فضایی جانســون ناسا در هیوستون برای تکمیل بررسی نمونه با یکدیگر 

همکاری کردند.
تجزیه و تحلیل نمونه در یکی از آزمایشــگاه بخش مهندســی سازه مرکز 

فضایی جانسون انجام شد.
در مطالعه ای که سال گذشته در مجله »Science« منتشر شد، پژوهشگران 
تیم فضاپیمای هایابوســا 2 از مشــاهدات خود در مورد فرایند نمونه برداری از 
سطح این سیارک گزارشی ارائه و در آن اعلام کردند که چه اندازه گیری هایی 

از سطح ریوگو می تواند به ما در درک تکامل آن کمک کند. 

آزمایشات ترکیبی واکسن در فیلیپین

نخستین نمونه از سیارک ریوگو

همکاری جاسوسی و اطلاعاتی آمازون با انگلیس
نهادهای اطلاعاتی انگلیس قراردادی را با آمازون برای اســتفاده از خدمات 
کلود این شــرکت منعقد کرده اند. انگلیس امیدوار اســت از این طریق فعالیت 

های جاسوسی خود را سرعت ببخشد.
 به نقل از تک اکســپلور، قرارداد یادشده به طور مخفیانه امضا شده و ارزش 

آن بین ۵00 میلیون پوند تا یک میلیارد پوند برآورد شده است.
رهبــری اجرای این قرارداد بر عهده ســتاد ارتباطات دولت انگلیس خواهد 
بود که قصد دارد دسترسی ایمن سازمان های اطلاعاتی انگلیس را به خدمات 
یارانش ابری یا کلود ممکن کند. ظاهرا بعد از بررســی های گسترده این جمع 

بندی حاصل شده که خدمات کلود آمازون بر رقبا برتری دارد.
از جمله ســازمان های تحت پوشش این قرارداد می توان به MI5، سرویس 
امنیتی داخلی انگلیس و MI6 اشاره کرد. همچنین برخی سازمان های دیگر دولتی 
انگلیس هم از این خدمات بهره مند می شوند، اما خود آمازون حق دسترسی به 
این داده ها را ندارد. دولت انگلیس از هرگونه اظهارنظر در این زمینه خودداری 
کرده است.سخنگوی رسمی بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس در این مورد 
به خبرنگاران گفت: »ما برای دهه ها از فناوری بخش خصوصی در برنامه های 

امنیت ملی استفاده کرده ایم تا کشور را ایمن نگه داریم.«
اســتفاده از خدمات کلود به سازمان های جاسوسی انگلیس امکان می دهد 
حجم زیادی از داده ها را زنده و قابل دســترس نگه دارند و بتوانند به ســرعت 
در آنها جستجو کنند. احتمالا برای ارائه این خدمات تاسیسات جدیدی توسط 

آمازون برپا خواهد شد.

رئیس واحد سیاست عمومی تیک تاک در قاره آمریکا، اولین مدیر اجرایی این 
شرکت است که در کنگره حاضر شد و در جمع اعضای کمیته فرعی بازرگانی سنا 
شهادت داد.به نقل از رویترز، نمایندگان حاضر در این نشست در مورد رویه های 

تیک تاک اظهار نگرانی کرده و مدعی شدند این شرکت که در مالکیت موسسه 
چینی بایت دنس اســت، اطلاعات کاربران آمریکایی را به چین منتقل می کند. 

تیک تاک رقیبان قدرتمندی مانند یوتیوب و اسنپ چت هم دارد.
نمایندگاه کنگره می گویند این شبکه های اجتماعی الگوریتم هایی دارند که 
می تواند برای جوانان خطرناک باشد. مایکل بکرمن، رئیس واحد سیاست عمومی  
تیک تاک در قاره آمریکا، اولین مدیر اجرایی این شرکت است که در کنگره حاضر 
شــد و در جمع اعضای کمیته فرعی بازرگانی سنا شهادت داد. جمهوری خواهان 
بکرمن را به خاطر نگرانی های مربوط به نحوه نظارت تیک تاک بر داده های کاربران 

این برنامه تحت فشار قرار دادند.
مارشا بلاک برن دیگر نماینده کنگره تصریح کرد نگران جمع آوری اطلاعات 
صوتی و موقعیت مکانی کاربران اســت و بیــم دارد دولت چین به این اطلاعات 
دسترسی داشته باشد. در مقابل بکرمن تصریح کرد ما این اطلاعات را در اختیار 
دولت چین قرار نمی دهیم. پیش از این در دولت ترامپ نیز نگرانی هایی در این 

زمینه مطرح شده بود.

 بررسی نگرانی ها نسبت به تیک تاک در کنگره آمریکا

کشــورهای اروپای شرقی کمترین میزان واکسیناسیون را در بین کشورهای 
اروپایی داشته اند و کمتر از نصف جمعیت آن ها تا کنون یک دز از واکسن کوید-۱9 
را دریافت کرده اند. به نقل از رویترز آمار مبتلایان به ویروس کرونا در کشورهای 

اروپای شــرقی در روز یکشــنبه از مرز 20 میلیون نفر عبور کرد. این منطقه از 
ابتدای فراگیری گسترده ترین شــیوع خود را تجربه کرده است و تلاش دولت ها 

برای واکسیناسیون با تاخیر همراه بوده است.
کشورهای این ناحیه کمترین میزان واکسیناسیون را در بین کشورهای اروپایی 
داشــته اند و کمتر از نصف جمعیت آن ها تا کنون یک دز از واکسن کوید-۱9 را 

دریافت کرده اند.
کشور مجارستان با واکسیناسیون 62 درصدی با دریافت حداقل یک دز، بالاترین 
میزان واکسیناسیون و کشور اوکراین با واکسیناسیون ۱9 درصد از جمعیت خود 
که یک دز را دریافت نموده اند، کمترین میزان واکسیناسیون را در بین کشورهای 

منطقه اروپای شرقی داشته اند.
آمار مبتلایان جدید در حال افزایش اســت و میانگین ۸۳،700  ابتلا در روز، 
بالاترین آمار از ماه نوامبر سال گذشته بوده است. علی رغم اینکه کشورهای اروپای 
شرقی تنها 4 درصد از جمعیت جهان را تشکیل می دهند، 20 درصد از کل مبتلایان 

جدید به کوید-۱9 در سراسر جهان مربوط به این منطقه می شود.

موج جدید ابتلا در اروپای شرقی به علت ضعف واکسیناسیون

امام صادق ) ع ( 
هر گاه به خانه ات وارد 
شدی ، بگو : »بسم الّل و بالّل 
« و بر خانواده ات سلام کن 
، و اگر کسی در خانه نبود 
، بگو : »به نام خداوند ، و 
درود بر پیامبر او و خاندانش 
، و سلام بر ما و بندگان 
صالح خداوند !« . اگر این را 
گفتی ، شیطان از خانه ات 
می گریزد .
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